
رئیس مجلس:

 آشوب های خیابانی دشمن 
را  تحریک می کند ،  فشار 

تحریم را  بر مردم بیشتر کند
     قالیبــاف گفــت : دشــمن خارجــی بــا 
احســاس ضعــف در جامعــه ایــران، فشــار 
اقتصــادی را بیشــتر می کنــد و دشــمنی که 
آماده شــده بود بخش زیادی از تحریم ها 
را بــردارد، تحریــک می شــود کــه فشــار را بر 

مردم ایران بیشتر کند...

سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت: 

قرعه کشی در سامانه 
خودرو حذف شد

     ســخنگوی وزارت صنعــت، معــدن و 
تجــارت عنــوان کــرد کــه قرعه کشــی برای 
جــز تعــدادی از محصــولات ایران خودرو 
پایــان ســال خــارج  تــا  نیــز  آن هــا  )کــه 
خواهنــد شــد( حذف شــده و ایــن تعداد 
محصــولات توســط خــود شــرکت عرضــه 

خواهند شد...   || صفحه  صفحه 33    || صفحه  صفحه 22  

« سناریوهای اقتصادی برای آزادسازی منابع بلوکه شده را بررسی کرد گار » روز

خلاصی بورس از هژمونی اوراق دولتی
گر برای جبران کســری بودجه بکار برود  منابع بلوکه شــده ایران در صورت آزادســازی ا
و بخشی هم به شکل کالاهای واسطه ای وارد شود می تواند به رشد اقتصادی، رونق 
معاملات بورســی و کاهش انتشــار اوراق کمک کند.  خبر توافق برای آزادســازی منابع 

بلوکه شده ایران در کره جنوبی که به حدود ۷ میلیارد دلار می رسد بار دیگر در خروجی 
کنون مقامات مسئول درباره تایید یا عدم  رسانه های داخلی قرار گرفته است و البته تا

  || صفحه  صفحه 33  تایید این خبر سخنی نگفته اند...

رهبر انقلاب در مراسم دانش آموختگی دانشگاه های نیروهای مسلح:

درگذشت دختر جوان دل ما را هم سوزانددرگذشت دختر جوان دل ما را هم سوزاند
صفحه 2 

ویترین  پیشنهادیویترین  پیشنهاد

شرکت های خصوصی 
هیچ استقبالی از واردات 

خودرو نکردند
3

18 درصد ذخایر  گازی جهان در اختیار ایران است 

 صادرات گاز 
در مدار افزایش

4

موضوعی که در  قانون اساسی هم جایگاه دارد؛

 راهی برای اعتراض 
از مسیر قانونی

2

دردسر آفرینی  »سامانه سرویس مدارس« تمامی ندارد

 کمبود و گرانی
مسافر سرویس مدارس شد

7

گذشت در رانندگی اولین قدم در رشد فرهنگی ترافیکی استگذشت در رانندگی اولین قدم در رشد فرهنگی ترافیکی است

گهی فراخوان جذب سرمایه گذار جهت ساخت و نصب پل عابر پیاده  گهی فراخوان جذب سرمایه گذار جهت ساخت و نصب پل عابر پیاده  آ  آ
و بهره برداری از )تابلوی تبلیغاتی منصوب بر پیشانی پل( در محورهای استان کرمانشاهو بهره برداری از )تابلوی تبلیغاتی منصوب بر پیشانی پل( در محورهای استان کرمانشاه

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه

اداره کل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان کرمانشــاه در نظــر دارد ســاخت، نصــب و بهــره بــرداری تبلیغاتــی از چهــار دســتگاه 
 پــل عابــر پیــاده )بــه شــرح جــدول ذیــل( را بــه مــدت حداکثــر 15 ســال بــه بخــش خصوصــی واگــذار نمایــد، لــذا متقاضیــان واجــد شــرایط 

می توانند جهت اعلام همکاری در ساعات اداری به این اداره کل، اداره امور بازرگانی و سرمایه گذاری مراجعه نمایند.

طول پل محورمحل نصب پلردیف
) )متر

امکان پایه وسط 
وجود دارد

مشخصات 
جغرافیایی

نحوه بهره برداری 
تبلیغاتی

کارخانه سیمان- شهرک صنعتی 1
X=38s710618بله40کرمانشاه- بیستون کیلومتر 12درود فرامان

Y=3803261BOT

کامیاران کیلومتر 20روستای چقاماران2 X=683565خیر40کرمانشاه-
Y=3818064BOT

X=738773خیر40کرمانشاه- صحنه کیلومتر 40روستای هاشم آباد3
Y=3816714BOT

روستای هاشم سلطان و کرانی 4
سفلی

کرمانشاه- بیستون
X=710421بله40کیلومتر 200+7

Y=3803230BOT

 نوبت اول
وزارت راه و شهرسازیوزارت راه و شهرسازی

سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ایسازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاهاداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه

فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه عمومی دو مرحله ایفراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه عمومی دو مرحله ای
01013101330300101310133030  1DT1DT : مناقصه شماره : مناقصه شماره

تقاضای شماره: تقاضای شماره: 01330300133030--7575--3131--0101 / گیت ولو / گیت ولو

شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب

زیابــی کیفــی جهــت برگــزاری مناقصــه عمومــی از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( تأمیــن نمایــد. کلیــه مراحــل برگــزاری  شــرکت ملــی مناطــق نفتخیــز جنــوب در نظــر دارد کالای مــورد نیــاز خــود را مطابــق جــدول زیــر بصــورت فراخــوان ار
مناقصــه، از دریافــت اســناد مناقصــه تــا ارائــه پیشــنهاد مناقصهگــران و بازگشــایی پــاکات از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس www.setadiran.ir انجــام خواهــد شــد و لازم اســت مناقصهگــران در صــورت عــدم 

عضویــت قبلــی، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای الکترونیکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند.

مبلغ تضمینشماره فراخوان در سامانه ستادمقدار کالاموضوع مناقصهتعداد قلم
000ر150ر603ر6 ریال6GATE VALVE462001092288000507 قلم

کالای ارائه شده باید از تولیدات داخلی باشد
لــذا کلیــه شــرکتهایی کــه فعالیــت آنهــا مرتبــط بــا شــرح کالای مــورد درخواســت میباشــد میبایســت ظــرف مــدت 14 روز از تاریــخ درج آگهــی فراخــوان نوبــت دوم بــا مراجعــه بــه ســایت www.setadiran.ir، نســبت بــه چــاپ و تکمیــل »فــرم تعهــد نامــه 
زیابــی کیفــی )بــرای معامــلات کمتــر از بیســت برابــر نصــاب معامــلات متوســط( در ســامانه  ارائــه کالا مطابــق بــا اســتانداردهای شــرکت ملــی مناطــق نفتخیــز جنــوب« و بارگــذاری آن بــه همــراه مــدارك و مســتندات، بــر اســاس مــوارد منــدرج در جــدول ار

ســتاد اقــدام نماینــد.
زیابی کیفی، جهت دریافت اسناد مناقصه توسط فروشندگان/ سازندگان الزامی است. کسب حداقل نمره 60 در ار

زیابی کیفی و ارسال دعوتنامه، از طریق سامانه ستاد برای مناقصهگران واجد شرایط ارسال خواهد شد. اسناد و مدارک مناقصه پس از برگزاری فرآیند ار
ضمناً مبلغ تضمین شرکت در مناقصه000ر150ر603ر6 ریال می باشد.

واحد مکانیکال اداره تدارکات خرید کالای داخلی )تلفن 061-341-25060(

»فرم شماره دو«

گهی 1383722 شناسه ا

 نوبت دوم

تبريك

جناب آقای مهندس ناصر راشدی

گار در آذربایجان شرقی عبدالعلی زاده مدیریت روزنامه روز

انتخــاب بجــا و شایســته جنابعالــی بــه عنــوان مدیــر شــرکت ملــی پخــش فــرآورده های نفتــی منطقــه آذربایجان 
شــرقی را کــه نشــان از درایــت، لیاقــت و توانمنــدی شــما دارد، صمیمانــه تبریــک و تهینــت عــرض نمــوده و رجــای 
واثــق داریــم تعهــد و کارآمــدی هــای برجســته شــما نویــد بخــش دســتیابی هــر چــه بیشــتر آن شــرکت عظیــم، بــه 

قلــه هــای رفیــع پیشــرفت و توســعه خواهــد بــود.

گران   بررسی حقوق تماشا
در رقابت های جهانی

  هادی مسعودی فر
کارشناس حقوق بین الملل و مدرس دانشگاه 

امروزه برای توسعه اقتصاد ورزشی از اصطلاح صنعت ورزش 
اســتفاده می شــود؛ به این معنی که ورزش تنها یک پدیده 
جهت بازپروری جسم و روح نیست بلکه چرخه ای سودمند 
جهت ایجاد اشتغال،  سرمایه و بهره وری از معیارهای اقتصاد 

بین المللی است.
امروزه ورزش و رویدادهای جهانی مرتبط با آن به عنوان یکی 
از مهم ترین بسترهای همگرایی جمعی و کسب تجربیات 
مشــترک انســانی به حساب می آید که از یک سو منجر به 
ایجاد تحرک و شــادابی در جامعه می شــود و از سوی دیگر 

تحکیم ارزش های اخلاقی و جوانمردی را به همراه دارد.
اینکه مردمان جامعه ملی و یا جامعه محلی مستقر در یک 
شــهر می توانند در کنار یک دیگر به حمایت از تیم ملی یا 
باشگاه مورد علاقه خود بپردازند تنها یک حمایت ساده یا 
گذراندن اوقات فراغت نیست بلکه این امر مناسبتی جهت 
تولید فرهنگ و ارزش های مشترکی است که به پاسداشت 
موفقیت های یک تیم ورزشی در سطح ملی یا بین المللی 
تجلی پیدا می کند. بر این اســاس باید رقابت های ورزشی 
مانند مسابقات جام جهانی را به جهانی کوچک شده از خرده 
فرهنگ های بومی و یا منطقه ای به حساب آورد که جذابیت 

آن در تضادها و تفاوت های آن است.
رنگ و طرح لباس های تیم ملی فوتبال یک کشور تا شیوه 
تشــویق یا شــعارهای هواداران آن تیم حکایت از تاریخ و 
سنت های آن جامعه ملی دارد. به همین دلیل جام جهانی 
فوتبال تنها یک رویداد ورزشی جهت سرگرمی افراد نیست 
بلکه ویترینی از ارزش های فرهنگی، تاریخی و حتی مذهبی 
ملت هایی اســت که موفق به حضور در این رویداد جهانی 
شده اند. حال بدیهی است که چنین گردهمایی نمی تواند 
بدون اعمال قواعد یا هنجارهایی اثربخش، مدیریت و اجرا 
شود. زیرا همانطور که یک جامعه پویا به نظم و قانون احتیاج 
دارد رقابت های ورزشی که به میزبانی یک کشور خاص انجام 

می شود نیز به مدیریتی هدفمند و پایدار نیازمند است.
در این راســتا امروزه یکی از شــعب علم حقوق به حقوق 
ورزشی اختصاص یافته که منظور از آن مجموعه مقرراتی 
بوده که بر تمامی امور ورزش اعم از ورزشکاران، مدیران فنی، 
تماشاگران، مدیریت های ستادی ورزش، پزشکان ورزشی، 
ســازندگان لوازم ورزشــی و فروشــندگان لوازم ورزشی و 
کارکنان ســازمان های ورزشــی حاکم است. حال به نظر 
می رسد که در بین عناصر نام برده در بالا، حقوق مرتبط با 
تماشاگران از جایگاهی به مراتب ویژه تر از سایر اجزاء موثر 
در یک رخداد ورزشی برخوردار باشد و دلیل آن نیز این است 
که هدف از برگزاری رقابت های ورزشی بین المللی تجهیز 
روحیه ورزشی، رقابتی سالم و تلاش جهت کسب افتخاری 

مشترک برای هواداران تیم های ملی است.
از این رو آماده ســازی اســتادیوم های ورزشــی مدرن، 
امکانات و تجهیزات حمل ونقل عمومی شــهری، توسعه 
زیرســاخت های تفریحی و گردشــگری برای هواداران 
تیم های ورزشــی از اهمیت بالایی برخوردار است. هنگام 
برگزاری رقابت های جام جهانی فوتبال این تماشاگران و 
هواداران تیم های ملی هستند که به انتقال ارزش ها و رسوم 
فرهنگی جامعه ملی خود به دیگر هواداران ورزشی مستقر 
در کشور میزبان مبادرت می ورزند. بنابراین تمرکز اصلی 
قوانین و مقررات ورزشــی بر تدوین استانداردهایی است 
که بتواند امنیت، آرامش و آسایش تماشاگران رقابت های 
ورزشی بین المللی در کشور میزبان را فراهم آورد. بدیهی 
است که نقض این حقوق با مسئولیت های جدی از سوی 
اشــخاص، نهادهای دولتی و همچنین فدراسیون فوتبال 
کشــوری روبه رو خواهد بود که میزبانی رقابت های جام 
جهانی فوتبال را برعهده دارد. در این میان یکی از مهم ترین 
حقوق مربوط به تماشاگران، دریافت ویزا و دسترسی آسان 
به اماکن اقامتی، تفریحی و اســتادیوم های ورزشی است. 
این حق حتی به نحوه تهیه بلیت برای تماشای مسابقات 
مورد نظر نیز ســرایت می کند، بر این اســاس هیچ نهاد یا 
گروه ورزشــی یا غیر ورزشــی نمی تواند حق دسترسی به 
تهیه بلیت مســابقات یا امکان ســفر به کشور میزبان را با 

محدودیت همراه سازد.
حقوق ورزشــی با تاکید بر حق های موثر تماشــاگران در 
مسابقات ورزشی، به دنبال ایجاد همگرایی و حفظ حقوق 
بنیادین تماشاگران جهت بهره مندی از محیط ها و اماکن 
ورزشی و نیز گردشگری مرتبط با مسابقات مورد نظر تبین 
می شود. علاوه بر مسئولیت های مرتبط با حقوق تماشاگران، 
نقض حقوق ایشان نیز می تواند قضاوت منفی افکارعمومی 
و رســانه های بین المللی را نیز به همراه داشته و صلاحیت 
کشور میزبان جهت برگزاری رقابت های جام جهانی را به 
طور جدی با تردید همراه ســازد. علاوه بر حق دسترســی 
به مسابقات، تهیه بلیت و اقامت در طول رقابت ها از دیگر 
حقوق تماشــاگران مسابقات بین المللی ورزشی، تضمین 
امنیــت آن هــا بوده که این امر به طور مشــخص بر عهده 

دولت میزبان رقابت ها است.
بر این اســاس امروزه اقتصاد و حقوق ورزشــی با رویکردی 
چند وجهی و به عنوان استوانه ای جهت حمایت از تمامی 
ارکان موثر در برگزاری رقابت های ورزشی بین المللی تدوین 
و گسترش یافته اند که به مرور زمان می توانند به  حراست 
از ارزش هــای فرهنگــی، اجتماعــی و اقتصادی مرتبط با 

رقابت های ورزشی کمک کند. 

یادداشت

اروپا در آستانه زمستان سرد
ترس از بحران انرژی و کمبود برق در اروپا برای زمستان 
پیش رو بیش از گذشته قوت گرفته است، زیرا عرضه 
گاز روسیه کاهش و قیمت ها بی سابقه  افزایش یافته 
اســت. ۱۴ سپتامبر کمیسیون اروپا طرحی را اعلام 
کرد که طبق آن ۱۴۲ میلیارد یورو )۱۴۰.۶ میلیارد 
دلار( از درآمدهای تولیدی به وسیله شرکت های برق 
و ســوخت های فســیلی برداشت می شود و آنها را به 
مصرف کنندگان زیر فشــار شــدید ناشی از افزایش 

هزینه های انرژی توزیع می کند.
ادوارد هگر، نخســت وزیر اســلواکی هشــدار داد در 
صورتی که کشــورش کمک بیشتری برای مقابله با 
افزایــش هزینه های انرژی دریافت نکند، عرضه برق 
به ســایر کشــورهای اتحادیه اروپا را متوقف خواهد 
کرد. همچنین وزیران انرژی اتحادیه اروپا بسته ای را 
تصویب کردند که شامل مالیات بر سود شرکت های 
ســوخت فســیلی است که در سال جاری میلادی یا 

سال آینده )۲۰۲۳( اجرایی می شود.
نخســت وزیر اســلواکی گفت: اقدامات مورد توافق 
اتحادیه اروپا تاکنون کافی نبوده اســت. هیچ توافقی 
در زمینه تقسیم درآمد مالیاتی در اتحادیه اروپا وجود 
ندارد. این اقدامات به هیچ وجه به ما در مواجهه با بحران 
انرژی )بزرگترین بحران از زمان جنگ جهانی دوم( 
کمکــی نمی کند. ما به صراحت گفته ایم اگر راه حل 
مؤثری برای کل اتحادیه اروپا می خواهیم، باید مالیات 
بر ســودهای کلان با توزیع مجدد آن برای هر کشور 

عضو بر مبنای میزان مصرف باشد.
هگر هشدار داد، اجازه فروپاشی اقتصادی کشورش را 
نخواهد داد و در صورتی که کشورش حمایت کافی 
دریافت نکند، طرح جایگزینی اعلام می کند و احتمالاً 
اسلواکی مجبور شود شبکه توزیع نیرو در این کشور 

را                                                       ملی کند.
کاهش صادرات برق در نروژ

شــرکت نروژی »استاتنت« معتقد است دولت باید 
محدودیتــی برای صادرات برق ایجاد کند، زیرا بازار 
برق در جنوب نروژ در زمستان زیر فشار قرار خواهد 
گرفت. به همین دلیل در ژوئن تنظیم کننده انرژی 
نروژ از اپراتور شبکه درخواست کرد تا گزینه های آینده 

برای مقابله با بحران را بررسی کند.
 این شرکت عنوان کرد، تصمیم برای محدود کردن 
صادرات برق که به وسیله دولت نروژ برای جلوگیری از 
قطع برق اعلام شده است، احتمالاً به اقدامات مشابهی 
از سوی سایر کشورها منجر شود و این موضوع توانایی 

واردات برق )در صورت نیاز( را محدود خواهد کرد.
این شرکت نروژی در گزارش های خود به جای اعمال 
محدودیت بر صادرات برق، پیشــنهاد کرد دولت به 
تشــویق تولیدکنندگان در جنوب کشور برای صرفه 
جویــی در مصــرف آب ادامه دهند. برق آبی بیش از 
۹۰ درصد تولید برق در نروژ را تشــکیل می دهد، اما 

بحران خشکسالی که جنوب این کشور با آن مواجه 
بوده، به پایین آمدن سطح مخازن و در نتیجه افزایش 
قیمت ها منجر شده است. با این شرایط، نرخ تولید برق 
نروژ در جنوب این کشــور ۱۸ درصد نســبت به سال 
قبل کاهش یافت و به زیر ۱۱.۶ تراوات ساعت رسید.

بایــد توجه کرد نــروژ بزرگترین صادرکننده برق به 
اروپــا اســت و با توجه به بحران انــرژی که قاره اروپا 
از آن رنــج می بــرد، هرگونه اختلال در صادرات برق 
احتمالاً باعث شود بیشتر کشورهای این قاره از آلمان 
تا انگلیس با چالش مواجه شــوند. این کشــورها برق 
ارزان قیمت تولید شده به وسیله نیروگاه های آبی را 
برای پاســخگویی به تقاضای روشنایی و موارد دیگر 
ترجیح می دهند، اما سطوح ذخیره آب پس از فصل 
خشک ممکن است برنامه های تولید و صادرات این 

کشور را تهدید کند.
در این شــرایط بحرانی، ســوئد از فرانســه به عنوان 
بزرگتریــن صادرکننده برق اروپا در نیمه نخســت 
ســال جاری میلادی پیشی گرفت، زیرا تولید انرژی 
هسته ای فرانســه به پایین ترین سطح خود رسیده 
اســت. داده هــای آژانس بین المللی انرژی نشــان 
می دهد، بیشتر تأمین برق سوئد از انرژی هسته ای، 
برق آبی و بیوانرژی و این کشــور شــاهد رشد منابع 
انرژی بادی و کاهش تولید برق از نفت اســت. براین 
اساس، سوئد در نیمه نخست سال جاری ۱۶ تراوات 

ساعت برق صادر کرده است.
در میان کمبود منابع گاز روسیه و انعطاف ناپذیری 
زیــاد از منابــع انرژی جایگزین، تولید برق در اروپا در 
زمســتان امسال با چالش های بزرگی مواجه خواهد 
شد که احتمالاً به قطع برق منجر شود. همچنین در 
سناریوی دیگر، تعهد اتحادیه اروپا به کاهش حدود 
۱۵ درصدی تقاضای گاز به کمبود ۵۱ تراوات ساعت 
برق اتحادیه اروپا از ســپتامبر تا مارس ۲۰۲۳ منجر 
می شــود که باید با واردات اضافی از نروژ، انگلیس، 

سوئیس یا کشورهای همسایه جبران شود.
طبق برخی گزارش ها، تخمین زده می شود کسری 
برق در ژانویه ۲۰۲۳ به حداکثر ۱۳.۵ تراوات ساعت 
برسد. این کسری را می توان با کاهش پنج درصدی کل 
تقاضای برق در ماه های زمستان آینده برطرف کرد؛ اما 
تقاضای اروپا برای برق در سال جاری تاکنون حدود دو 
درصد کاهش و قیمت ها به سطوح بی سابقه ای افزایش 
یافته است، به طوری که نرخ آن در آلمان از ۶۰۰ یورو 
)۵۹۴ دلار( در هر مگاوات ساعت و بیش از ۷۰۰ یورو 
)۶۹۳ دلار( در هر مگاوات ساعت در فرانسه فراتر رفت.
بنابراین انتظار می رود کمبود گاز روســیه و کاهش 
تولید برق از انرژی هســته ای و برق آبی به قطع برق 
در اروپا منجر شود، به این معنی که دیگر شکی وجود 
ندارد زمستان پیش رو سخت ترین زمستانی خواهد 
بود که این قاره در چند دهه اخیر تجربه کرده است.
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سیاست 2
تحلیل

نشست رئیس جمهور با 
مدیران وزارت میراث 

تشییع پیکر مطهر چهار فرهنگی و گردشگری /مهر
شهید حادثه تروریستی در 
زاهدان/مهر

گزارش تصویری

موضوعی که در قانون اساسی هم جایگاه دارد؛

راهی برای اعتراض از مسیر قانونی
این روزها پس از اعتراضاتی که با ماجرای 
مهســا امینی شروع شد، دوباره موضوع 
حق قانونی اعتراض، الزامات و بسترهای 
لازم بــرای تحقق آن به خصوص پس از 
تبدیل شــدن برخی اعتراضات به آشوب 
و ناامنی، داغ شــده اســت. موضوعی که 
رئیس جمهور هم به آن اشاره کرد و گفت: 
یک وقت اعتراض، نقد و ســخن مخالفی 
وجود دارد که هیچ اشــکالی ندارد و باید 
شــنیده شود و شنیدن آن به اصلاح امور 
کمک می کند. چه اشکالی دارد که برای 
گفتگــو، نقد و حتی اعتــراض مراکزی 
اختصــاص پیدا کنــد؟ این امر در قانون 

اساسی هم جایگاه دارد.
اعتــراض از مســیر قانونی موضوعی بود 
کــه در آبــان ۱۳۹۸ و پــس از برگزاری 
برخی تجمعات اعتراضی در شــهرهای 
کشــور در پی ســهمیه بندی و افزایش 
قیمت بنزین به آن اشــاره شــد و در ۲۵ 
آبان، عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر وقت 
کشــور در گفت وگویــی با بخش خبری 
ســاعت ۲۱ شبکه یک سیما عنوان کرد: 
»با توجه به شــرایطی که کشور ما در آن 
واقع اســت باید تلاش کنیم همه مسائل 
و اعتراضات را در بستر قانونی انجام دهیم 
وگرنه هرگونه اقدام و اعتراض اگر در بستر 
قانون انجام نگیرد و در مســیر اعتراضات 
اجتماعی تنش زا انجام شــود برای همه 

زحمت خواهد شد.«
حــالا و با اعتراضات اخیر پس از ماجرای 
مهسا امینی این موضوع که باید بستری 
بــرای اعتراضــات مردمی فراهم شــود 
دوباره داغ شــده اســت. اعتراضات اخیر 
در شــهرهای مختلف به دلیل آن که در 
آن میان مردم معترض و کسانی که قصد 
اغتشــاش و آشوب دارند، تمایزی وجود 
ندارد با کوچک ترین تحریکی چه از طرف 
معترضان و چه از طرف نیروهای انتظامی، 
به تنش و آشوب کشیده می شود و نتیجه 
آن چیزی جز درگیری و آسیب جسمی 
و روانی به مردم و آســیب مالی به اموال 
عمومــی و خصوصی نیســت. در چنین 
فضای متشنجی نه تنها حرف معترضان 
اصلی شــنیده نمی شــود بلکه با امنیتی 
شدن فضا، نیروهای نظامی و امنیتی هم 
تلاش می کنند به جای حل موضوع، آن 

را زودتر جمع کنند.
در همین زمینه ســید ابراهیم رئیســی 
رئیس دولت سیزدهم هم در گفت وگوی 

زنــده تلویزیونی خــود در ۶ مهر ۱۴۰۱ 
دربــاره اتفاقات اخیر بــا بیان اینکه باید 
حدفاصــل بیــن اعتراض و اغتشــاش 
مشــخص شــود، تصریح کرد: یک وقت 
اعتراض، نقد و سخن مخالفی وجود دارد 
که هیچ اشکالی ندارد و باید شنیده شود 
و شنیدن آن به اصلاح امور کمک می کند 
اما اغتشاش و بهم ریختن امنیت کشور و 
تعدی به مال و جان مردم به هیچ عنوان 

در هیچ کجای دنیا قابل قبول نیست.
وی در ادامه به حمایت و تاکید رهبر انقلاب 
بر استقرار کرسی های آزاداندیشی اشاره 
کــرد و گفت: اگر کســی نظر مخالف در 
جایی دارد، اشکالی ندارد نظرش را بیان 
کند اما بیان کردن نظر غیر از اغتشــاش 

است.
رئیسی با تاکید بر اینکه اعتراض و نقد یک 
خط فاصلی با اغتشاش دارد، اظهار کرد: 
مــا باید زمینه هرگونه نظر مخالف، نقد، 
اعتراض را کاملا در مباحث باز بگذاریم، 

دولت هم حتما اعتماد می کند.
رئیــس قــوه مجریه با اعــلام حمایت از 
فعالیت مراکز آزاداندیشی، مراکز گفتگو، 
مراکز نقد و اعتراض افزود: موضوعی که 
باید حتما از آن پرهیز داشت و باید همه 
نسبت به آن حساس باشند، این است که 

باید جلوی اغتشاش را گرفت.
موضوعی که رئیســی به آن اشاره کرده 
از دســت مواردی اســت که باید هر چه 
زودتــر در قانــون تکلیف آن مشــخص 
شــود. همچنین جلال جلالی زاده فعال 

سیاسی اصلاح طلب ۹ مهر با بیان اینکه 
بستر اجرای حق اعتراض مسالمت آمیز 
در قانــون اساســی وجــود دارد، گفت: 
»رئیس جمهور اصل ۲۷ قانون اساســی 

را اجرایی کند.«
طبق اصل ۲۷ قانون اساســی، بر مبنای 
تبصره ۲ ماده ۶ قانون احزاب، "برگزاری 
راهپیمایی ها با اطلاع وزارت کشور بدون 
حمل ســلاح در صورتی که به تشخیص 
کمیسیون ماده ۱۰ مخل به مبانی اسلام 
نباشد و نیز تشکیل اجتماعات در میادین 
و پارک هــای عمومی با کســب مجوز از 

وزارت کشور آزاد است".
در طول ســال های گذشــته بسیاری از 
تجمعات صنفی در مقابل نهاد ریاســت 
جمهوری و مجلس شــورای اســلامی 
بــا مجوز و ایجاد امنیت توســط نیروی 
انتظامی برگزار شــده است اما در موارد 
سیاســی و اجتماعی، نهاد صادرکننده 
مجــوز با ســخت گیری، گاهــی اجازه 
برگزاری تجمع مجوزدار را نمی دهد و در 
چنین مواردی است که مردم معترض در 
نقاط مختلف دست به اعتراض می زنند. با 
پراکنده شدن تجمعات و مشخص نبودن 
برگزارکنندگان تجمع، کنترل جمعیت، 
شــعارها و خواســته های بیان شــده، با 
مشــکل مواجه شده و تجربه نشان داده 
اســت که با سواستفاده فرصت طلبان به 
ســمت اقدامات هنجارشکنانه و ناآرامی 
و اغتشــاش سوق پیدا می کند.. نیروهای 
نظامــی و امنیتــی هم با ایــن دلیل که 

تجمعات مجــوز ندارد، مجبور به مقابله 
می شوند.

در همین راستا محمدتقی نقدعلی دبیر 
کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس 
شــورای اســلامی ۷ مهر، با استقبال 
از اظهــارات رئیــس قوه مجریه درباره 
لزوم نظام مند کردن طرح پیشنهادها، 
انتقادات و احیاناً اعتراضات و همچنین 
اصــلاح برخــی قوانین و روندها گفت: 
مجلس شــورای اســلامی در اجرای 
وظیفــه قانون گذاری خــود آمادگی 
دارد که لوایح دولت را در این زمینه با 
اولویت در روند قانون گذاری قرار دهد 
و در قالــب قانــون جهت اجرا به دولت 

تقدیم کند.
رحمــت الله فیروزی پوربــادی نماینده 
مردم نطنز در مجلس شــورای اسلامی 
هم ۸ مهر، "اســاس جمهوری اسلامی را 
بر شنیدن صدای مردم دانست" و درباره 
این موضوع تصریح کرد: از لحاظ قانونی 
بستر اعتراض و انتقاد مردم فراهم است. 
اگــر مردم به روش های حاکم در جامعه 
چه در خصوص گشــت ارشــاد و چه در 
خصوص سایر سیاست های دولت انتقاد 
دارند باید مخالفت خود را مطرح کرده و 
حتی پیشنهاد خود را برای اصلاح روش ها 
ارائه کنند. ما باید عملا این بستر را برای 
جامعه فراهم کنیم. افراد در قالب مقالات، 
ســخنرانی های گروه ها و احزاب و حتی 
تجمعــات قانونی بایــد این فرصت را در 

اختیار داشته باشند.

مجتبی یوســفی عضو کمیسیون عمران 
و یعقــوب رضازاده عضو هیات رئیســه 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شــورای اسلامی هم در اظهارات 
خــود به لزوم ایجاد بســتر قانونی برای 
اعتراضات و اصلاح روندها تاکید کردند. 
این موضوع نشان می دهد که نمایندگان 
مجلس هم به این نتیجه رسیده اند که باید 
بستر مناســبی برای اعتراضات مردمی 
فراهم شــود وگرنه ادامه این روند، باعث 
می شــود که همچنان شاهد به اغتشاش 
کشیده شدن تجمعات اعتراضی باشیم.

از طرفی این ســوال مطرح می شــود که 
مــردم اعتراضات خود را در چه جاهایی 
مطرح کنند؟ درباره این موضوع ســید 
کریم حسینی عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس شــورای اسلامی ۸ مهر، با تاکید 
بــر اینکــه ما باید جاهایــی را برای ابراز 
نظر موافق یا مخالف و به صورت عادلانه 
داشــته باشــیم، عنوان کــرد: این یک 
ضرورت برای کشــور است که این مراکز 
باید وجود داشــته باشد، در کشوری که 
آزادی در آن نهادینه شــده اگر صحبت 
مخالفی شــنیده شود و اگر اعتراضی در 
چهارچوب قانون وجود داشــته باشــد 
نه تنها آســیبی به آن نمی رســاند بلکه 
فضای تعاملی و همدلی بیشتری را ایجاد 

می کند.
آصفــری  محمدحســن  همچنیــن 
نایب رئیــس کمیســیون امــور داخلی 
کشــور و شــوراها در مجلس ۱۰ مهر، 
بــه وجود طرحی در مجلس برای ایجاد 
بســتر قانئنی اعتراضات اشــاره و اظهار 
کــرد: طرحــی در کمیســیون در حال 
بررســی است که بستر مناسبی را ابرای 
شنیده شدن اعتراضات و نظرات مردم در 
خصوص موضوعات مختلف فراهم کرده 
و زمینه پاســخگو بودن مسئولان را نیز 

فراهم می کند.
به نظر می رســد با وجود اتفاق نظر میان 
دولت و مجلس برای ایجاد بستر مناسب 
برای اعتراضات مردمی، باید از این فرصت 
استفاده و موضوع اعتراضات قانونی در هر 
زمینه ای را یک بار برای همیشه حل کرد 
تــا از ایــن به بعد در فضاهای اینچنینی، 
اعتراضات بحق مردمی به بیرهه کشیده 
نشود و به جای امنیتی و غبارآلود شدن 
فضا، صــدای اعتراض آنان برای اصلاح 

رویه ها به گوش مسئولان برسد.

خبر ویژه

رهبر معظم انقلاب اسلامی در واکنش به اتقاقات اخیر کشور تاکید کردند: دختر جوانی درگذشت که دل ما هم 
سوخت اما واکنشِ به این حادثه که بدون تحقیق و بدون اینکه امر مسلّمی وجود داشته باشد، عده ای بیایند 
خیابان ها را ناامن کنند، قرآن آتش بزنند، حجاب از سر زن محجبه بکشند، مسجد و حسینیه و خودروی مردم 

را به آتش بکشند، یک واکنش عادی و طبیعی نبود.
حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم کل قوا در مراسم مشترک دانش آموختگی دانشجویان دانشگاههای 
افسری نیروهای مسلح در سخنان مهمی با اشاره به حوادث اخیر تأکید کردند: با صراحت می گویم این حوادث 
طراحی امریکا، رژیم صهیونیستی و دنباله روهای آنها است. مشکل اصلی آنها با ایران قوی و مستقل و پیشرفت 
کشــور اســت. ملت ایران در این حوادث کاملًا قوی ظاهر شــد و در آینده نیز هر جا که لازم باشــد، شجاعانه وارد 
میدان خواهد شد. رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای ورود به میدان با حضور بر مزار شهیدان گمنام و قرائت فاتحه، 
به دلیران و قهرمانان دفاع از اسلام و ایران درود فرستادند. فرمانده کل قوا سپس از یگانهای حاضر در میدان سان 
دیدند. رهبر انقلاب اسلامی در این مراسم در سخنان مهمی درباره حوادث اخیر کشور گفتند: در این حوادث 
بیش از همه به ســازمان انتظامی کشــور و به بســیج و به ملت ایران ظلم شــد. البته ملت ایران در این حادثه نیز 
همچون حوادث دیگر کاملًا قوی ظاهر شد و در آینده هم به همین صورت خواهد بود. حضرت آیت الله خامنه ای 
تأکید کردند: در آینده نیز هر جا که دشمنان بخواهند اختلالی ایجاد کنند، آنکه بیش از همه سینه سپر خواهد 
کرد، ملت شجاع و مؤمن ایران است. ایشان ملت ایران را همچون مولای خود حضرت امیرالمومنین علی)ع( 
ملتی مظلوم و در عین حال قوی خواندند و افزودند: در این حادثه ای که پیش آمد، دختر جوانی درگذشت که 
دل ما هم سوخت اما واکنشِ به این حادثه که بدون تحقیق و بدون اینکه امر مسلّمی وجود داشته باشد، عده ای 

بیایند خیابان ها را ناامن کنند، قرآن آتش بزنند، حجاب از سر زن محجبه بکشند، مسجد و حسینیه و خودروی 
مردم را به آتش بکشند، یک واکنش عادی و طبیعی نبود. رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه این اغتشاش ها 
برنامه ریزی شده بود، گفتند: اگر قضیه این دختر جوان هم نبود، بهانه دیگری به وجود می آوردند تا امسال در اول 
مهر، در کشور نا امنی و اغتشاش ایجاد کنند. حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: من به صراحت می گویم 
این اغتشاش ها و ناامنی ها، طراحی آمریکا و رژیم غاصب و جعلی صهیونیستی بود و حقوق بگیران آنها و برخی از 
ایرانی های خائن در خارج به آنها کمک کردند. ایشان افزودند: برخی افراد نسبت به اینکه گفته شود فلان حادثه 
طراحی و کار دشمن بوده است، حساس هستند و سینه سپر می کنند برای دفاع از سازمان جاسوسی امریکا 
و صهیونیستها و انواع تحلیل ها و لفاظی های مغالطه آمیز را نیز به کار می گیرند تا بگویند کار خارجی ها نیست. 
رهبر انقلاب اســلامی خاطرنشــان کردند: در دنیا، اغتشــاش های زیادی به وجود می آید و در اروپا و به خصوص 
فرانسه و پاریس هر چند وقت یک بار اغتشاش مفصلی به وجود می آید اما آیا تاکنون شده است که رئیس جمهور 
امریکا مجلس نمایندگان امریکا از اغتشاشــگران حمایت کنند و بیانیه بدهند؟ آیا ســابقه دارد که پیام بدهند 
و بگویند در کنار شما هستیم؟ آیا سابقه دارد رسانه های جمعی وابسته به سرمایه داری امریکا و مزدوران آنها 
همانند برخی دولت های منطقه و از جمله سعودی ها از اغتشاشگران در این کشورها حمایت کنند؟ و آیا سابقه 
دارد امریکایی ها اعلام کنند که ما فلان سخت افزار یا نرم افزار اینترنتی را در اختیار اغتشاشگران قرار می دهیم 
تا به راحتی ارتباط برقرار کنند؟ حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: اما چنین حمایت هایی در ایران بارها اتفاق 
افتاده است. پس چگونه است که برخی ها دست خارجی را نمی بینند و چگونه انسان هوشمند احساس نکند 

که در پشت این حوادث دستهای دیگری در کار است.

رهبر انقلاب در مراسم دانش آموختگی دانشگاه های نیروهای مسلح:

درگذشت دختر جوان دل ما را هم سوزاند

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: 

مجلس برای ساماندهی تجمعات 
اقدام کند

یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
گفت: با توجه به اینکه در هر مقطعی شــاهد هســتیم 
که دشــمنان از مطالبات مردم سوءاستفاده می کنند 
ضرورت ایجاب می کند تا مجلس یازدهم در مســیر 
ساماندهی تجمعات و ایجاد بستر قانونی مناسب برای 

شنیده شدن صدای اعتراض مردم گام بردارد.
اصغر ســلیمی  با تاکید بر ضرورت پذیرش اعتراض 
های قانونی و ایجاد بسترهای آن، بیان کرد: در مجلس 
دهم در کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها، بحث 
ســاماندهی و ایجــاد یک چهارچوب مناســب برای 
برگزاری تجمعات و شــنیده شــدن صدای مطالبات 
مردم را دنبال کردیم، بنا بود نقاطی از ســوی وزارت 
کشــور تعیین شــود و در هر شهر و کلانشهر، چند جا 
مشــخص شــود که معترضان بتوانند در این مناطق 
اعتراض ها و نظرات خود را مطرح کنند که متاسفانه 

در مجلس دهم این موضوع به نتیجه نرسید.
نماینده مردم ســمیرم در ادامه اظهار کرد: با توجه به 
شرایط امروز و اینکه صف بین معترضان و اغتشاشگران 
مشخص نبوده و عده ای در حال سوءاستفاده از مطالبات 
مردم هستند ضرورت ایجاب می کند تا مجلس یازدهم 
بحث ساماندهی تجمعات را دنبال کرده و بستر قانونی 
مناسبی برای شنیده شدن صدای اعتراض مردم فراهم 
کند. باید در هر شــهری نقاطی مشــخص شود تا افراد 
معترض بتوانند در این مناطق حضور یافته و در فضایی 
آرام و بدون تنش مطالبات و اعتراض های خود را مطرح 

کنند.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، با 
تاکید بر اینکه مجلس باید بحث ساماندهی تجمعات را 
با جدیت دنبال کند، تصریح کرد: ما اگر فضای مناسبی 
برای مطرح شدن نقدها و انتقادهای مردم نتوانیم فراهم 
کنیم، دشمنان نظام و انقلاب بر موج اعتراض ها و نظرات 
مردم ســوار شــده و مطالبات به حق مردم را به سمت 

اغتشاش می کشانند.
رئیس مجلس:

  آشوب های خیابانی دشمن را 
 تحریک می کند ،  فشار تحریم را 

بر مردم بیشتر کند
قالیباف گفت : دشــمن خارجی با احســاس ضعف در 
جامعه ایران، فشار اقتصادی را بیشتر می کند و دشمنی 
که آماده شــده بود بخش زیادی از تحریم ها را بردارد، 
تحریک می شود که فشار را بر مردم ایران بیشتر کند؛ 
همانگونه که وقایع سال ۸۸، دشمنی که در حال توافق 
با ایران بود را به تحریم های گسترده علیه ایران سوق داد.
رییس مجلس شــورای اسلامی گفت: امنیت، حداقل 
وظیفه ای اســت که یک نظام سیاســی باید برای مردم 
تامین کند و مسئولان امنیتی کشور باید مقتدرانه با همه 
کسانی که مخلّ امنیت مردم هستند برخورد کنند و در 
این موضوع هیچ تسامحی نباید صورت گیرد. محمدباقر 
قالیباف در آغاز جلسه علنی مجلس درباره حوادث اخیر 
در کشــور اظهار داشــت: در وقایع و اتفاقات تلخ اخیر 
اولین مساله، چرایی و چگونگی جان باختن خانم مهسا 

امینی است.
قالیباف با تاکید بر اینکه »مسئله اصلی مردم و جامعه 
هنوز اقتصاد است و در این باره گلایه های کاملا برحقی 
وجود دارد که ما با رفع آن ها فاصله داریم و باید کوشش 
خود را صدچندان کنیم« اظهار داشت: از نکات دیگری 
که در این ماجرا برای همه روشن شد، این بود که دشمن 
به دنبال به دست آوردن فرصت هایی است که برای ضربه 
زدن به مردم و براندازی نظام جمهوری اســلامی موج 

سواری کند و امنیت مردم را به هم بزند.
وی در ادامــه بــا بیان اینکــه در همین چند روزی 
کــه برای رعایت مســائل امنیتی در فضای مجازی 
محدودیت هایــی ایجاد شــده اســت می بینیم که 
بســیاری از کســب و کارها لطمه خورده اند، اظهار 
داشــت: علاوه بر آن دشــمن خارجی هم با احساس 
ضعف در جامعه ایران، فشــار اقتصادی را بیشــتر 
می کند و دشــمنی که آماده شــده بود بخش زیادی 
از تحریم ها را بردارد، تحریک می شود که فشار را بر 
مردم ایران بیشتر کند؛ همانگونه که وقایع سال ۸۸، 
دشمنی که در حال توافق با ایران بود را به تحریم های 

گسترده علیه ایران سوق داد.

پوتین پیش نویس قانون جنجالی 
را به پارلمان فرستاد

رئیس جمهور روسیه پیش نویس یک سند قانونی برای 
پذیرش الحاق مناطق دونتسک، لوهانسک، خرسون و 
زاپوریژیا از اوکراین به کشورش را تسلیم پارلمان روسیه 
کرد. رسانه های دولتی روسیه گزارش دادند، قرار است 
در یک روز انتخاباتی واحد در سپتامبر ۲۰۲۳ انتخابات 
پارلمانی در این چهار منطقه الحاق شده از اوکراین به 

روسیه، برگزار شود.
همچنین در گزارش این رسانه ها آمده است، واحد پول 
روبل روسیه به عنوان واحد پولی این مناطق اعلام شده 
هر چند استفاده از واحد پول هریونای اوکراین نیز تا ۳۱ 

دسامبر در آنها مجاز خواهد بود.
پیش از آن دادگاه قانون اساســی روســیه بسته اسناد 
مربوط به پیوســتن، دونتســک، لوهانسک، خرسون و 

زاپوریژیا به روسیه را تصویب کرده بود.
روز جمعــه ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه 
با امضای اســنادی الحاق چهــار منطقه اوکراین به 
کشورش را اعلام کرد. مناطق دونستک، لوهانسک، 
خرســون و زاپوریژیــای اوکراین در فرآیندی که در 
بازه ۲۳-۲۷ سپتامبر اجرا شد، همه  پرسی با موضوع 

پیوستن به خاک روسیه برگزار کردند.

»زاهدی وفا« از سد مجلس می گذرد؟
قرار است امروز برنامه ها و صلاحیت گزینه پیشنهادی 
تصدی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در صحن علنی 

مجلس بررسی شود.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی پس از آنکه به عنوان 
رئیس جمهور کشورمان انتخاب شد، اعضای کابینه خود 
را جهت کســب رأی اعتماد به مجلس شورای اسلامی 
معرفی کرد. حجت الله عبدالملکی گزینه پیشــنهادی 
رئیســی بــرای وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی بود. 
عبدالملکی در سوم شهریور ۱۴۰۰ با ۱۹۱ رأی موافق، ۵ 
رأی ممتنع و ۷۷ رأی مخالف و با کسب اعتماد نمایندگان 
مجلس یازدهم، به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی رفت.
عمر عبدالملکی به عنوان وزیر کار کوتاه بود و اعتراضات 
گسترده به عملکرد وی و نارضایی بازنشستگان از میزان 
افزایش حقوقشان دست به دست هم داد تا عبدالملکی 
با ارائه نامه ای به رئیس جمهور رســماً اســتعفای خود را 
اعــلام کند. علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت با 
اشاره به استعفای وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، گفت: 
عبدالملکی برای دومین بار استعفا داد که این بار مورد 

پذیرش رئیس جمهور قرار گرفت.
بلافاصله محمدهادی زاهدی وفا به عنوان سرپرست این 
وزارتخانه منصوب شد و سه ماه در این سمت باقی ماند. ۱۵ 
شهریور ماه بود که سید نظام الدین موسوی، سخنگوی 
هیئت رئیسه مجلس از دریافت نامه رئیس جمهور مبنی 
بر معرفی زاهدی وفا به مجلس برای تصدی وزارت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی خبر داد.
۲۹ شهریور ماه نیز نامه معرفی محمدهادی زاهدی وفا، 
وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی در صحن علنی 
مجلس شورای اسلامی اعلام وصول شد. قرار است امروز 
)سه شنبه ۱۲ مهر ماه( جلسه بررسی سوابق و برنامه های 
زاهــدی وفا در صحن علنــی مجلس و با حضور رئیس 

جمهور برگزار شود.
طبق آئین نامه داخلی مجلس، در جلسه رأی اعتماد به 
وزیر پیشــنهادی ابتدا نظر کمیسیون تخصصی درباره 
برنامه های ارائه شده وزیر به نمایندگان ارائه می شود. طبق 
گفته ولی اسماعیلی، نایب رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلس شــورای اسلامی، وزیر پیشنهادی تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی توانست نظر مثبت کمیسیون اجتماعی 
را کســب کند. بنابراین گزارش این کمیسیون در قالب 
اعلام نظر مثبت در صحن علنی مجلس قرائت خواهد شد.
زمان در نظر گرفته شده برای رئیس جمهور در دفاع از 
وزیر پیشنهادی یک ساعت است و وزیر پیشنهادی نیز 
نیم ساعت وقت دارد تا نظرات و دیدگاه های خود را برای 

نمایندگان تشریح کند.
طبق آئین نامه داخلی مجلس، در جلسه رأی اعتماد، دو 
نماینده به عنوان مخالف و دو نماینده به عنوان موافق وزیر 
پیشنهادی نظرات خود را بیان می کنند که هر کدام ۱۵ 
دقیقه وقت دارند. آن ها می توانند بخشی و یا کل وقت خود 
را به نماینده دیگر واگذار کنند. در مجموع، زمان برگزاری 
جلسه رأی اعتماد دو ساعت و نیم به طول می انجامد و 
رأی گیری در جلسه رأی اعتماد به صورت ورقه ای است.
در سوابق مدیریتی زاهدی وفا، سمت هایی چون معاون 
امــور اقتصــادی وزارت امور اقتصادی و دارایی در دولت 
نهم، نماینده وزارت اقتصاد در شوراها و کمیسیون های 
تخصصی شــورای عالی تحقیقات و فناوری، شــورای 
اقتصاد، کمیسیون اقتصادی دولت، شورای پول و اعتبار 

و شورای عالی انرژی دیده می شود.
زاهدی وفا همچنین سابقه عضویت در کارگروه ویژه نفت، 
شــورای عالی توســعه صادرات غیر نفتی، ستاد تنظیم 
بازار، ستاد تدابیر ویژه اقتصادی شورای عالی امنیت ملی، 
کارگروه طرح تحول اقتصادی، شورای عالی تدوین برنامه 
پنجم، شورای عالی رفاه و تأمین اجتماعی، شورای آمایش 
سرزمین، شورای عالی آمار، کمیته ملی اهداف توسعه 
هــزاره و کارگروه تدوین ضوابط حمایت از صادرات غیر 

نفتی را در کارنامه خود دارد.
زاهدی وفا همچنین در دولت سیزدهم معاون اقتصادی 
معاون اول رئیس جمهور بود. از مســئولیت های علمی 
و پژوهشــی زاهدی وفا می توان به استادیاری دانشگاه 
امام صادق )ع(، مدیر مســئولی دو فصلنامه مطالعات 
اقتصاد اسلامی و سردبیری مطالعات امنیت اقتصادی 

اشاره کرد.
یکــی از انتقــادات نمایندگان مجلس به زاهدی وفا آن 
است که وی در دورانی که سرپرست وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی بود، ارتباط بسیار کمی با مجلس برقرار 
کرد. علی اصغر خانی، نماینده مردم شاهرود در مجلس 
شورای اسلامی در این زمینه، گفت: زاهدی وفا چندین 
ماه سرپرست وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بود و در 
آن مقطع ارتباطی با مجلس شــورای اسلامی نداشت. 
حتی پس از آنکه وی به صورت رسمی برای تصدی این 
وزارتخانه به مجلس معرفی شــد، باز هم ارتباط خود با 
مجلــس را تقویــت نکرد. البته مجتبی توانگر، نماینده 
مردم تهران علت این مســئله را توضیح می دهد و در 
گفتگو با مهر، می گوید: زاهدی وفا زمانی که سرپرست 
وزارت کار بــود، تــلاش کرد وزارتخانه را از التهاباتی که 
بر اثر استعفای وزیر ایجاد شده بود، خارج کند. به نظرم 
بــر همیــن مبنا بود که زاهدی وفا رایزنی های بیرونی را 
به حداقل ممکن رســانده بود. وی به دنبال آن بود که 
در وزارتخانه آرامش حاکم شــود، چرا که مسائلی مثل 
افزایش حقوق بازنشستگان و حقوق آنان از جمله مسائل 
مهم این وزارتخانه بود که باید این مسائل را ساماندهی 

می کرد.
به هر صورت باید منتظر ماند و دید آیا زاهدی وفا می تواند 
از مجلس رأی اعتماد بگیرد یا آنکه رئیس جمهور باید 
گزینه دیگری را برای وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

به مجلس شورای اسلامی معرفی کند.

اخبار كوتاه
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3اقتصاد
گزارش

دامدار و دام، در دام بروکراسی صادراتی؛

  عملکردهای جزیره ای
 و ناامیدی از »پشتیبانی«

 حدود دو ماه است که صادرات دام آزاد شده است 
اما به نظر می رســد به دلایلی تا به حال صادرات 
موفقی صورت نگرفته است و در این میان نه تنها 
مشکلات دامداران کمتر نشده بلکه در پروسه های 
پیچیده صادرات نیز درگیر شــده اند.  سید احمد 
مقدسی فعال صنعت دامداری پیش از این در این 
خصوص به بازار گفت: حدود ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار دام 
سنگین مازاد داریم و لذا توانایی صادرات داریم. با 
این وجود تولید به هر مشقت و سختی ادامه دارد و 
به دلیل قیمت بالای هزینه تمام شده تولیدکننده 

ها در این میان در حال از بین رفتن هستند.
منصور پوریان رئیس شورای تامین دام کشور  نیز 
در این خصوص گفت: صادرات دام آزاد است منتها 
بقدری بروکراسی های پیچیده دارد و کار سخت 
است که به سختی انجام می شود. به خصوص اینکه 
هزینه هایی همچون هزینه خرید دام، جابجایی و 

حمل دام بسیار  بالا است.
پوریان افزود: مهمتر از این هزینه ها بروکراســی 
موجود در وضعیت صادرات دام است. چون عملا 
صادرات دام را به اســتانها واگذار کــرده اند و لذا 
استانها شــرایط منطقه ای خود را می سنجد به 
همین دلیل در دادن مجــوز و اینکه به چه نحوی 
صادر کنیم و آیا اصلا صادر شود یا نشود وارد فازهای 
بروکراسی سنگین و سخت شده است و عملا انجام 

شدن صادرات با ابهام روبرو است.
او خاطر نشــان کرد: الان تقریبا دو ماه اســت که 
صادرات دام آزاد شــده اما تا به حــال هیچ دامی 
از کشور خارج نشده اســت چون در مورد فرایند 
صادرات کاملا جزیره ای عمل می شود. بنابراین 

باید صادرات تسهیل شود.
پوریان با تاکید بر اینکه برخــی تنظیم بازارهای 
استانی بهانه های الکی و عاری از منطق می گیرند، 
گفت: الان مصرف گوشــت در کشــو عملا از بره 
کشــتاری یا بره نر چاق به هیچ وجه تامین نمی 
شود بلکه ۹۰ درصد از گوشــت های گوسفندی 
که در بازار هستند از »بز نر چاق، قوچ، میش و بره 
ماده« است. عملا می بینید که این ۴ قلم عمده در 
کشور مصرف می شود آن هم به این دلیل که قیمت 

نسبت به قیمت بره نر بسیار کمتر است.
او ادامه داد: با این تفاسیر به دلیل بالا بودن قیمت 
تقاضایی در بازار برای »بره نر« اصلا وجود ندارد پس 
حجم زیادی از بره نر روی دست دامدار مانده است 
و برای صادرات هم این گروه را در نظر گرفته اند.
پوریان تصریح کرد: پس اگر دغدغه تنظیم بازار این 
است که اگر این حجم دام از کشور خارج شود روی 
بازار تاثیر بگذارد، باید بداند که نه تنها هیچ تاثیری 
ندارد بلکه می توان گفت بدون مشــتری و بدون 
تقاضا مانده است.وی همچنین در خصوص نتیجه 
خرید دام توسط شرکت پشتیبانی نیز اظهار داشت: 
قرار بر این بود که وزارت جهاد و  شرکت پشتیبانی 
در بخش دام سبک »بر نر« را خرید و ذخیره سازی 
کند اما دیدیم که دامــداران رغبتی به همکاری با 
شرکت پشــتیبانی ندارند به لحاظ اینکه شرکت 
پشتیبانی دیر پول پرداخت می کند و عملا از نظر 
اقتصادی پروســه به صرفه نیست.رئیس شورای 
تامین دام کشور در خصوص حجم بره نر که روس 
دست دامداران مانده نیز اظهار داشت: طبق آماری 
که معاونت امور دام وزارتخانه اعلام کرده دامی که 
بدون تقاضا مانده حداقل ۲ تا ۲ و نیم میلیون راس 

را در بخش نر داریم.
بر اساس این گزارش، دامداران و دولت همیشه به 
نوعی در تعارض با یکدیگر پیش رفته اند به نحوی 
که نه دولت به حرف  و خواسته دامداران را توجه 
می کند و نه دامدار می تواند خود را با تصمیمات 
به گفته کارشناسان اشتباه دولت همسو سازد. به 
این ترتیب این صنعت در مشکلات همیشگی خود 
دســت و پا می زند.پوریان در خصوص دلایل این 
عدم هماهنگی دولت با دامداران گفت: متاسفانه 
تصمیم گیران عملا یک چیز را می بیند و آن نتیجه 
است؛ یعنی همانطور که وقتی تمام توجه به میوه 
یک درخت باشد و از ریشه آن غفلت کنیم مطمئنا 
این میوه زود از  بین مــی رود، در صنعت تولیدات 
زنده مثل دام سبک، مرغ و غیره نیز اینگونه است در 
حالی که باید نگاه به ریشه داشت نه نگاه به دست 

آورد نهایی یا همان بازار.
او ادامه داد: متاسفانه نگاه در بخش تولید مخصوصا 
تولید دام نگاه بازاری است و همین امر موجب شده 
الان مشکلات عدیده ای داشته باشیم. دلیل اصلی 
چنین نگاهی هم همانطور که گفته شد  این است 
که سیاست گذار به دلیل ترس و جو روانی حاکم 
بر این شرایط همیشه نگاه اش به بازار است.پوریان 
گفت: این در شرایطی اســت که اول باید نگاه به 
تولید باشد چون حمایت از تولید سبب می شود 
ریشه ها قوی تر و تولید توسعه یابد و در نهایت با 
افزایش تولید گوشت با کیفیت روبرو خواهیم بود.
وی اضافه کرد: از سوی دیگر مساله اینجا است که 
تصمیم گیری ها برای یک مقطع کوتاه انجام می 
شود به طوری که  در دستور العمل ها و بخش نامه 
ها دیده می شــود که تصمیم ها به صورت ماهانه 
گرفته می شــود و ماه بعد لغو می گردد و این نگاه 
های عملا بازار و محتاطانه درست تولید کننده را 

هدف قرار می دهد.

چرا واردات خودرو انجام نمی شود؟

شرکت های خصوصی هیچ استقبالی از واردات خودرو نکردند
  مریم بهنام راد/ گروه اقتصاد

 واردات خودرو از اواسط خردادسال جاری به صورت 
رسمی آزاد شد و دولت و وزارت صمت از سوی مجلس 
مکلف به تدوین آئین نامه اجرایی آن شدند، اما واردات 

خودرو همچنان بلاتکلیف مانده است.
در همین رابطه مهدی دادفر دبیر انجمن واردکنندگان 
خــودرو در خصوص وضعیت واردات خودرو و ثبت 
شــرکت های واردکننده گفت: سختگیری ها در این 
دســتورالعمل به قدری زیاد اســت که شرکت های 
خصوصــی به راحتی قادر بــه حل آن نخواهند بود 
وتــوان واردات خــودرو در برابر چنین تصمیمی را 
ندارند و تا مســائلی همچون ســود بازرگانی و تعرفه 
واردات مشــخص نشــود نمی توان از این شرکت ها 

انتظار واردات خودرو داشت.
این فعال بخش خصوصی تأکید داشت: امروز وزارت 
صمت با ارائه راه حل های غیر منطقی به دنبال فرار 
از مســئولیت است. دستورالعمل وزارت صمت تنها 
راهی برای فرار از مسئولیتی است که مجلس به این 
وزارت خانــه محول کرده اســت حالا دولت تظاهر 
می کند با فشــار مجلس چنین تصمیمی را گرفته 
اســت، امــا موضوع به جبران زیــان دولت در تولید 
خــودرو بازمی گــردد چراکه وزارت صمت با چنین 
دســتوری تنها مــردم را دور می زنــد بدون اینکه 

برنامه ای برای تنظیم بازاردر نظر داشته باشد.
وی تصریح داشــت: خودروسازان باید زیان انباشت 
خود در تولید خودرو را به نحوی جبران کنند وحالا 
ایــن خلاء ۲۵ درصدی را بــا ورود خودرو به بورس 

جبــران می کننــدو همین موضــوع موجب وجود 
ابهامات بسیار زیادی در این دستورالعمل شده است. 
ابهاماتی که نقش تاثیرگذاری در واردات خودرو دارند 
و وجود چنین ابهاماتی برای شرکت های واردکننده 

مانع ورود خودرو به کشور می شود.
به گفته دادفر؛ تا زمانی که مسائل مهمی در خصوص 
واردات خودرو تعیین تکلیف نشده و حتی شرکت های 
واردکننده اختیار فروش خودروی وارداتی را ندارند 
و ســود و تعرفه پس از فروش خودرو در بورس کالا 
تعیین شود، چرا در این فرایندی که کاملًا دولت در 
آن نقش دارد، از شرکت های خصوصی انتظار ثبت 

نام برای واردات خودرو دارند؟
وی تصریــح داشــت: در حالی کــه باید وارد کننده 
با عوارض شــناور خودرو خریداری و به بازار داخل 

بیاورد و وزارت صمت تنها به عنوان تسهیل کننده 
کسب و کار باشد.

دادفر گفت: شــرکت های خصوصی هیچ استقبالی 
از واردات خــودرو ندارند. وزارت صمت باید فضایی 
فراهم کند تا شرکت ها نسبت به واردات خودرو اقدام 
کنند همزمان با این ابهامات در دستورالعمل، واردات 

خودرو عملا ممکن نیست.
دبیرانجمــن واردکنندگان خــودرو همچنین در 
خصوص واردات خودرو توسط خودروسازان داخلی 
گفت: یکی از شــائبه ها این اســت که آئین واردات 
خودرو عملا برای خودروســازان نوشــته شده باشد 
و علت عدم اســتفاده خودروســازان از این ظرفیت 

مشخص نیست.
به گفته دادفر؛ چراخودروساز )ایران خودرو و سایپا 

و کرمان خودرو( اقدام به واردات خودرو نمی کنند؟ 
این خودروسازان با تقویت بازار صادرات محصولات 
خــود می تواننــد واردات خودرو زیر ۱۰ هزار یورو با 
مدل ســی بی یو مثل رنو از منطقه هند به صورت 
ارزان تر و با برند نامی وارد بازار ایران کنند تا هم سبد 
خودرو های وارداتی پر شود هم زیان خودرو ساز کم 

شود؛ پس چرا از این فرصت استفاده نمی کنند!
دادفــر در خصــوص دلیــل عدم واردات از ســوی 
خودروسازان را چنین تشریح کرد؛ با توجه به شرایط 
گرانــی تولید، خودروســازان نمی توانند خودرویی 
ارزان تر از ۲۰۰ میلیون تومان تولید کنند از این رو 
وزارت صمت اجازه ورود و عرضه چنین خودرو هایی 
بــا قیمتی حدود ۱۵۰ تــا ۲۰۰ میلیون تومان را به 

بازار نمی دهد.
وی تصریح داشــت: ورود خودرو های ارزان قیمت 
وارداتی به بازار علاوه بر اینکه غیر ممکن اســت به 
معنای نابودی و توقف تولید و در نهایت صنعت خودرو 

در کشور خواهد بود.
دبیرانجمن واردکنندگان خودرو تأکید داشــت: در 
کل با چنین دســتورالعملی نــه واردات خودرویی 
انجام می گیرد نه قیمت محصولات داخلی به ثبات 
می رسد. با این دستورالعمل هیچ شرکتی از واردات 
خودرو اســتقبال نمی کند در این صورت تولیدات 
خودرو سازان با هر قیمت و کیفیتی بدون مشتری 
نمی ماند از این رو قیمت خودرو داخلی رو به افزایش 
خواهد رفت و تا پایان ســال، خودرو بازهم گران تر 

خواهد شد.

گزارش

حال و هوای بازار لوازم خانگی، سرد مثل یخچال

 تولیدکنندگان بدون مشتری، 
مشتریهای بدون خرید

احمدرضا صباغی/ گروه اقتصاد
در شــرایطی کــه بســیاری از زوج های جوان و 
خانواده هــای ایرانی برای تامیــن لوازم خانگی 
موردنیــاز خود با مشــکلات اقتصــادی متعدد 
روبرو هســتند، به نظر می رسد قیمت انواع لوازم 
خانگی در کشــور همچنان روند صعودی خود را 
ادامه داده به طوری  که شاهد وقوع رکود تورمی 
در بازار لوازم خانگی کشــور هســتیم.به راستی 
ریشــه گرانی انواع لوازم خانگی از کجاست؟ چرا 
بســته های تشویقی و حمایتی برای خرید انواع 
لوازم خانگی توسط زوج های جوان و خانواده های 
ایرانی در نظر گرفته نشــده اســت؟ برای بررسی 
شــرایط بــازار لوازم خانگی بــا دو تن از فعالان و 
کارشناســان این حوزه گفت وگو کرده ایم، تا نظر 
آنها را درباره شرایط امروز و چشم اندار بازار لوازم 

خانگی کشور جویا شویم.
رشد قابل توجه حجم قاچاق لوازم خانگی

احســان فدایی که ســابقه طولانی در بازار لوازم 
خانگی دارد و از کارشناســان برجسته این حوزه 
به شــمار می رود، با اشــاره به اینکه چالش اصلی 
در بازار لوازم خانگی ایران عدم تعادل بین عرضه 
و تقاضای کالا اســت، گفت: بــازار لوازم خانگی 
در ایران باید بیشــتر از گذشــته رقابتی شــود تا 

مشتریان حق انتخاب بیشتری داشته باشند.
وی با بیان اینکه بیش از نیمی از مردم کشور در 
بازار لوازم خانگی قدرت خرید خود را از دســت 
داده اند، گفت: ارائه بسته های تشویقی و حمایتی 
از سوی دولت برای خریداران انواع لوازم خانگی 
در کشــور می تواند یک راهکار مهم برای خروج 

بازار لوازم خانگی ایران از رکود تورمی باشد.
این کارشــناس حوزه لــوازم خانگی به موضوع 
قاچاق اشاره و تصریح کرد: در شرایطی که کشور 
زیر ســایه تحریم های ســنگین به سر می برد، به 
نظر می رسد حجم قاچاق لوازم خانگی رشد قابل 
توجه ای داشته است که وقوع این اتفاق ناشی از 
عدم برنامه ریزی مسئولان برای حمایت از تولید 

ملی در بازار لوازم خانگی است.
فدایــی با بیان اینکه مــردم زمانی لوازم خانگی 
ایرانی نســبت به اقلام مشــابه خارجی ترجیح 
می دهنــد کــه در قیاس با هــم، بتوانند کیفیت 
بهتر و بالاتری را از لوازم خانگی ایرانی مشــاهده 
کننــد، گفت: نباید از ذکر این موضوع مهم غافل 
شویم که رقابت بازار لوازم خانگی باید به عنوان 
یک اصل مهــم برای ارتقای کیفیت محصولات 
این بازار در نظر گرفته شــود در غیر اینصورت، 
شاهد وقوع رکود سنگین در خرید و فروش بازار 

لوازم خانگی ایرانی خواهیم بود.
وی با انتقاد از هزینه های بالای خرید مواد اولیه 
و افزایش میزان نوسانات ارزی در کشور، تصریح  
کرد: طی سال های اخیر، بسیاری از تولیدکنندگان 
لوازم خانگی در کشــور به دلیل هزینه های گران 
مواد اولیه و افزایش افسارگســیخته نرخ ارز که 
تاثیر مستقیمی بر بازار لوازم خانگی دارد، مجبور 

شده اند تا عطای تولید را به لقای آن ببخشند.
 تولیدکنندگان لوازم خانگی 

در معرض ورشکستگی
حبیــب الله انصاری دبیرکل اســبق انجمن لوازم 
خانگــی ایــران با بیان اینکــه تولیدکننده لوازم 
خانگی در ایران به ســختی به حیات خود ادامه 
می دهد، گفت: به جرات می توانم به این موضوع 
مهم اشاره کنم که در شرایط کنونی تولید لوازم 
خانگی برای تولیدکنندگان در ایران هیچ سودی 

ندارد.
انصاری تاکید کرد: ضعف نقدینگی مردم در خرید 
انواع لوازم خانگی به صورت کامل مشهود است و 
باید برای این مشکل مهم راهکار اساسی در نظر 
گرفت.تولیدکنندگان ایرانی لوازم خانگی نه تنها 
از تولید محصولات خود ســود آن چنانی کســب 
نمی کنند بلکه، تمام تلاش آنها این است که تنها 
از راه فــروش، مبالــغ نقدینگی خود را که صرف 
تولید انواع لوازم خانگی کرده اند، را بدست آورند.
انصاری رکود در خرید و فروش انواع لوازم خانگی 
در ایران را مهمترین مشکل تولیدکنندگان این 
حــوزه عنوان کرد و گفــت: افزایش قیمت انواع 
لوازم خانگی در اختیار تولیدکننده نیست زیرا، با 
افزایش قیمت انواع فولاد و مواد اولیه به طور قطع، 
تولیدکننــده هم به اجبار برای اینکه هزینه های 
خــود را جبــران کند، قیمت انــواع محصولات 
تولیــدی خود را گران خواهــد کرد.وی تصریح  
کــرد: قاچاق مواد اولیه موردنیاز در صنعت لوازم 
خانگی کشــور، موجب شــده تا به نوعی شــاهد 
ورشکســتگی تولیدکننــدگان در صنعت لوازم 
خانگی ایران باشیم. برای دهک های پایین جامعه 
به لحاظ درآمدی، دولت باید بسته های تشویقی 
در نظر بگیرد تا آنها بتوانند با استفاده از تسهیلات 
بانکی به نوعی قدرت خرید انواع لوازم خانگی را 
پیدا کنند.انصاری با بیان اینکه مسئولان وزارت 
صمــت در موضــوع لوازم خانگــی همچنان در 
تصمیم گیــری، بلاتکلیف هســتند که وقوع این 
اتفاق موجب ســردرگمی تولیدکنندگان لوازم 
خانگی در کشور شده است، گفت: قیمت گذاری 
در تمــام اصنــاف از جمله بخش لوازم خانگی بر 
عهده اتحادیه است ولی، باز هم با این حال سازمان 
تعزیرات حکومتی نسبت به قیمت های درج شده 
در صنعــت لوازم خانگی نظارت کافی را دارد که 

اگر گران فروشی رخ داد با آن مقابله کند.

« سناریوهای اقتصادی برای آزادسازی منابع بلوکه شده را بررسی کرد گار » روز

خلاصی بورس از هژمونی اوراق دولتی
  حامد شایگان / گروه اقتصاد

منابــع بلوکــه شــده ایــران در صورت 
آزادسازی اگر برای جبران کسری بودجه 
بکار برود و بخشــی هم به شکل کالاهای 
واســطه ای وارد شــود می تواند به رشد 
اقتصادی، رونق معاملات بورسی و کاهش 

انتشار اوراق کمک کند.
 خبر توافق برای آزادســازی منابع بلوکه 
شــده ایران در کره جنوبی که به حدود ۷ 
میلیارد دلار می رسد بار دیگر در خروجی 
رسانه های داخلی قرار گرفته است و البته 
تاکنــون مقامات مســئول درباره تایید یا 
عــدم تایید این خبر ســخنی نگفته اند و 
از آنجایــی که بیش از یک ســال پیش و 
در جریان توقیف کشتی کره ای در ایران 
خبرهای مشــابهی منتشر شده بود نمی 
توان با قاطعیت پذیرفت که این منابع به 
زودی در اختیار ایران قرار خواهد گرفت.

بــا این حال تزریق ایــن منابع به اقتصاد 
ایران می تواند اثرگذاری بالایی در گردش 
ســرمایه داشته باشد. هرچند جزئیاتی از 
چگونگی آزادســازی ایــن منابع در این 
مقطع حســاس منتشــر نشــده و اگر به 
صــورت نقد در اختیــار ایران قرار بگیرد 
می تواند نقش متفاوتی نسبت به تهاتر با 

کالا داشته باشد.
بر همین اساس در این گزارش سناریوی 
آزادســازی منابــع بلوکه شــده ایران در 
اقتصاد کشور مورد بررسی قرار می گیرد.

در حــال حاضــر ایران علاوه بــر اینکه 
۷ میلیــارد دلار در کــره جنوبی دارایی 
بلوکه شده دارد در کشورهای دیگری نیز 
درآمد ارزی بلوکه شــده دارد که به طور 
رســمی عدد دقیق آن اعلام نشده است. 
اما در گزارش های برخی از رســانه های 
خارجی عدد واقعی منابع بلوکه شــده را 
۱۰۰ میلیــارد دلار تخمیــن زده اند که با 
توجه به اینکه ایران عمده ترین صادراتش 
را به چین، هند، اندونزی و ... دارد و میزان 

ارز موجود ایران در این کشــورها هیچ گاه 
عنوان نشــده اســت می توان تخمین زد 
در همیــن حدود دارایــی ایران در بانک 
های خارجی مســدود است و آزادسازی 
تدریجی این منابع می تواند اقتصاد ایران 

را دوباره زنده کند.
علــی اکبر نیکو اقبال اقتصاددان با اشــاره 
به اینکه در شــرایط کنونــی مهم ترین اثر 
آزادسازی دارایی های بلوکه شده می تواند 
حمایت از صنعت یا تورم باشــد، گفت: اگر 
این منابع در قبال واردات ماشــین آلات و 
تجهیزات صنعتی به کشــور وارد شود می 
تواند در اقتصاد کشور نقش مثبتی ایفا کند 
و حتی به تولید رونق و بهره وری ببخشد یا 
اگر در قبالش دانش فنی و همکاری های دو 
جانبه در اجرای پروژه های عمرانی توافقی 
صورت بگیرد به واسطه اینکه این پروژه ها 
می توانند شــرکت هــای صنعتی و تامین 
کننــده کامودیتی هــا را فعال کند به طور 
قطع به رشد اقتصادی کشور کمک می کند.

نیکــو اقبال با بیان اینکه واردات کالاهای 
نهایی در قبال منابع بلوکه شده می تواند 
دو اثر منفی بر اقتصاد کشور داشته باشد، 
افزود: از یک ســو واردات کالا می تواند به 
تولیدکننده های داخلی که در ســال های 
اخیر برای تولید محصولات خود ســرمایه 
گذاری کرده اند آسیب بزند و از سوی دیگر 
به دلیل تزریق نقدینگی بدون پشتوانه به 
اقتصاد کشــور قدرت خرید مردم و تقاضا 
افزایش می یابد در حالی که تولید همسو 
با آن رشــد نکرده اســت. به همین دلیل 
تورمی بر اقتصاد کشــور تحمیل می شود 
که تبعات آن می تواند به آســیب بیشــتر 
دهک های پایین جامعه منجر شود. پس 
چگونگــی بکار گیری این منابع می تواند 
در اقتصاد کشــور همانند شمشــیری دو 

لبه عمل کند.
به گفته این کارشناس اقتصادی دولت در 
بودجه ســال ۱۴۰۱ پیش بینی شده بود 
حدود ۵۰۰ هزار میلیارد تومان کســری 

بودجــه دارد، حــالا بکار گیری این منابع 
برای تامین کسری بودجه از دیگر برنامه 
هایی اســت که دولت می تواند در اقتصاد 
کشــور اجرایی کند و از آنجایی که دولت 
همواره برای تامین این کسری های خود 
از اوراق قرضه یا استقراض از بانک مرکزی 
اســتفاده کرده تامین کســری بودجه با 
اســتفاده از منابع بلوکه شده می تواند به 

نفع اقتصاد کشور باشد.
وی افزود: زیرا وقتی دولت اوراق منتشــر 
می کند عملا نقدینگی را از بازارهای مالی 
همچــون بورس جمع مــی کند و این به 
معنای افت یا رکود بیشــتر بورس خواهد 
بــود یا زمانی که دســت بــه چاپ پول یا 
استقراض از بانک مرکزی می زند به دلیل 
اینکه اثر منفی که در پایه پولی دارد تبعات 

تورمی به جای می گذارد.

اثر منابع ارزی بر اقتصاد دولتی
همچنیــن جــواد صلاحی کارشــناس 

اقتصــادی ضمن تاکید بــر اینکه منابع 
ارزی در صورتی که آزاد شوند می توانند 
به رشد اقتصادی کشور و مهار تورم کمک 
کند، گفت: وقتی دولت برای تامین منابع 
مورد نیاز خود مجبور نباشد که از سیستم 
بانکی اســتقراض کند به طور قطع به نفع 
اقتصاد خواهد بود، زیرا یکی از بهانه های 
دولت برای اجرا نکردن پروژه های عمرانی 
نبود منابع مالی کافی اســت و از آنجایی 
که اقتصاد ایران دولتی و کامودیتی محور 
اســت فعال سازی پروژه ها می تواند چرخ 

اقتصاد را به حرکت درآورد.
صلاحــی با بیان اینکه رونق اقتصادی می 
توانــد به بازارهــای مالی هم کمک کند، 
افزود: در شــرایط کنونی بیشــتر شرکت 
های حاضر در بورس به دلیل اینکه درگیر 
رکود هستند با کاهش سرمایه در گردش 
مواجه هســتند به همین دلیل شاهد افت 
ارزش سهام آن ها هم در بازار هستیم و در 
این بخش هم ســهامداران خرد که همان 
مردم هســتند هم وارد زیان شــده اند، از 
ایــن رو تامین نقدینگی در صورتی که در 
مســیر رشد تولید و صادرات باشد به نفع 

همه خواهد بود.
 آزادسازی منابع بلوکه شده ایران به توافق 
برجــام بر می گردد، زیرا چند وقت پیش 
در زمان مذاکرات برجام گفته می شد که 
طرفین برای نشان دادن حسن نیت خود 
اقداماتی انجام خواهند داد، بر همین مبنا 
طرف غربی وعده داده بود که بخشــی از 
منابع بلوکه شــده ایران را آزاد و تحریم 
هــا را کاهش خواهد داد، اما بعد از اینکه 
گره های جدیدی در مذاکرات بروز کرد، 
همه موارد مســکوت ماند. حالا باید دید 
که این خبر آزادســازی منابع بلوکه شده 
ایران در کروه جنوبی هم نوعی گمانه زنی 
بــوده یا اینکــه خبری برای بازار گرمی و 
جلوگیری از افت بیشــتر بازارهایی مانند 

بورس است.

خبر ویژه

سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد که قرعه کشی برای جز 
تعدادی از محصولات ایران خودرو )که آن ها نیز تا پایان سال خارج خواهند شد( 
حذف شده و این تعداد محصولات توسط خود شرکت عرضه خواهند شد. در 
حقیقت دیگر فروشی در قالب سامانه یکپارچه نخواهیم داشت و شرکت های 
خودروســاز از طریق ســایت های فروش خود برای عرضه محصولات اقدام 
می کنند.امید قالیباف، ضمن اشاره به خروج اکثریت محصولات خودروسازان 
اعــم از دولتــی و خصوصی بر حذف ســامانه یکپارچه فروش خودرو به جهت 
قرعه کشی تاکید و اظهار کرد: پیش از این که سامانه فروش یکپارچه خودرو 
با فرآیند قرعه کشی داشتیم، حدود ۱۰ خودروساز، محصولات خود را در آن 

قالــب عرضــه می کردند، اما اکنون اکثریت خودروها با توجه به افزایش تولید 
و متعادل شــدن عرضه و تقاضا از شــمول قرعه کشی خارج شده اند و در حال 
حاضر تنها ایران خودرو باقی مانده اســت که تعدادی از محصولات خود را با 
فروش بصورت قرعه کشــی عرضه می کند.سخنگوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تصریح کرد: بر این اساس دیگر سامانه یکپارچه »موضوعیت« خود را از 
دست داده  است و دیگر به آن معنا وجود ندارد و با سازوکار قبلی فعال نخواهد 
بــود و بدیــن ترتیب با توجه به اینکه ایران خودرو تنها عرضه کننده تعدادی از 
محصولات خود در قالب قرعه کشی است، از مهر ماه توسط خود ایران خودرو 
انجام خواهد شد.وی افزود: البته که طی چند گام با افزایش تولید محصولات، 

خودروهای مشمول باقی مانده نیز از شمول قرعه کشی خارج خواهند شد. در 
گام نخست خودرو تارا از فرآیند قرعه کشی خارج خواهد شد و در گام ها بعدی، 
همانطور که اشاره شد با افزایش تولید، بدون قرعه کشی عرضه صورت می گیرد.

قالیباف در پاسخ به این سوال که آیا فروش های خارج از قرعه کشی در قالب 
»طرح های فروش بدون قرعه کشی« از طریق سامانه یکپارچه خواهد بود یا 
هر سری خودروساز خود اقدام به فروش بصورت مجزا می کند؟ تصریح کرد: 
هر شرکت خودروساز خود از طریق سایت های خود اقدام به فروش خواهند 
کرد. مجدد تاکید می شــود که ایران خودرو نیز برای همین تعداد محصول 
باقی مانده در فرآیند قرعه کشی، از طریق سایت فروش شرکت، اقدام می کند.

سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت: 

قرعه کشی در سامانه خودرو حذف شد
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نفت و انرژی 4

گازی جهان در اختیار ایران است  18 درصد ذخایر  

صادرات گاز در مدار افزایش

كوتاه از انرژی

بین الملل

صعود 3 درصدی قیمت 
نفت با احتمال کاهش 

تولید اوپک پلاس
قیمت نفت در ابتدای معاملات بازار 
آســیا تحت تاثیر احتمال موافقت 
تولیدکننــدگان اوپــک پــلاس با 
کاهش بیش از یک میلیون بشــکه 
در روز تولیدشان، بیش از سه درصد 
بهبود پیدا کرد.بهای معاملات نفت 
برنــت دو دلار و ۵۱ ســنت معادل 
ســه درصد افزایــش یافت و به ۸۷ 
دلار و ۶۵ ســنت در هــر بشــکه 
رســید. نفت برنت روز جمعه با ۰.۶ 
درصد کاهش بســته شده بود. بهای 
معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا با دو دلار و ۳۹ سنت معادل 
سه درصد افزایش، به ۸۱ دلار و ۸۸ 
ســنت در هر بشکه رسید. شاخص 
نفت آمریــکا روز جمعه ۲.۱ درصد 
نــزول کرده بود.قیمتهای نفت برای 
چهارمیــن مــاه متوالــی از ژوئن، 
کاهش ماهانه پیدا کردند که ناشــی 
از قرنطینه های کووید ۱۹ در چین، 
افزایش نرخهای بهره و رشــد ارزش 
دلار آمریکا بود.منابع آگاه به رویترز 
اظهــار کردند: اوپــک پلاس برای 
حمایت از قیمتها، در آســتانه دیدار 
روز چهارشنبه وزیران این گروه، در 
حال بررســی کاهش تولید به میزان 
بیش از یک میلیون بشــکه در روز 
اســت.اگر توافق شــود، این دومین 
کاهــش ماهانــه متوالی تولید نفت 
اوپــک پلاس پس از تصویب کاهش 
۱۰۰ هــزار بشــکه در روز تولید در 
ماه گذشــته خواهد بود. با این حال 
دو منبــع آگاه در اوپک پلاس اظهار 
کردند: این گروه به دلیل تحریمهایی 
کــه علیه بعضــی از اعضایش وجود 
دارد و سرمایه گذاری اندک اعضای 
دیگر در ظرفیت تولید، حدود ســه 
میلیون بشــکه در روز کمتر از هدف 
تعیین شده، نفت تولید کرده است.

 ANZ تحلیلگران گــروه تحقیقاتی
در یادداشــتی نوشتند: بازار کاهش 
تولید کمتر از ۵۰۰ هزار بشــکه در 
روز را نادیده خواهد گرفت. بنابراین، 
احتمــال این وجود دارد که کاهش 
تولید به میزان یک میلیون بشــکه 
در روز را مشــاهده کنیم.بر اســاس 
گزارش رویترز، شــرکت تحقیقاتی 
FGE پیش بینی کرد اگرچه قیمت 
نفت برنت برای تحویل فوری ممکن 
است در کوتاه مدت تقویت شود اما 
نگرانیها نســبت به رکــود جهانی، 
احتمــالا روند صعــودی قیمتها را 
محــدود می کنــد. اگر اوپک پلاس 
تصمیــم بگیرد تولیدش را در کوتاه 
مــدت کاهش دهــد، ظرفیت مازاد 
تولید این گروه افزایش پیدا می کند.

ادامه محدودیت عرضه 
جهانی گاز در سال آینده

 )IEA( آژانــس بین المللــی انرژی
پیش بینی کرد بازارهای جهانی گاز 
سال میلادی آینده با کاهش عرضه 
گاز روسیه از طریق خط لوله و کاهش 
تقاضا برای گاز در اروپا در واکنش به 
قیمتهای بالا، در وضعیت محدودیت 
عرضه باقی مــی مانند. آژانس بین 
المللی انرژی در گزارش ســه ماهه 
بــازار گاز اعــلام کــرد: بازارهای 
جهانی گاز طبیعی از ســال ۲۰۲۱ 
با محدودیت عرضه روبرو شده اند و 
انتظــار می رود مصرف جهانی گاز، 
امسال در نتیجه کاهش ۱۰ درصدی 
تقاضا در اروپا و ثابت ماندن تقاضا در 
منطقه آسیا اقیانوسیه، به میزان ۰.۸ 
درصــد کاهش پیدا کند. پیش بینی 
می شــود مصرف جهانی گاز ســال 
میلادی آینده تنها ۰.۴ درصد رشد 
کند.در اروپا، مصرف گاز در هشــت 
ماه نخســت سال ۲۰۲۲ در مقایسه 
با مدت مشابه سال میلادی گذشته، 
۱۰ درصــد کاهــش یافت که تحت 
تاثیــر کاهــش ۱۵ درصدی تقاضا 
در بخش صنعتــی به دلیل کاهش 
تولیــد در واکنش به افزایش قیمت 
گاز بود.عرضه گاز روســیه به اروپا از 
طریق خط لوله، امسال کاهش پیدا 
کرده و پس از تعطیلی خط لوله نورد 
استریم ۱ از روسیه به آلمان در اوایل 
ســپتامبر و نشت گاز از خطوط لوله 
نورد اســتریم در هفته گذشــته، به 

مقدار ناچیزی رسیده است.

وزیر نیرو :

 مبادله برق بین ایران و ترکیه 
از سر گرفته شد

وزیر نیرو با اشــاره به سفر اخیرش به ترکیه 
گفت: در ســفر ترکیه دو مســاله در دستور 
کار قرار داشــت یکی مذاکره با وزارت انرژی 
ترکیــه بــرای مبادلات برق که اخیراً در مرز 
ترکیه سیســتم بک تو بک نصب شده است 
و از طریــق این سیســتم امکان مبادله برق 
را فراهم شــده اســت. این مبادله از روزهای 
گذشته شروع شده و تا ۶۰۰ مگاوات مبادله 
برق انجام شــده یعنــی مبادله برق ظرفیت 
۶۰۰ مگاواتــی دارد.وی افزود در این ســفر 
بــا وزیر انــرژی ترکیه مذاکرات و گفت و گو 
هایی انجام شــده و به توافق رســیده ایم که 
مبــادلات بــرق را بین ایران و ترکیه از ســر 
بگیریم. زیرا متأســفانه سالیان زیادی است 
که این مبادله قطع شــده بود و از این طریق 
بتوانیــم زمان هایی که برق مازاد داریم، برق 
را صادر کنیم.محرابیان  اضافه کرد: از طریق 
ترکیه و به کشورهای همسایه صادرات برق 
خواهیــم داشــت و در زمان هایی که نیاز به 
مصرف بیشتری داشته باشیم امکان دریافت 
برق از آن مسیر برقرار خواهد بود. این موارد 
از جملــه توافقاتی بــوده که با وزارت انرژی 
ترکیه داشته ایم.محرابیان با اشاره به اینکه 
نا ترازی برق دلیل بر عدم صادرات نمی شود 
در این زمینه توضیح داد: در ۲۰ درصد اوقات 
نیاز به واردات مضاعف داریم. که این نیاز در 
تابســتان و فصل گرما که اوج مصرف اســت 
تــا بتوانیــم اوج مصرف را مدیریت کنیم در 
غیــر این ایام به دلیل برق مازادی که وجود 
دارد می توانیــم برق را صادر کنیم.وزیر نیرو 
خاطرنشان کرد؛ در تمامی سال به یک میزان 
مصرف نداریم. در چنین شــرایطی تنها راه 
موجود یا خاموش کردن نیروگاه اســت که 
صرف اقتصادی ندارد و یا باید کار کند و برق 
را به ســایر کشــورها بفروشیم. بنابر این این 
سیاســت را به صورت جدی دنبال می کنیم 
و با کشــورهای همسایه مانند روسیه، قطر، 
ترکیه و از طریق کشور ترکیه با اتحادیه اروپا 
این عملیات در حال انجام اســت و شبکه ها 
در حال اتصال است که خوشبختانه با روش 
بک تو بک این اتصال انجام شــده اســت. که 
در روزهای اخیر آزمایش هایی را انجام داده 
ایم. البته برای ارسال برق به ترکیه روش های 
دیگری وجود دارد که در دستور کار قرار دارد.
محرابیان افزود: در کنار این موارد طی سفر 
رئیس جمهور ترکیه با هیأت همراه به ایران 
در اجلاســی که در تهران برگزار شده است 
مذاکراتی بین هیأت ها در خصوص اقدامات 
ترکیه در حوزه ارس انجام شد و ما نگرانی های 
خود را به طرف ترکیه ای در رابطه با اقداماتی 
که صورت می گیرد مانند، سد سازی و دیگر 
اقدامات اعلام کردیم در بین روئسای جمهور 
توافقــی مبنــی بر مذاکــرات در این زمینه 
صورت گرفت که از طرف جمهوری اســلام 
بنده و از طرف کشــور ترکیه وزیر کشاورزی 

و جنگلبانی و امور آب انتخاب شد.

 مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان 
خبر داد؛

کاربردی  شدن نانو 
 پوشش های ویژه 

در صنعت نفت
نانوپوشش های صنعتی یکی از شرکت های 
دانش بنیــان در قالب انعقــاد قراردادی در 
صنعت نفت، کاربردی شد.فرامرز باریکانی، 
مدیرعامــل یــک شــرکت دانش بنیــان 
تولیدکننده پوشــش های نانویی در حاشیه 
مراسم  انعقاد قرارداد در سیزدهمین  نمایشگاه 
نانو ۱۴۰۱ در جمع خبرنگاران گفت: در این 
شرکت، تولید محصولات مبتنی بر نانوذرات 
و بومی سازی تکنولوژی های جدید را در پیش 
گرفته ایــم.وی با بیان اینکه نانو نقش مهمی 
در ارتقای کیفیت و رســیدن به مشخصات 
فنی مورد نظر ایفا می کند، یکی از محصولات 
جدید را رنگ مخصوص لوله های انتقال نفت، 
گاز، میعانات، پتروشــیمی و آب دانســت و 
افــزود: تا پیش از این چنین پوشــش هایی 
وارداتی بوده و ۱۰۰ درصد آن به کشور وارد 
می شد، ولی اکنون ما توانستیم این محصول 
را در کشور به تولید برسانیم. باریکانی ادامه 
داد: ما توانســتیم این محصولات را به تولید 
برســانیم و نظرات فنی بخش های مختلف 
بالادســتی نفت و گاز و پتروشــیمی را جلب 
کنیم.وی خاطر نشــان کرد: به همین دلیل 
موفق شدیم در پروژه های بزرگ وارد شویم 
و تجاری ســازی کنیم و امروز هم قراردادی 
برای این منظور به امضا برسانیم.مدیر عامل 
این شرکت دانش بنیان ادامه داد: در راستای 
توســعه بازار این محصولات جدید با یکی از 
شــرکت های مصرف کننده بزرگ، قراردادی 
منعقــد کردیم تا بازار فروش این محصول را 
ارتقا  دهیم.وی با اشاره به جزئیات این قرارداد، 
گفت: بر اساس این قرارداد دو هزار تن پوشش 
لوله های انتقال به تولید می رسد که مبلغ این 

قرارداد حدود ۱۰ میلیون دلار است.

 ایــران بــا در اختیار داشــتن ۱۸ درصد ذخایر 
گازی جهــان، دومین کشــور دارنــده این منبع 

انرژی ارزشمند  به شمار می آید. 
ذخایــر گازی ایــران حــدود ۳۲ هــزار میلیارد 
مترمکعــب برآورد شــده که فاصلــه ای ۵۰۰۰ 
میلیارد مترمکعبی با روسیه به عنوان اولین کشور 
دارنده ذخایر گاز جهان دارد. به لحاظ تولید، ایران 
بعد از آمریکا با ۹۱۴ میلیارد مترمکعب در ســال 
)۲۰۲۰( و روســیه بــا ۶۳۸ میلیارد مترمکعب، 
ســومین کشــور تولیدکننده گاز جهان با ۲۵۰ 
میلیارد مترمکعب به شــمار می آید.صادرات گاز 
طبیعی ســال گذشته ۱۷ میلیارد مترمکعب بود 
و به طور میانگین روزانه ۲۰ میلیون مترمکعب گاز 
به عراق صادر شده و اکنون نیز روزانه حدود ۳۵ 
میلیون مترمکعب صادر می شود؛ مقدار صادرات 
به ترکیه نیز ســال ۱۴۰۰ حدود ۹ میلیارد متر 
مکعب در روز اعلام شــده است. ایران بارها اعلام 
کــرده که با توجه به گســترش هزاران کیلومتر 
شــبکه انتقال گاز در ســطح کشور، آماده است 
افزون بر صادرات گاز، سوآپ گاز را نیز به ویژه از 
شمال به جنوب و برعکس به کشورهای همسایه از 
طریق خط لوله و دیگر نقاط جهان از طریق احداث 
تأسیســات ال ان جی عملیاتی کند. درواقع ایران 
با توجه به موقعیت جغرافیایی و زیرســاخت های 
موجود می تواند مطلوب ترین گزینه برای تجارت 
گاز باشــد.با توجه به روند افت طبیعی تولید گاز 
از میدان های قدیمی تر در کشور از جمله میدان 
گازی پارس جنوبی و براساس نتایج مطالعه »نحوه 
بهره گیری حداکثری از ظرفیت پالایشــگاه های 
منطقه عمومی غرب خلیج فارس« که از ســوی 
شــرکت ملی نفت ایران انجام شــده است، افزون 
بــر تکمیل فاز ۱۱ پارس جنوبی به عنوان آخرین 
فاز در حال توسعه در میدان گازی پارس جنوبی، 
احداث کمپرســورهای تقویت فشار سرچاهی و 
توســعه میدان های گازی جدید شــامل پارس 
شمالی، کیش، بلال، یلدا، گلشن، فردوسی، فرزاد 
A و B، لاوان، ســلمان، فــروز B و مــدار با هدف 

تخصیــص بهینه منابــع گازی جدید پیش گفته 
به پالایشــگاه های پارس جنوبــی )به نحوی که 
انتقال، توزیع و فرآورش گاز در پالایشــگاه های 
فوق با حداقل هزینه انجام می شــود(، در برنامه 
وزارت نفت اســت.تحقق برنامه های بالا در کنار 
توســعه میدان هــای جدیــد اختصاص یافته به 
پالایشــگاه های پــارس جنوبی، ســبب حفظ و 
نگهداشــت تولیــد گاز در منطقه پارس جنوبی 
و اســتفاده حداکثری از ظرفیت پالایشــی ایجاد 

شده در آن منطقه خواهد شد. 
در ضمن برآورد ســرمایه گذاری مورد نیاز برای 
انجام اقدام های مزبور که سرانجام سبب افزایش 
تولید گاز در منطقه پارس جنوبی تا سقف ۸۳۰ 
میلیــون مترمکعــب در روز تا افق ۱۴۱۵ خواهد 
شــد، حدود ۴۰ میلیارد دلار اســت.در این بین 
میزان تولید نیز  ۴۵ میلیون مترمکعب در ســال 
۱۴۰۱ به طور روزانه افزایش یافت که بهره مندی 
شــهرهای ایران از گاز طبیعی به۹۹ و روســتاها 
به ۸۹ می رســد.  تاکنون حدود ۱۰۲۲ شــهر با 
۹۸.۴ درصــد و ۳۵ هــزار و ۵۷۵ روســتا با ۸۵.۴ 
درصــد از گاز طبیعی بهره مند هســتند؛ پروژه 
گازرســانی به ۲۹ شــهر و ۲۹۵۲ روســتا هم در 

حــال اجراســت. با بهره بــرداری از این پروژه ها 
بهره مندی شــهرهای ایران از گاز طبیعی به ۹۹ 
درصد و روســتاها به ۸۹ درصد می رســد.اکنون 
نیز ۲۴.۵ میلیون مشــترک گاز در کشــور وجود 
دارد کــه معــادل ۲۸.۵ میلیون خانوار در بخش 
خانگــی، ۹۰ هــزار واحد صنعتی، ۶۰ هزار واحد 
کشاورزی، ۲ هزار و ۲۸۰ واحد گاز طبیعی فشرده 
)سی ان جی(، ۳۳۰ واحد نیروگاهی بزرگ و مولد 
مقیــاس کوچک، حدود ۲ میلیون واحد عمومی، 
دولتی، تجاری، ورزشــگاهی و خیریه اســت. در 
ســال ۱۴۰۰ گازرسانی به ۶ شهر، حدود ۱۴۲۶ 
روستا و ۱۳۰۰ واحد صنعتی و۶۲۰۰ واحد جزء 
صنعتی انجام شد.اما جواد اوجی - وزیر نفت - به 
تازگی درباره وضعیت صادرات گاز اعلام کرد: ما 
در طــی همین چهار ماه نزدیک به چهار میلیارد 
دلار وصول از صادرات گاز را داشــتیم که تقریباً 
می شــود گفت معادل کل وصول صادرات گاز در 

سال ۱۴۰۰ بوده است. 
ما در موضوع قراردادهای توسعه میادین نفتی و 
گازی مصوبه ای در دولت داشتیم و آن میادینی که 
ضریب بازیافتی شــان زیر ۲۰ درصد بود، افزایش 
پیــدا کــرد تا ضریب ۳۳ - ۳۴ درصد دولت اجازه 

داد که از سرمایه گذاران داخلی و خارجی استفاده 
شود و این نوید خوبی است.به گفته وی، ما تا امروز 
نزدیک به ۱۴ میلیارد دلار قرارداد و تفاهم نامه در 
موضوع توسعه میادین نفتی و گازی امضا کردیم 
و بخشی از این قراردادها که امضا شده با روسیه 
بوده و در موضوع توســعه میادین نفتی و به ویژه 

میادین مشترک نفتی و گازی.
از ســوی دیگــر، محمدرضــا جولایــی - مدیر 
دیســپچینگ شــرکت ملی گاز ایران - نیز اعلام 
کــرد مجموع صادرات گاز ایران به کشــورهای 
همســایه هم در این بازه زمانی نســبت به مدت 
مشــابه پارســال ۲۲ درصد افزایش یافته است.
موضــوع صادرات گاز ایــران به اروپا نیز  از اوایل 
دهه ۸۰ شمســی به تدریج در ایران مطرح شــد 
و در دولت هــای مختلف همــواره یکی از موارد 
مورد مذاکره با کشــورهای اروپایی بود. سوئیس، 
فرانسه، ایتالیا، آلمان و... همواره خواهان گاز ایران 
بودند، اما  این مذاکرات هیچ گاه به قرارداد منجر 
نشــد و گاز ایران به اروپا نرســید.چند دهه آینده 
دهه های طلایی برای گاز شــناخته شــده و از آن 
به بعد گاز ممکن اســت ســوخت مطلوب نباشد، 
بنابراین کشورهای دارای منابع گاز حداکثر تلاش 
را برای اســتخراج و صادرات گاز خواهند کرد و 
این یک فرصت برای توسعه صادرات و تولید گاز 

ایران است. 
حمیدرضا عراقی -  مدیرعامل سابق شرکت ملی 
گاز ایران - در این باره به ایسنا گفت: برای صادرات 
گاز به اروپا نیازمند شروطی هستیم که اگر محقق 
شود، می توانیم بازارهای اروپا را به دست آوریم. 
در حــال حاضــر ایران امکان صادرات گاز به اروپا 
را ندارد، با توجه به شرایط کنونی گاز ایران نمی 
تواند جایگزین روســیه شود اما اگر  در درازمدت 
صرفه جویی صورت بگیرد و توسعه مخازن انجام 
شــود، ایران می تواند از فرصت ها استفاده کند و 
این مساله تنها منوط به شرایط کنونی نمی شود 
و درصورت فراهم شــدن شــرایط کلا می تواند از 

مزایای توسعه صادرات بهره ببرد.

بی توجهی به صنعت ســی ان جی با وجود کمبود بنزین همچنان 
ادامــه دارد. فعالیــن صنفی مدعی اند که حدود ۸۰ درصد جایگاه 
های سی ان جی کم فروش هستند یا سطح فروششان متوسط بوده 
و زیان ده محسوب می شوند. بخشی از این زیان دهی حاصل رشد 
قیمت ها و بخشی هم نتیجه تصمیم گیری های اشتباه در زمینه 
نرخ کارمزد جایگاه داران است.  اردشیر دادرس رییس انجمن سی 
ان جی به بازار می گوید که طی ۳ سال گذشته قیمت کمپرسور از 
۱.۵ میلیارد تومان به حدود ۱۳ میلیارد تومان افزایش یافته است. 
این رشــد قیمت در شــرایطی است که برای راه اندازی یک جایگاه 

دست کم ۲ کمپرسور نیاز داریم.به گفته او راه اندازی یک جایگاه 
در شــهرهای درجه ۲ و ۳ دســت کم به ۸۰ میلیارد تومان سرمایه 
اولیه نیاز دارد. البته در کلان شهرهایی همچون تهران با توجه به 
قیمت بالای زمین این رقم دست کم به حدود ۳۰۰ میلیارد تومان 
هم می رســد.دادرس درباره ســودآوری جایگاه های سی ان جی 
هم گفت: سود دهی جایگاه های پر فروش ما چیزی حدود ۷ تا ۸ 
درصد رقم ســرمایه گذاری اســت. این در حالی است که حتی نرخ 
ســود بانکی در کمترین حالت ۱۸ درصد تعیین شده است.رییس 
انجمن ســی ان جی ادامه داد: حدود ۲۰ درصد جایگاه های ســی 

ان جی پر فروش هســتند و می تواند ســود ۷ تا ۸ درصدی کســب 
کنند. ســایر جایگاه ها یعنی چیزی حدود ۸۰ درصد آنها شــرایط 
خوبی نداشته و می توان آنها را به نوعی ورشکسته دانست.او مقدار 
مصرف سی ان جی را روزانه حدود ۲۳ میلیون مترمکعب دانست 
و گفت: این در حالی است که ظرفیت  تولید و توزیع این سوخت 
در کشــور حدود ۴۰ میلیون مترمکعب برآورد می شــود. به عبارت 
دیگر حدود ۴۵ درصد ظرفیت موجود در این صنعت بلا اســتفاده 
مانده است.  دادرس ادامه داد: بعد از رشد نرخ تورم شرایط نگهداری 

از جایگاه های سی ان جی دشوار شده است.  

: CNG رییس انجمن

80 درصد جایگاه های CNG ورشکسته هستند

خبر  ویژه

نماینده اسبق ایران در اوپک :

  ژاپن از خریداران سنتی 
نفت ایران است

طی روزهای گذشــته جواد اوجی، وزیر نفت 
در تداوم دیپلماســی انرژی دولت ســیزدهم 
با شــرکت های بزرگ نفــت و گاز ژاپن دیدار 
و رایزنــی کرد.وزیر نفــت که در رأس هیئتی 
بــرای حضــور در چنــد نشســت و رایزنی با 
شــرکت های بزرگ ژاپنــی تهران را به مقصد 
توکیو ترک کرده بود، دیدارهای فشــرده ای را 
در ژاپن داشــت. وی در دیدار با مدیران عامل 
شــرکت های بــزرگ نفــت و گاز ژاپن درباره 
فرصت های سرمایه گذاری در بخش بالادستی 
و پایین دستی صنعت نفت ایران، همکاری های 
مشــترک، تجارت حامل های انرژی و فناوری 
رایزنی و گفت وگو کرد.محمد خطیبی نماینده 
ســابق ایران در اوپک درباره ســفر وزیر نفت 
به ژاپن و احتمال بازگشــت مجدد خریداران 
قدیمــی نفت ایــران از جمله ژاپن اظهار کرد: 
ژاپن یکی از مشــتریان ســنتی ایران بوده و 
مــدت زیادی بود که پالایشــگاه های ژاپنی از 
نفت ایران استفاده می کردند و جزو خریداران 
قدیمی نفت ایران به حســاب می آمدند، اما در 
دوران تحریم خرید نفت توســط ژاپن از ایران 
با کاهش چشــمگیری مواجه شــد.وی ادامه 

داد: بــا وجــود کاهش مبــادلات تجاری بین 
ایران و ژاپن در ســال های اخیر روابط تجاری 
و اقتصادی این دو کشــور ســابقه زیادی دارد، 
ســرمایه گذاری هایی که این کشور ژاپن به جز 
حــوزه نفــت در ایران داشــته و روابط تجاری 
دیرینه ای که به وجود آمده اســت هرچند که 
در زمان تحریم با نوساناتی مواجه شد؛ ولی این 
کشــور هنوز به عنوان یکی از شــرکای تجاری 
باسابقه ایران به حساب می آید.این کارشناس 
ارشــد حوزه انرژی با اشــاره به مذاکرات اخیر 
مقامــات ایرانــی با شــرکت های بزرگ فعال 
در حــوزه انــرژی ژاپن، اظهار کــرد: در دوره 
تحریم هــای اولیه هنوز ژاپنی ها نفت ایران را 
برداشت می کردند و علی رغم تحریم ها خریدار 
نفــت ایران بودند، البته بــرای این کار مجوز 
داشتند، بعد از برجام و اعمال مجدد تحریم ها 
این مسئله با مشکلاتی مواجه شد و نتوانستند 
مجوزهای لازم را از سوی آمریکایی ها برای این 
مبادلات تجاری را دریافت کنند.خطیبی ادامه 
داد: به نظر می رســد اگر ژاپنی ها در شــرایط 
تحریم بتوانند مجدد مجوز اخذ کنند خریدار 

نفت ایران خواهند بود.

مدیر فناوری اطلاعات و ارتباطات شرکت ملی گاز ایران خبر داد؛ 

گاز در اتصال به درگاه  پیشرفت شرکت ملی 
ملی خدمات دولت هوشمند

مدیــر فناوری اطلاعات و ارتباطات شــرکت 
ملی گاز ایران با اشاره به عزم این شرکت در 
اتصال به درگاه ملی خدمات دولت هوشمند و 
ارائه خدمات برخط، از پیشرفت ۷۰ درصدی 
این پروژه در شرکت ملی گاز ایران خبر داد.

محمدرضا سراجی گفت: اکنون پنج خدمت 
شــرکت ملی گاز ایــران از طریق این درگاه 
قابل دسترســی اســت و امیدواریم با صدور 
مجوزهای لازم، همه ۲۲ خدمت این شرکت 
در کوتاه تریــن زمــان ممکن با اتصال به این 
درگاه در اختیــار مردم قرار گیرد.وی با بیان 
اینکه شرکت ملی گاز ایران طبق برنامه باید 
تا پایان شــهریور امسال به منظور ارائه برخی 
خدمات به مردم به درگاه ملی خدمات دولت 
هوشمند متصل می شد، ادامه داد: این مهم از 
نیمه دوم شــهریورماه اجرایی و شرکت ملی 
گاز ایران از ۱۹ شــهریورماه امســال در گام 
ابتدایی برای ارائه خدمت برخط در پنج حوزه 
به این درگاه متصل شــده که این خدمت ها 
شــامل نحوه محاســبه گازبها بر اساس رقم 
کنتور، محاســبه مقدار بدهی گاز بر اســاس 
شــماره اشتراک، محاســبه مقدار بدهی گاز 

بر اســاس شــماره کنتور، ثبت شکایت ها در 
بازرســی، پیگیری شــکایت ها و پاسخگویی 
به شکایت هاســت.مدیر فنــاوری اطلاعات 
و ارتباطــات شــرکت ملی گاز بــا تأکید بر 
بهره منــدی این شــرکت در موضوع اتصال 
بــه درگاه ملــی خدمات دولت هوشــمند بر 
اســاس وظایف قانونــی، اظهار کرد: عملکرد 
و برآورد ناشــی از ماهیت کار ســازمان ها با 
یکدیگر متفاوت است؛ در واقع، خدمات برخی 
ســازمان ها از ابتــدا و بر مبنای مأموریت آن 
برخط بوده، اما خدمات شــرکت هایی مانند 
شرکت ملی گاز ایران بر بستر اینترانت )شبکه 
داخلی( بود که این شــرکت بر بستر اینترنت 
خدمتی نداشــته است.سراجی مدیر فناوری 
اطلاعات و ارتباطات شــرکت ملی گاز ایران 
افزود: از این رو ورود به عرصه خدمت برخط و 
اتصال به درگاه ملی خدمات دولت هوشمند، 
برای ما پروژه بســیار بزرگی محسوب می شد 
و اکنون هم چنانچه بر مبنای پیشرفت کلی 
کار درصدبندی کنیم، می توان گفت شرکت 
ملــی گاز ایــران بیش از ۷۰ درصد کل پروژه 

را به سرانجام رسانده است.
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5بانک و بیمه

در آئین گرامیداشت هفته گردشگری و تقدیر 
از  فعالان گردشگری انجام شد :

تقدیر مدیر کل میراث فرهنگی 
استان سمنان از مدیر عامل 
شرکت برق منطقه ای سمنان

سمنان/ گروه استانها 
مدیر کل میراث فرهنگی اســتان ســمنان از 
مدیر عامل شــرکت برق منطقه ای ســمنان  

تقدیر کرد .
در آئین گرامیداشت هفته گردشگری و تقدیر از  
فعالان گردشــگری و ستاد اجرایی خدمات سفر  
به مســافران و زائران استان سمنان که با حضور 
استاندار سمنان و معاونین وی ، فرماندار ، شهردار 
و برخی از مدیران دســتگاههای اجرایی برگزار 
شــد، از تلاش تمامی دســت اندرکاران صنعت 
گردشــگری اســتان و خادمین زائران حضرت 
علــی ابن موســی الرضا )ع( کــه در ایام اربعین 
حســینی و شهادت حضرت ثامن الحجج )ع( به 
زائران خدمات رسانی نمودند تقدیر به عمل آمد 
.در این مراســم امیر کرم زاده مدیر کل میراث 
فرهنگی استان سمنان  با اهدا لوحی از مهندس 
مجید وفائی مدیر عامل شــرکت برق منطقه ای 
سمنان تشکر و قدردانی نمود .در قسمتی از این 
لوح آمده اســت : "اندیشه و تلاش خدمتگزاران 
صدیق عمران و آبادانی ایران اســلامی هیچ گاه 
از یاد نخواهد رفت . بدین وسیله  با اهدا این لوح 
،از تلاش و زحمات مســتمر جنابعالی در حوزه 
صنعت گردشگری استان سمنان که زمینه ساز 
توسعه پایدار ،اشتغالزایی و هویت آفرینی است ، 

قدردانی می گردد.
 محمد مهدی وحدتی  - مدیر دفتر روابط عمومی 

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت 
کسیرانی شهرداری مشهد: برتا

 اختصاص سهمیه سوخت 
به والدین دانش آموزانی که 

سرویس مدرسه می شوند
مشهد / سمیرا  رحمتی

مدیرعامل ســازمان مدیریــت و نظارت 
از  مشــهد،  شــهرداری  برتاکســیرانی 
اختصاص مجوز رایگان و ســهمیه سوخت 
برای والدینی که ســرویس مدرســه می 
شــوند، خبر داد.احمد محبی گفت: برای 
کمک به رفع مشــکل ســرویس مدرسه 
به والدینی که ســرویس دهی دانش آموز 
خود و ســایر دانش آمــوزان را تقبل کنند 
و ســرویس مدرسه شــوند مجوز رایگان و 
سهمیه ســوخت اختصاص داده می شود.
وی  در خصوص وضعیت سرویس مدارس 
در ســال تحصیلی جاری افزود: بر اســاس 
دســتورالعمل وزارت کشــور در حــوزه 
ســرویس دهی مدارس کارگروه ماده ۱۸ 
درنظرگرفته شــده که رئیس این کارگروه 
آموزش وپرورش، دبیر کارگروه ســازمان 
تاکســیرانی و عضو دیگر آن نماینده اولیا 
اســت.محبی بــا بیان اینکــه وظیفه این 
کارگــروه مدیریت کردن ســرویس های 
مدارس اســت، اظهار کرد: دراین راســتا 
بــرای اعضا وظایفی را درنظرگرفته شــده 
است که وظیفه شهرداری دراین کارگروه 
تنها تعیین و ارزیابی شرکت های متقاضی 
ســرویس دهی مدرســه، صــدور مجوز و 
معرفــی آنان به آموزش وپرورش اســت.
مدیرعامل ســازمان مدیریــت و نظارت 
برتاکسیرانی شهرداری مشهد اضافه کرد: 
همچنین ارائه مجوز به رانندگان سرویس 
مدرسه که از سوی شرکت ها طبق ضوابط 
و پس از ثبت در سامانه "سپند" به سازمان 
معرفی می شــوند نیز از دیگر وظایف ما در 
کارگروه ماده ۱۸ است.محبی تصریح کرد: 
آموزش وپرورش این شرکت ها را به نواحی 
مختلف خود اعلام و نواحی نیز به مدارس 
معرفی می کنند و شرکت های مذکور برای 
ارائه سرویس مدرسه با مدارس قرا داد امضا 
می کنند.وی به تعیین نرخ سرویس مدرسه 
نیز اشاره و خاطرنشان کرد: در تعیین نرخ 
سرویس مدارس هم تاکسیرانی شهرداری 
مشــهد نقشــی ندارد، بلکه نرخ بر اساس 
کیلومتر در کارگروه ماده ۱۸ تعیین و برای 
بررســی و تصویب به شورای اسلامی شهر 

ارائه می شود.

اصفهان  / گروه استانها 
احمد رضا پور قاسمی با اشاره به  تشریح فرایند طرح طبقه 
بندی مشاغل اظهار داشت: هر شغل با توجه به مشخصه های 
خود، محدوده وظایف معینی دارد و فرد شاغل در آن جایگاه، 
دســتمزدی متناسب با حیطه ی فعالیت هایش و همچنین 
مواردی همچون میزان تحصیلات مورد نیاز برای استخدام 
در یــک شــغل، توانایی هــای لازم برای برعهــده گرفتن 
مســئولیت های آن دریافت می کند که  این فرایند، طبقه 
بندی مشاغل نام دارد.احمد رضا پور قاسمی با بیان اینکه یکی 
از مهم ترین اهداف طرح طبقه بندی مشاغل، ارائه دستمزد 
متناســب با میزان تخصص، دانش و سابقه کاری افراد است 
عنوان کرد: هدف دیگر از طرح طبقه بندی مشاغل، ایجاد یک 
فرایند استاندارد برای استخدام افراد است، به گونه ای که  نظم 
و هماهنگی بیشــتری در بین نیروهای استخدامی به وجود 

بیاید.مدیر امور کارکنان و رفاه شرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان  با بیان اینکه طبقه بندی شغلی شامل تمام جزئیاتی 
می شود که باید برای یک جایگاه شغلی ، تعیین شود اعلام 
کرد: این طرح حوزه کاری و شرح کامل هر جایگاه شغلی را 
تعیین می کند و با استفاده از آن، افراد از میزان مزد، مزایا و 
سایر موارد مهم موجود در شغل شان مطلع خواهند شد و احراز 
شــغل برای هر جایگاه تعیین  و وظایف، مسئولیت ها، حوزه 
اختیارات هر فرد شاغل در یک جایگاه شغلی خاص،مشخص 
می شــود . پور قاســمی در ادامه به  دســتورالعمل اجرایی 
طبقه بندی مشاغل پرداخت و بیان داشت: این دستورالعمل 
شــامل موارد مختلفی هم چون نحوه ارزیابی مشاغل، نحوه 
اجرای طرح طبقه بندی ، قوانین ارتقا و جابه جایی افراد در 
جایگاه های شــغلی گوناگون، میــزان پرداخت مزایا و تمام 
جزئیات دیگر طرح اســت که بر طبق ماده ۴۸ و ۴۹ قانون 

کار انجام می شود.وی  افزود: سوابق تجربی و میزان مهارت 
فرد در صورت عدم وجود تحصیلات مورد نیاز و نیز  هر سال 
فعالیت و افزایش تجربه فرد، باعث ارتقای جایگاه شــغلی و 
ضریب کاری او خواهد شــد. این موارد، برخی از مهم ترین 
نکات است که به عنوان دستورالعمل طبقه بندی مشاغل در 
نظر گرفته شــده است.مدیر امور کارکنان و رفاه شرکت آب 
وفاضلاب اســتان اصفهان  افزود: وزارت نیرو با هدف ارتقای 
کارآمدی سرمایه انسانی با تاکید بر شایسته سالاری و ایجاد 
زمینه های لازم به منظور افزایش راندمان سیستم و ارتقای 
بهــره وری بــا رعایت ماده ۴۹ قانون کارجمهوری اســلامی 
ایران با همکاری وزارت تعاون و کار امور اجتماعی نســبت 
به بازنگری و اصلاح طرح طبقه بندی  و ارزشــیابی مشــاغل 
اقــدام نمــود به طوریکه این طرح از تاریخ ۱۳۹۹/۱۲/۰۱ در 

شرکت های تابعه وزارت نیرو لازم الاجراست.

مدیر امور کارکنان شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان:  

سازماندهی و ارزیابی کارکنان از طریق روش های علمی و فنی  صورت می گیرد.

مشهد / سمیرا رحمتی
روز دهم دی به عنوان روز ملی مشهد 
به تصویب اعضای شــورای فرهنگ 
عمومی خراسان رضوی رسید.آیت ا... 
علم الهدی نماینده ولی فقیه در استان، 
در  صد و سی و ششمین جلسه شورای 
فرهنگ عمومی خراســان رضوی که 
با حضور مســئولان استانی و مدیران 
شــهری برگزار شــد، اظهار کرد: در 
تعیین روز ملی شــهرها، معیار همان 
حرکت های انقلابی مردم آن شــهر 
در شــکل گیری، پیروزی یا حفاظت 
از انقلاب اســلامی اســت؛ به همین 
دلیل، در تقویم باید روزی مشــخص 
شود که شاخص ترین نماد پایمردی 
مردم مشــهد بر آرمان های انقلاب در 
آن روز صورت گرفته باشد. با این حال، 
باید این رویداد به اندازه ای شــاخص 
باشــد که ملاقات سالانه مردم مشهد 
با رهبر معظم انقلاب در ســخنرانی 
نوروزی ایشان در حرم مطهر رضوی را 
هم تحت الشعاع قرار ندهد. وی افزود: 
قرار نیست که این روز را یک روز دینی 
یا روز جهانی بدانیم بلکه با اطلاق روز 

ملی، بر ما واجب می شــود که هویت 
مردمی مشهد را در نظر بگیریم. امام 
جمعه مشــهد تصریح کرد: حوادث 
بسیاری در تاریخ مشهد اتفاق افتاده 
اما مناســبت بــارز در این تاریخ، روز 
دهم دی اســت و با توجه به این که 
عمده شهدای این روز بزرگ هم بانوان 
مشــهدی بوده اند، می تــوان قرابت 
مناســبی هم با مبحث حجاب در این 

روز پیدا کرد. وی افزود: تمایز شاخص 
روز دهم دی در مشهد با روزهای ملی 
در دیگر شهرها این است که برخلاف 
شهرهای دیگر که یک جریان مردمی 
با قلدری نظام ستم شــاهی به خاک و 
خون کشیده می شدند، مردم مشهد 
توانستند در جریان واقعه ۱۰ دی به 
پیروزی برسند و پس از ماجراهای باغ 
نــادری، این مأموران حکومتی بودند 

که عقب نشــینی کردند.علم الهدی 
تأکیــد کــرد: یکی از عــوارض ذاتی 
برنامه های فرهنگی ما این اســت که 
بــه نخبگان توجه ویژه نمی کنیم. بر 
همین اســاس، یکی از رســالت های 
ذاتی دبیرخانه روز ملی مشــهد باید 
این باشــد که سراغ نخبگان مبارزاتی 
مشــهد برود و میــراث فرهنگی آنان 
را ثبت کند و انتشــار دهد.یعقوبعلی 

نظری، اســتاندار خراسان رضوی هم 
در این جلســه اظهار کرد: اگر ما روز 
دهــم دی را بــه نام روز ملی مشــهد 
انتخاب کنیم، پشــتوانه انقلابی مورد 
نیاز برای نام گذاری روز ملی مشــهد 
را به خوبی محقق کرده ایم اما حقیقت 
است که واقعه گوهرشاد هم ظرفیت 
فرهنگی قابل توجهی برای نام گذاری 
روز ملی مشهد دارد و با توجه به این 
که خاســتگاه این نهضت، حرم مطهر 
رضوی بوده است، اهمیت و قرابت آن 
با هویت مشــهد نیز مضاعف می شود. 
وی افزود: در این شرایط است که باید 
در جریان نام گذاری روز دهم دی، به 
هویت دینی مشــهد با ظرفیت غنی 
فرهنــگ رضــوی و همچنین هویت 
تاریخی آن با ظرفیت ارزشمند واقعه 
گوهرشاد توجه ویژه شود و روز دهم 
دی ماه به نام روز ملی مشهدالرضا )ع( 
یا روز ملی مشــهد مقدس نام گذاری 

شود.
 شایان ذکر است در انتهای این جلسه، 
روز دهــم دی به اتفاق آرا به عنوان روز 

ملی مشهد تصویب شد.

با تصویب اعضای شورای فرهنگ عمومی خراسان رضوی:

دهم دی روز ملی مشهد شد

5
انتصاب سرپرست مدیریت 

درمان بیمه آرمان

بــا حکم دکتــر مجید قلی پور ، میلاد حاجیان 
برنجســتانکی به عنوان سرپرســت مدیریت 
درمان بیمه آرمان منصوب شــد . همچنین در 

متن این حکم آمده است :
جناب آقای میلاد حاجیان برنجســتانکی؛با 
عنایــت به تجربیات ارزشــمند جنابعالی به 
موجب این حکم به عنوان سرپرست مدیریت 
درمان منصوب می شوید. امید است در ظل 
توجهــات حضرت ولــی عصر)عج( در انجام 
امور محوله و در جهت تحقق اهداف شرکت 
بیمه آرمان موفق و پیروز باشــید.مجید قلی 
پورمدیرعامــل و عضو هیــأت مدیرهروابط 
عمومــی بیمه آرمان ضمــن تبریک، برای 
ایشــان آرزوی موفقیت و توفیقات روزافزون 

را دارد.

 مدرسه بانک اقتصادنوین 
کو   در روستای نائب کندی ما

افتتاح شد

مدرســه سه کلاسه روســتای نائب کندی در 
زمینی به مساحت یک هزار مترمربع و زیربنای 
۱۹۵ مترمربــع و با اعتباری بالغ بر ۳۰ میلیارد 
ریــال تکمیل و تقدیم کودکان و نوجوانان این 

روستا شد.
گفتنی اســت، همزمان با آغاز ســال تحصیلی 
جدیــد پنــج مدرســه بانــک اقتصادنوین در 
اســتان های مرکزی، کرمانشاه، قم، مازندران و 

آذربایجان غربی به بهره برداری رسید.

اخبار

بیمه تجارت نو میزبان شورای 
هماهنگی روابط عمومی های 

صنعت بیمه
 نشســت شورای هماهنگی 
مدیــران روابــط عمومی 
شــرکت های بیمه با حضور 
حســین حسینی قائم مقام 
بیمــه تجارت نو و مصطفی 
رئوفی مدیر کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه 
مرکزی و مدیران روابط عمومی شــرکت های بیمه 
ای کشور برگزار شد. حسینی ضمن عرض خیر مقدم 
و تبریک برای فرا رســیدن ماه ربیع الاول برگزاری 
چنین جلساتی را باعث پیشرفت و همبستگی بیشتر 
میان شــرکت های بیمه ای دانست. حسینی افزود 
کار روابط عمومی یکی از سخت ترین کارهاست و 
باعث خرسندیست که در چند سال گذشته جایگاه 
روابط عمومی به عنوان بخشی از سازمان که همیشه 
پاسخگوی جامعه بوده است بالاتر رفته و از اهمیت 
ویژه ای برخوردار اســت. در ادامه مصطفی رئوفی 
مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل به اقدامات 
انجام شده شرکت های بیمه در ایام اربعین پرداخت 
و در خصــوص ارائــه راهکارهای موفق در این امر به 

بحث و بررسی پرداخت.

همکاری بانک مرکزی و دستگاه 
دیپلماسی برای آزادسازی منابع 

ارزی مسدود شده
 ســخنگوی بانک مرکزی از 
همکاری این بانک و دستگاه 
دیپلماسی برای آزادسازی 
منابع ارزی مســدود شــده 
کشورمان خبر داد. مصطفی 
قمری وفا در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: 
پیگیری های مســتمر برای آزادسازی منابع ارزی 
مسدود شده کشورمان با همکاری نزدیک دستگاه 
دیپلماســی در حــال انجام اســت. وی افزود: طی 
هفته های اخیر پیشــرفت های قابل ملاحظه ای در 
این خصوص حاصل شــده، برخی ملاحظات بانکی 
همچنان باقی  اما در تعامل با طرف های مقابل برای 

رسیدن به نتیجه، در حال پیگیری است.

کشف نیازهای نهفته مشتریان اساس تحول در بانک هاست
عضو هیأت مدیره و معاون شعب بانک 
شهر داشتن تفکر راهبردی، حرکت در 
مســیر بانکداری حرفه ای و توجه به 
اصول مشتری مداری را کلید موفقیت 
های این روزهای این بانک عنوان کرد 
و گفت: کشف نیازهای نهفته مشتریان 

اساس تحول در بانک هاست.

بــه گزارش بانک امروز به نقل از روابط 
عمومــی بانک شــهر، دکتــر رحیم 
طاهری در همایش بررســی عملکرد 
شــعب تهران و البرز بانک شهر از رشد 
نقدینگی و ارتقــای جایگاه این بانک 
در شــبکه بانکــی خبــر داد و افزود: 
بخشی از تمرکز فعالیت های شعب بر 
افزایش درآمدهای عملیاتی و کاهش 
قیمــت بهــره ای پول بوده اســت که 

خوشــبختانه طی ۶ ماه نخست امسال 
در این خصوص موفق عمل کرده ایم و 
امیدواریم این روند طی ماه های آینده 

ادامه پیدا کند.
طاهری با اشــاره به افزایش تعاملات 
بانــک شــهر با واحدهــای تولیدی و 
توجه ویژه به رفع نیازهای بانکی اقشار 
مختلف جامعه، گفت: خوشحالیم که به 
انتخاب هموطنان؛ بانک شهر به عنوان 
دومین بانک محبوب کشــور در میان 
بانــک های دولتی و خصوصی معرفی 
شده اســت؛ این مهم نشان از حرکت 
درســت و اصولی این بانک در شــبکه 

بانکی است.
عضو هیات مدیره بانک شــهر با بیان 
اینکه توانسته ایم با عزم و همت جدی 
همکاران صف و ستاد در NPL به رکورد 

عدد ۶ دست بیابیم، تصریح کرد: قطعا 
دستاوردها و پیشرفت های بانک شهر 
در ۶ مــاه دوم ســال نیز تداوم خواهد 

یافت.

وی شناخت نیازهای مشتریان را ضروری 
ترین وظیفه شــعب بانک شهر عنوان 
کرد و افزود: معتقدیم تعامل گســترده 
با شــهروندان و شناســایی نیازهای 

نهفته مشــتریان، همچنین داشــتن 
ایده های نوآورانه موجب می شــود تا 
 این بانک همواره در تحقق اهداف خود 

موفق عمل کند.
طاهــری گفــت: در محیــط متلاطم 
کســب و کار و فضــای رقابتی حاکم 
میان بانک ها؛ داشــتن تفکر راهبردی 
و نــگاه علمی بــه رفع نیازهای بانکی، 
 باید در دستور کار تمامی روسای شعب 

قرار گیرد.
عضــو هیــات مدیره بانک شــهر در 
پایان نخبه گرایی و جانشــین پروری 
را وجــه تمایز ایــن بانک با بانک های 
دیگر دانســت و گفت: رفتار ســازگار 
بــا تغییــرات و افزایــش دانش بانکی 
 همکاران در این راستا از اهمیت بالایی 

برخوردار است.

اخبار

بانک ســپه تا پایان شــهریورماه بیش از ۴۶ هزار میلیارد ریال در 
قالب ۱۱۷ هزار فقره تســهیلات ، در حوزه های ودیعه مســکن، 
ازدواج، فرزند آوری، وام بدون ضامن و قرض الحسنه خوداشتغالی 

پرداخته است.
به گزارش تجارت گردان به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه: 
بانک سپه، به منظور اجرای تکالیف ابلاغی بانک مرکزی از تاریخ 
ابلاغ طرح تســهیلات بدون ضامن تا ســقف یک میلیارد ریال،از 
بهمن ماه ۱۴۰۰ تا پایان شــهریورماه ســال جاری، برای بیش از 
۳۶۸ هــزار فقره پرونــده، معادل ۱۰۴ هزار و ۶۵۵ میلیارد ریال 
تسهیلات پرداخته که از این میزان ۲۷ هزار و ۱۸۸میلیارد ریال 

تســهیلات در قالــب ۹۳ هــزار و ۴۳۱ پرونده  
مربوط به شهریور ماه سال جاری، است. 

همچنین بانک سپه که در زمره بانک های برتر 
در زمینه پرداخت تســهیلات قرض الحســنه 
ازدواج اســت، بــه هفت هــزار و ۶۰۵ پرونده 
میزان ۱۰ هزار و ۵۲۴ میلیارد ریال تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج در شهریورماه، اختصاص 

داده است.
ایــن بانــک در حوزه تســهیلات قرض الحســنه  فرزند آوری در 
شــهریورماه ســال جاری بالغ بر سه هزار میلیارد ریال برای هفت 

هزار و ۴۹۵ فقره پرونده اختصاص داده است.
در همین راســتا بانک ســپه میزان یک هزار 
و ۷۱۶ میلیــارد ریــال در قالــب دو هــزار و 
۱۶۵ فقره پرونده تســهیلاتی قرض الحســنه 
خوداشــتغالی به مددجویان کمیته امداد امام 
خمینی)ره(،۵۸۲ میلیارد ریال بابت ۷۳۱ فقره 
پرونده تسهیلات قرض الحسنه خوداشتغالی به 
مددجویان بهزیســتی و ســه هزار و ۱۹ میلیارد ریال در رابطه با 
تســهیلات کمک ودیعه مســکن بر اساس مصوبه شورای پول و 

اعتبار برای پنج هزار و ۶۶۱ پرونده  پرداخت کرده است.

پرداخت 46 هزار میلیارد ریال در قالب 117 هزار فقره تسهیلات توسط بانک سپه

خبر  ویژه

استانها

مفقودی
شناســنامه مالکیــت ام وی ام بــه رنــگ ســفید روغنــی مــدل 
1397 بــه شــماره پــلاک 535  ل27-ایــران56 بــه شــماره 
شاســی  شــماره  بــه   KVM477FGAG074779 موتــور 
NATFBAMDXJ1063598 متعلــق بــه خانــم ثریــا آهوپــای 

اتشــین مفقــود وازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

مفقودی
ســندکمپانی و شناســنامه مالکیــت یکدســتگاه موتورســیکلت 
افــروز تیــپ CDI150 بــه رنــگ نقــره ای مــدل 1388 بــه شــماره 
انتظامــی 31122-578 بــه شــماره موتــور D680411 بــه شــماره 
شاســی NBY150N8801216 متعلــق بــه علیرضــا بحــری چولابــی 

فرزنــد حمــزه مفقــود وازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.



w w w . r o o z g a r p r e s s . i r

روزنامه اقتصادی صبح ایران

کتبر 2022 7 ربیع الاول  1444   4 ا سه شنبه 12 مهر 1401  شماره پیاپی 2214

گرفت؛ به میزبانی اردبیل صورت  

سخنرانی وزیر بهداشت در بیست وسومین کنگره ملی سالیانه و نهمین کنگره 
بین المللی پژوهشی دانشجویان علوم پزشکی 

 اردبیل / گروه استانها 
دکتر بهرام عین اللهی  وزیر  بهداشــت با حضور در 
بیست و سومین کنگره ملی سالیانه و نهمین کنگره 
بین المللی پژوهشی دانشجویان علوم پزشکی کشور 
به میزبانی اردبیل، ســطح خدمات حوزه سلامت و 
علوم پزشکی ایران را در منطقه قابل قبول و مطلوب 
ارزیابی کرد و با اشاره به دیدار خود با وزیر بهداشت 
۹ کشور منطقه گفت: همه آنها به قوی بودن سیستم 

بهداشت و درمان ایران اذعان دارند.
وی توســعه رشــته های مختلف علوم پزشــکی در 
ایران را به رغم ۴۳ ســال فشــار و تحریم، ستودنی 
خواند و افزود: این دستاوردها و جایگاه فعلی حوزه 
ســلامت کشــور ما در ســایه مجاهدت همگانی به 
دست آمده اســت.وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی با اشــاره به سفر اتباع کشورهای همجوار 
به ایران برای دریافت خدمات درمانی و ســلامت، 
اظهار کرد: بســیاری از مقامات کشورهای همسایه 
در دیدارهای خود خواســتار کمک ایران در زمینه 

خدمات بهداشــت و درمان هســتند و ما باید این 
رسالت و نقش خود را در منطقه حفظ کرده و ادامه 
دهیــم.وی خودبــاوری و اتکای به خود را در حوزه 
ســلامت و بهداشــت ضروری خواند و اضافه کرد: 
دانشــگاه های علوم پزشــکی که مظهر علم و محل 
تولید و نماد حرکت به ســمت پیشــرفت هستند، 

باید از ظرفیت های موجود حداکثر اســتفاده کرده 
و برای رشــد علمی و قرار گرفتن ایران در جایگاه 
ممتاز منطقه تلاش کنند.دکتر عین اللهی با بیان این 
که نظام آموزشی مبتنی بر جزوه و حفظ یافته های 
دیگران رسالت دانشگاه نیست، تاکید کرد: دانشگاه 
محل ضبط و بیان نیست بلکه مکانی برای تولید علم 

محســوب می شــود و باید به محلی برای شکوفایی 
و تولیــد علم تبدیل شــود.وی دانشــجو پروری و 
کمــک به تولید علم را مهمترین وظیفه اســتادان 
دانشــگاه دانســت و اضافه کرد: بایستی به ابتکار و 
تولید علم در دانشــگاه امتیاز، نمره و رونق دهیم.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره به 
احتمال تداوم تحریم دشــمنان علیه کشورمان، بر 
ضرورت کســب اســتقلال علمی کشور تاکید کرد 
و ادامــه داد: برای توســعه علمی باید مرزهای بین 
اســتاد و دانشجو برداشته شود و فرایند تحصیل در 
دانشــگاه به حرکت علمی منســجم و متعالی ختم 
شــود.وی بر لزوم توجه به علوم نافع در دانشــگاه ها 
و حضور جوانان و دانشــجویان در مراکز تحقیقاتی 
دانشــگاهی تاکید کرد و گفت: روســای دانشگاه ها 
باید پذیرای دانشجویان در مراکز تحقیقاتی باشند 
و برای این کار به مراکز تحقیقاتی که دانشــجویان 
را به کار می گیرند و نیز به دانشــجویان و اســتادان 

محقق، امتیاز دهند.

كوتاه از استان ها

كوتاه از استان ها

 مدیرکل کمیته امداد استان گلستان 
خبر داد:

پرداخت 265 میلیارد تومان 
 کمک معیشت 

به خانواده های گلستانی  
گلستان/ گروه استانها 

عیســی بابایی، مدیرکل کمیته امداد استان 
گلســتان با اشاره به حمایت بیش از ۸۴ هزار 
خانوار نیازمند، گفت:  در ۶ ماهه اول سالجاری 
برای ۷۶هزار و ۴۲۷ خانوار تحت حمایت این 
نهاد مبلغ ۲۶۵ میلیارد تومان کمک معیشت 
پرداخت شــده است .وی با اشاره افزایش ۲۰ 
درصدی مســتمری مددجویان درسالجاری 
افــزود: یکی از الویــت های اصلی در خدمت 
رســانی ازســوی این نهــاد ، تامین حداقل 
نیازهای معیشــتی خانواده هاســت وبراین 
اســاس سرانه مستمری خانواده های یکنفره 
۴۲۰هزارتومان، دونفره ۶۰۰ هزارتومان، سه 
نفــره ۸۴۰هزار تومــان، چهار نفره ۱میلیون 
۸۰ هزارتومان،  و پنج نفره و بیشتر ۱میلیون 
و۳۲۰ هزارتومان میباشــد که بصورت ماهانه 
پرداخت می شــود.بابایی با اشــاره به شرایط 
ســخت اقتصادی کشــور وشــیوع ویروس 
منحوس کرونا درســالهای اخیر گفت: کمیته 
امداد ،برای کمک ویاری رساندن در امر معاش 
نیازمندان  درشرایط موجود ، علاوه بر پرداخت 
مستمری به آنها، خدمات حمایتی ، درمانی ، 
فرهنگی ، ساخت وتعمیر مسکن ، کمک هزینه 
جهیزیه و تســهیلات قرض الحسنه و اشتغال 
زایی نیز به اقشــار آسیب پذیرارائه می دهد، 

تا گره گشای مشکلات آنان باشد.

 جهت کمک به ساخت مسکن محرومان 
در استان گلستان صورت  گرفت؛

 توزیع بیش از 2000 تن 
سیمان رایگان 

گلستان/ گروه استانها 
مهندس حســینی، مدیرکل بنیاد مســکن 
اســتان گلســتان در حاشــیه بازدیــد از 
واحد هــای در حال احــداث برای محرومین 
در شهرســتان مرزی مراوه تپه، باتفاق دکتر 
آریان پور، نماینده مردم در مجلس شــورای 
اســلامی و آقای قربانی، فرماندار مراوه تپه از 
 انبارهــای توزیع ســیمان و میله گرد رایگان 

بازدید کرد.
مهندس حسینی با تشکر از حمایت های بنیاد 
مســتضعفان جهت کمک به ساخت مسکن 
نیازمندان گفت: در شهرســتان مراوه تپه در 
قالــب طرح های مختلف حدود ۱۵۰۰ واحد 
مســکونی روستایی در حال احداث است که 
از این تعداد، حدود ۱۰۰۰ واحد آن مســکن 
حمایتی و ویژه محرومان و نیازمندان اســت 
که ۶لاوه بر تســهیلات قرض الحســنه، به هر 
واحد مسکونی ۱۰ تن سیمان رایگان، ۲۲۰۰ 
کیلوگرم میله گرد رایگان و ۵۰ میلیون تومان 
کمک بلاعوض هم  پرداخت می شود تا رویای 
خانه دار شــدن بخشی از نیازمندان که تحت 
پوشش هیچ نهاد حمایتی قرار ندارند، محقق 

شود.

شهردار خرم آباد:

از شیوه سرمایه گذاری ابلاغی 
 وزارت کشور استقبال 

نشده است
خوزستان/ گروه استانها 

 شــهردار خرم آبــاد گفــت: در بحث درآمد 
پایدار هیچ کس از این شــیوه سرمایه گذاری 
که وزارت کشــور به شــهرداری ها ابلاغ کرده 
است، استقبال نمی کند.سعید فتوحی  اظهار 
کــرد: قوانینی که در خصــوص بحث ارزش 
افزوده توســط سازمان مالیاتی کشور تبیین 
شــده است، باید بازبینی شود، چراکه موجب 
شکاف میان استان ها، به خصوص استان های 
غربی بــا محوریت اســتان های برخوردار از 
صنایع مادر شــده اســت و این شکاف روز به 
روز بیشتر می شود.وی افزود: تا زمانی که مردم 
از ســود بانکی ۲۰ درصد اســتفاده می کنند، 
هیچ ســرمایه گذاری با توجه به مشــکلاتی 
 کــه پیش رو دارد، حاضر به ســرمایه گذاری 

نخواهد بود
شــهردار خرم آباد با بیان اینکه شــهرداری با 
مشکلات عدیده ای دست و پنجه نرم می کند، 
خاطرنشــان کــرد: درآمدزایی از محل چهار 
درصــد ارزش افزوده رعایت نمی شــود و در 
صورتی که رعایت شود شهری مانند خرم آباد 
سالی ۵۰ میلیارد تومان از محل ارزش افزوده 
درآمد دارد.وی با بیان اینکه هر اســتان باید 
این درآمد را در محدوده خودش هزینه کند، 
تاکیــد کرد: اعلام کرده ایم که این شــاخص 
را بایــد بر حســب جمعیــت و عقب افتادگی 
شــهرها حســاب کنند تا بتوانیم گره گشای 
 مشکلات شهر باشیم و در این راستا گام های 

مؤثری برداریم.

 مدیرعامل هلدینگ گردشگری 
سازمان تأمین اجتماعی وعده داد؛ 

کلنگ زنی ساخت هتل هما 
اصفهان تا پایان سال 1401

اصفهان  / گروه استانها 
احمدرضــا طحانیان، مدیرعامل شــرکت 
نمایشــگاه بین المللی اصفهان با اشــاره به 
اینکه دوازدهمین نمایشــگاه گردشــگری، 
صنایع دســتی و هتلداری اصفهان با حضور 
بیش از ۱۸۰ شرکت در حال برگزاری است، 
اظهــار کرد: این اولیــن دیدار فعالان حوزه 
گردشگری بعد از کرونا است که با استقبال 
خوبی روبرو بوده است.طحانیان، برپایی این 
نمایشــگاه را گامی به ســوی توسعه صنعت 
گردشــگری و هتلداری در اصفهان و کمک 
به اقتصاد شــهر و کشــورعنوان کرد و افزود: 
سعی کرده ایم بسترهای لازم در این زمینه 
را فراهم نماییم. در ادامه مدیرعامل هلدینگ 
گردشگری سازمان تامین اجتماعی با اشاره 
به توسعه هتل های هما در شهرهای شیراز، 
مشهد، تهران، بندرعباس و …، ابرازامیدواری 
کرد که با توجه به ظرفیت اصفهان در حوزه 
گردشــگری مجموعه هتل های هما در این 
شــهر احداث شود.وی به فعالیت قطارهای 
گردشگری رجا و مراکز مجموعه ایرانگردی 
و جهانگــردی این هلدینگ در بســیاری از 
شــهرها و همچنیــن اجرای طــرح کرامت 
رضوی برای اعزام بازنشســتگان ســازمان 
تامین اجتماعی به مشهد مقدس اشاره کرد 
و افزود: در نظر داریم  از طریق قطارهای رجا 
و هتل های هما بازنشستگان این سازمان را 
به مشهد مقدس اعزام کنیم و این هلدینگ 
گردشــگری امسال بالای ۶ هزار شب اقامت 
را برای بازنشســتگان مهیا کرده اســت وی 
بــا بیان اینکه متاســفانه اقدامات مربوط به 
توسعه گردشــگری سلامت به دلیل شیوع 
کرونا متوقف شــد، تصریــح کرد: اکنون به 
دنبال احیای گردشــگری سلامت هستیم و 

این جزو اولویت های این مجموعه است..
وی به  موانع و مشکلاتی که در استان اصفهان 
برای ساخت مجموعه هتل های پنج ستاره 
هما وجود داشته، اشاره کرد و افزود: با توجه 
به تلاش ها و برنامه ریزی های صورت گرفته، 
تا قبل از اتمام سال ۱۴۰۱ شاهد کلنگ زنی 
و آغــاز به کار عملیات ســاخت هتل همای 
در منطقــه صفه اصفهــان خواهیم بود. وی 
افزود: دراین دوره مدیریت شــهری و توجه 
اداره کل میــراث فرهنگی و گردشــگری و 
رویکرد تأمین اجتماعی، بســیاری از موانع 
برطرف شده و به دنبال اخذ مجوزها هستیم.

مدیرعامل هلدینگ گردشــگری ســازمان 
تامین اجتماعی با اشــاره به برخی موانع در 
اســتان اصفهان برای ساخت مجموعه هتل 
های پنج ســتاره همــا در اصفهان، گفت: با 
توجه به وعده ها و اتفاقات خوب در اســتان 
تا قبل از اتمام سال ۱۴۰۱ شاهد کلنگ زنی و 
آغاز به کار عملیات ساخت هتل هما اصفهان 

باشیم.

 توسط شرکت توزیع برق استان سمنان 
صورت  گرفت؛

اجرای 21 برنامه به مناسبت 
گرامیداشت هفته دفاع مقدس 

سمنان/ گروه استانها 
 به مناســبت چهل و دومین ســال یاد دفاع 
مقدس، ۲۱ برنامه در راستای پاسداشت این 
هفته، در شــرکت توزیع برق استان سمنان 

به اجرا درآمد. 
مشــاور مدیرعامل در امــور ایثارگران این 
شــرکت با بیــان مطلب فوق اظهــار کرد: 
فضاســازی و تبلیغــات محیطــی، بر پایی 
نمایشــگاه عکس و پوســتر، تهیه روزشمار، 
تنظیم صفحه نخست اتوماسیون اداری مزین 
به فرمایش مقام معظم رهبری پیرامون دفاع 
مقدس، اطلاع رســانی کلیپ های تصویری 
دفاع مقدس در شــبکه پیام رســان داخلی 
شرکت، تهیه طرح های گرافیکی و رونمایی 
از یادمان شــهدای منتســب به همکاران در 
طبقه همکف و نمازخانه ســاختمان مرکزی 
ایــن شــرکت، به عنوان برخــی فعالیتهای 
صــورت گرفته به شــمار می رود. ابوالفضل 
همتــی گفت: برگزاری محفل خاطره گویی 
پیشکســوتان دفاع مقــدس و ارائه خاطره 
توسط چهار راوی دفاع مقدس، توزیع بسته 
های فرهنگی، تقدیر از راویان دفاع مقدس، 
اجــرای محفل طرح تــلاوت نور، تکریم ۶۵ 
رزمنده پیشکســوت شرکت، تجدید میثاق 
بــا آرمانهای امام راحل و شــهدای والامقام 
با حضور در گلزار شــهدای گمنام خوشنام، 
اجرای همایش پیاده روی نکوداشــت دفاع 
مقدس، تجلیل از رزمندگان شــاغل، برپایی 
ایســتگاه صلواتــی، تقدیــر از منتخبیــن 
چهاردهمین دوره مسابقات قرآنی کارکنان، 
همســر و فرزندان همکار تحت تکفل، دیدار 
بــا خانواده معظم شــهید مجید اخلاقی از 
شــهدای منتســب به همکاران و برگزاری 
دوره آموزشــی معارف دفاع مقدس، از دیگر 
برنامه هایی است که در پاسداشت هفته دفاع 

مقدس سال جاری به انجام رسیده است.

استانها 6

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه:

کرمانشاه تشکیل می شود  کارآفرینان نوجوان در  باشگاه 
 کرمانشاه/ گروه استانها 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان کرمانشــاه در نشســت 
هماهنگی ایجاد باشگاه کارآفرینان نوجوان، گفت: به منظور آماده شدن 
نوجوانان برای ورود به عرصه کارآفرینی باشــگاه کارآفرینی نوجوانان 
در کرمانشاه راه اندازی می شود. مختار احمدی در جلسه هماهنگی 
انتخاب رهیارهای باشگاه کارآفرینان نوجوان با حضور سلمان محمدی 
مدیر کل آموزش و پرورش اســتان، عزیز نوری مدیرکل آموزش فنی 
و حرفه ای و معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی، اظهار نمود: تنها 
راه بــرون رفــت از معضلات و مشــکلات اقتصادی و اجتماعی و حتی 

سیاسی از طریق کارآفرینی امکان پذیر است.
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه در ایجاد باشگاه 
کارآفرینی نوجوانان ضرورت ایجاد شــکل گیری خلاقیت و نوآوری و 
کارآفرینی در ســنین نوجوانی مد نظر اســت، اظهار نمود: این باشگاه، 
مبتنی بر تعریف کارآفرینی طراحی شده، و با هدف تغییر نگرش و رفتار 
نوجوانان و آموزش مهارت های نرم کارآفرینی به صورت  حضوری یا 
مجازی برگزار می شود.وی با اشاره به اینکه باشگاه کارآفرینی نوجوان 
در راســتای توســعه و ترویج کارآفرینی به منظور تقویت مهارت های 
نرم کارآفرینانه دانش آموزان مستعد در استان دنبال می شود، افزود: 
اهداف نگرشــی مانند ایجاد نگرش خلاق، نگرش دانستن، توانستن و 

انجام دادن، تقویت نگرش مثبت و اهداف مهارتی مانند برقراری ارتباط 
با همسالان و بزرگسالان، کسب مهارت یادگیری و تقویت مهارتهای 
فردی در دانش آموزا ن متوسطه دنبال می شود.سلمان محمدی مدیر 
کل آموزش و پرورش اســتان کرمانشــاه ضمن اعلام آمادگی اداره کل 
برای تشــکیل رهیارها و دانش آموزان مســتعد، اظهار نمود: در ایجاد 
باشگاه کارآفرینان نوجوان به دنبال تربیت نسلی هستیم که علاوه بر 
تفکر و خلاقیت، درباره کارآفرینی نیز مطلع باشند.مدیر کل آموزش 
و پرورش اســتان کرمانشــاه در ادامه اعلام آمادگی خود را برای ورود 

به ارتقای فرهنگ کارگروهی و دســته جمعی را با همکاری اداره کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ســطح مدارس اســتان را اعلام و افزود: 
این باشــگاه بســتر مناسبی برای عملی کردن ایده های دانش آموزان 
اســت تا بتوانند هنگام تحصیل و یا بعد از فارغ التحصیلی برای خود 
کارآفرینی کنند.شــهرام زارعی معاون کارآفرینی و اشــتغال اداره کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان نیز ضمن ارائه توضیحاتی در خصوص 
اهداف تشکیل باشگاه، باشگاه کارآفرینان نوجوان را یک محیط گرم و 
صمیمی به منظور برقراری ارتباط دوستانه با دانش آموزان به آموزش 
های کارآفرینی دانســت و گفت: در این باشــگاه دانش آموزان جهت 
دســتیابی تجربی و عملی به کارآفرینی توانمندســازی شده و باور به 
کارآفرینی در آنان تقویت می شــود.امین کبودی رئیس اداره توســعه 
کارآفرینــی اداره کل نیــز در ادامه ضمن توضیحات لازم در خصوص 
چگونگی ثبت نام و شرایط لازم مجری باشگاه، رهیارها و دانش آموزان، 
گفت: در این باشگاه دانش آموزان رده سنی ۱۲ تا ۱۵ سال و ۱۶ تا ۱۸ 
سال ایده های کارآفرینی و ایجاد کسب و کار ها را فرا خواهند گرفت.
باشگاه کارآفرینان نوجوان دوره ایست متمایز برای تربیت)نسل آیندۀ 
کارآفرینان نوآور کشــور(که با تلاش جمعی دفتر توســعه کارآفرینی 
وزارت تعاون، کار، و رفاه اجتماعی، ســازمان آموزش فنی و حرفه ای 

و وزارت آموزش و پرورش اجرا می شود.

خبر ویژه

گلستان/ گروه استانها 
مدیر مخابرات منطقه گلستان در جلسه شورای مدیران از توسعه فیبر در راستای 
تامین بستر فیبر نوری در استان  سخن گفت ، در هفتمین جلسه شورای مدیران 
مخابرات ، دکتر غلامعلی شهمرادی با اشاره به اینکه ایجاد زیرساختهای مناسب 
و مانــدگار درجهــت تامیــن ارتباطات مخابراتی بــه روز و با کیفیت در آینده  ، 
مبنای فعالیتهای کنونی ما در مخابرات منطقه گلســتان اســت افزود: عملیات 
توسعه  فیبر رسانی به نقاط مختلف استان بر همین اساس است و ابراز امیدواری 
کرد با اجرای آن  بتوانیم زیرســاخت مناســبی را برای آیندگان تامین نماییم 

تا سرویســهای به روز را بتوان بر روی آن به مشــترکان و مردم اســتان ارائه داد . 
وی امکانات  و ظرفیتهای موجود برای توســعه حداکثری مخابرات در اســتان را 
ناکافی دانســت و تاکید کرد با توجه به شــرایط کنونی مخابرات از لحاظ میزان 
نقدینگی می بایســت از تمامی ظرفیتهای موجود بصورت کاربردی و عملیاتی 

بهره برد تا اهداف در نظر گرفته شده را محقق نمود. 
مدیر مخابرات منطقه گلســتان حمایت اســتانداری ، سازمان فناوری اطلاعات 
و ارتباطات همینطور شــهرداریها و ســایر نهادهای مرتبط را در اجرای پروژه 

توسعه فیبر موثر ونقش آنها را در این زمینه ارزشمند و تاثیر گذار دانست .

اقدام ارزشمند مخابرات منطقه گلستان ؛

گلستان گذاری در ایجاد زیرساخت فیبر در  سرمایه 

فرمانده سپاه ناحیه بهبهان:

دفاع مقدس برگرفته از فرهنگ قیام عاشورا است
بهبهان  / دایی زاده 

فرمانده ســپاه ناحیه مقاومت بســیج بهبهان،گفت : دفاع مقدس 
یک ظرفیت عظیم از حماسه آفرینی و دستاوردی بزرگ از دوران 
دفاع مقدس می باشــد  که بر گرفته از فرهنگ قیام عاشــورا اســت 
و بایداز این ظرفیت برای ماهیت توطئه هایی که از طرف دشــمن 

سازماندهی می شود برای نسل جوان تبیین کرد 
ســرهنگ روح اله قاســمی خشــاب در نشســت بــا خبرنگاران 
بــا گرامیداشــت هفتــه دفاع مقدس، بیان داشــت : ما نیازمند به 
فرهنگ دفاع مقدس می باشیم، افزود: فرهنگ جهاد و ایثار باعث 
شــد فرزندان این ســرزمین با رشــادت ها و جانفشانی ها در مقابل 
رژیمی ســراپا مســلح با پشــتیبانی ابر قدرت ها در مقابل جنگی نا 
برابرایستادگی و مقاومت نمایند و پیروزی نظام مقدس جمهوری 
اسلامی را رقم زدند و تجربه نشان داد مقاومت رمز موفقیت عبور 
از مشــکلات و بحران ها است.ایشــان در ادامه اظهار کرد: جنگ 
همچنان ادامه دارد و این که تصور نماییم که دفاع مقدس با تمام 
ســختی ها و مشــکلات  به پایان رسیده است اشتباه است ،  جنگ 
ادامه دارد ولی به روش ها و شــیوهای دیگر تغییر کرده اســت و در 
حال حاضر با جنگ نرم مواجه هستیم ودر جنگی که دشمن به راه 

انداخته است قصد دارد در تفکر و اندیشه های مردم رخنه نماید و 
مدیریت افکار را به عهده بگیرد ودر صدد به انحراف کشیدن جوانان 
را دارد و امروز بیش از هر زمان نیاز  است با تبعیت از ولایت و تاسی 
از رزمندگان ، پیشکسوتان و شهدا بتوانیم بر دشمن پیروز شویم.

برگزاری 150 برنامه در هفته دفاع مقدس
ســرهنگ پاســدار قاسمی خشاب در ادامه به تشریح برنامه های 
اجرایی هفته دفاع مقدس در سطح پایگاه های مقاومت شهرستان 
بهبهان پرداخت و گفت : از ۳۰ شــهریور برنامه های هفته دفاع 
مقدس با شعار ما مقاوم هستیم با تجلیل از پیشکسوتان و افتخار 
آفرینان دفاع مقدس و تجمع کثیری از رزمندگان وبا سخنرانی 
مقام معظم رهبری در سراســر کشــور همزمان اجرا خواهد شد 
آغاز می شود ، نکو داشت فرماندهان شهید دفاع مقدس، یادواره 
های شــهدا بخصوص یادواره های شــهدا ی حادثه تروریســتی 
اهواز شهریور ماه سال ۹۷ که ۲ شهید گرانقدر از این شهرستان 
داشــته ایم، غبار روبی و عطر افشــانی گلزار شهدا،حضور بصورت 
ساماندهی در نماز وحدت آفرین سیاسی جمعه توسط بسیجیان،  
دیدار با خانواده معظم شــهدا ،جانبازان ، آزادگان و ایثار گران ،  

نشست های روشنگری در جهت بصیرت بخشی در خصوص فتنه 
های دشــمن ،اعزام گروه های جهادی به مناطق محروم، اعزام 
اکیپ های پزشکان متخصص به نقاط محروم ، برپایی نمایشگاه 
اقتصاد مقاومتی که با تســهیلات قرض الحســنه برای اشتغال به 
افراد مختلف از طریق بســیج ســازندگی ارائه شده  و محصولات 
شــان به نمایش گذاشته خواهد شد،کمک های مومنانه با توجه 
به اینکه در آستانه باز گشایی مدارس هستیم بصورت بسته های 
لوازم التحریر در اختیار خانواده های کم بضاعت وبی بضاعت قرار 
می گیرد، بر گزاری تجمع بزرگ بســیجیان و نیروهای نظامی و 
انتظامی،بر گزاری نشست هایی با محوریت زنان خانواده و زندگی 
اسلامی ایرانی ،همایش در خصوص زنان و دفاع مقدس،بر پایی 
ایســتگاه های صلواتی در ســطح شهرستان و برگزاری مسابقات 
ورزشــی و فرهنگی که از مهمترین برنامه هایی اســت که در این 

ایام اجرا خواهد شد.
سرهنگ قاسمی خشاب فرمانده سپاه ناحیه مقاومت بسیج بهبهان 
در پایان از نماینده شهرستان ، فرماندار ،امام جمعه، سایر مسئولان 
و مــردم متدین شــهر بهبهان  که در ایــن ایام همکاری و خدمات 

رسانی انقلابی داشته اند تقدیر و تشکر نمودند.
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كوتاه از جامعه

دردسر آفرینی  »سامانه سرویس مدارس« تمامی ندارد

کمبود و گرانی، مسافر سرویس مدارس شد
امســال دردسرهای سرویس مدارس از 
کمبــود تا گرانی هزینه های آنها که این 
روزها باری بر دوش خانواده شــده است 
انگار تمامی ندارد و حالا هم پیمانکاران 
ســرویس مدارس می گویند رانندگان با 
اصلاح نرخ و کاهش قیمت ها در »سامانه 
ســرویس مــدارس« کار نمی کننــد و 
ســرویس مــدارس دولتــی را واگذار 
کرده انــد! از ســوی دیگر، امکان گرفتن 
ســرویس از طریق این سامانه برای فقط 

مسیر رفت یا برگشت، وجود ندارد.

 هزینه سرویس مدارس 
خ نامه شورای شهر   بر اساس نر

تعدیل شده است
محمدرضا ولی زاده، رئیس اداره توســعه 
انجمن هــای اولیــا و مربیــان دربــاره 
قیمت های نجومی ســرویس مدارس و 
گلایه شدید والدین دانش آموزان، اظهار 
کرد: هزینه ســرویس مدارس بر اساس 
نرخ نامه شورای شهر تعدیل شده است و 
در مقایســه با قیمت قبل، دو یا سه برابر 
کاهش یافته است.وی افزود: یک هزینه 
را به صورت موردی بررســی کردیم که 
پــس از تعدیــل قیمت ۶ میلیون و ۱۰۰ 
هزار تومان تعیین شده است اما پیش از 

آن ۱۱ میلیون تومان دریافت می شد!.

خانواده ها به سامانه سرویس مدارس 
مراجعه کنند

وی گفت: به خانواده ها پیامک ارســال شده 
است تا مجدد به سامانه سرویس مدارس به 
آدرس https://sns.tehranedu.ir مراجعه 
کنند و موقعیت منزل و مدرسه را تعیین کنند 
تا نرخ جدید براساس مصوبه شورای شهر به 
آنها اعلام شود.وی با اشاره به اینکه بخش ثبت 
اعتراضات در سامانه سرویس مدارس فعال 
شده است، بیان کرد: اگر خانواده ای مشاهده 
کرد نرخ تعیین شــده در ســامانه با نرخی 
که مدرســه یا پیمانکار اعلام کرده متفاوت 
اســت می تواند شــکایت خود را ثبت کند. 
شــکایات به صورت آنلاین بررسی می شود 
 و واحد بازرســی آموزش و پرورس ســامانه

رصــد  را   https://sns.tehranedu.ir
می کند.

رانندگان سرویس مدارس دولتی را 
گذار کردند؟ وا

ولــی زاده در پاســخ به این پرســش 
کــه پیمانــکاران ســرویس مدارس 
می گوینــد رانندگان بــا اصلاح نرخ 
و کاهــش قیمت هــا کار نمی کنند و 
ســرویس مدارس دولتــی را واگذار 
کرده انــد، تصریــح کــرد: بلــه! این 
موضــوع وجود دارد؛ با توجه به اینکه 
شورای شهر پروانه فعالیت پیمانکاران 
را ارائــه می کنــد باید آنها را به رعایت 
نــرخ مصوب ســرویس مدارس ملزم 
کنــد، اگر این نرخ به صرفه نیســت 
بایــد معافیت هایــی را به حمل و نقل 
دانش آموزان اختصاص دهند از جمله 
اینکــه ورود به محدوده طرح ترافیک 
بــه جای ۳۰ درصد تخیفیف، رایگان 
باشــد و معاینه فنی سرویس مدارس 
مانند تاکسی ها رایگان شود و... .رئیس 
اداره توسعه انجمن های اولیا و مربیان 
متذکر شد: قرارداد سرویس مدارس را 
به سمتی می بریم تا کسورات قانونی که 
بار هزینه راننده و پیمانکار را افزایش 
می دهد، حذف شود. همچنین شورای 
شــهر و شــهردای متولی حمل و نقل 
درون شــهری هســتند و بایــد برای 
سرویس مدارس چاره اندیشی کنند.

درخواست از وزارت کشور برای 
رونمایی از سامانه سپند

وی ادامه داد: آموزش و پرورش به وزارت 
کشــور درخواســت داده است تا سامانه 
سپند از امروز نهایی شود تا در مناطقی که 
پیمانکار خدمات ارائه نمی دهد، خانواده ها 
از طریق سامانه سپند درخواست سرویس 
را ثبت کنند و سازمان تاکسیرانی خودرو 
بــرای رفت و آمد دانش آموزان اختصاص 
دهد.ولی زاده در پاسخ به این پرسش که 
آیا مبالغ اضافه دریافت شده بابت سرویس 
مدارس به خانواده ها برگردانده شده است؟ 
بیان کرد: مبالغ اضافه دریافت نشده است 
به این دلیل که خانواده با شــروع ســال 
تحصیلی یعنی اول مهر طبق خواســت 
خود ۱۰ تا ۴۰ درصد هزینه ســرویس را 
به حســاب مدرسه و باقیمانده را تا پایان 
بهمن واریز می کند بنابراین آنچه خانواده 
تاکنــون پرداخت کرده کمتر از مجموع 

هزینه اصلاح شده است.

 سرویس مدارس غیردولتی 
خ شورای شهر تابع نر

وی در واکنــش به این موضوع که برخی 
مدارس غیردولتی ارقام بالایی همچون 
۱۸ میلیون تومان برای سرویس مدارس 
دریافت کرده اند، متذکر شــد: نرخ نامه 

شــورای شــهر، مــدارس غیردولتی را 
مستثنی نکرده است و این مدارس تافته 
جدا بافته نیســتند که هزینه ســرویس 
را خودشــان تعییــن کنند. اکنون تمام 
تاکســی ها تابع نرخ شورای شهر هستند 
و افزایش هزینه ســرویس مدارس ۲۵ تا 
۳۵ درصد در مقایسه با سال ۱۴۰۰ است 
و ارقام دریافتی بالاتر از آن تخلف است. 
والدین با ثبت شــکایت حتماً مطالبه گر 
باشــند و ما به شدت پیگیر این موضوع 
هســتیم.وی در پاسخ به این پرسش که 
بــه گفته برخی خانواده ها و پیمانکاران، 
ســایت تعیین شــده از سوی آموزش و 
پرورش شــهر تهران دردسرساز شد چرا 
که ابتدا مبالغ بسیار بالا حتی بیش از توافق 
میان پیمانکار و خانواده ها، تعیین شد و 
اکنون که قیمت ها تعدیل شــده است، 
راننده با قیمت پایین کار نمی کند، متذکر 
شــد: این موضوع را مدیرکل آموزش و 
پرورش شهر تهران هم اعلام کرد و گفت 
»مدیران مدارس باید موقعیت مدرســه 
خود را روی نقشه به شکل دقیق تعیین 
می کردنــد اما چون این کار دقیق انجام 
نشــده بود و گاهی چند کیلومتر فاصله 
وجود داشــت این موضوع باعث شــد تا 
نرخ تعیین شــده واقعی نباشــد؛ اکنون 
مدیــران مدراس با مراجعه به ســامانه 

موقعیت دقیق مدرســه را ثبت کردند«.
وی ادامه داد: بهترین کار، حذف واسطه ها 
و حرکت به سمت استفاده از سامانه ملی 
ســپند است به گونه ای که خانواده ها به 
شــکل مستقیم خدمات را درخواست و 

مبلغ تعیین شده را پرداخت کنند.

اجبار سرویس دو طرفه
ولی زاده در پاســخ به این پرســش که 
برخی خانواده هــا می گویند فقط برای 
مســیر رفت یا برگشت به سرویس نیاز 
دارند اما این اختیار در ســامانه سرویس 
مدارس به آنها داده نشده است که بتوانند 
آن را درخواســت بدهند، گفت: بله! این 
موضوع صحیح اســت؛ اگر سامانه سپند 
فعال شود، این اختیار به خانواده ها داده 
می شود و حتی می توانند به ازای روزهایی 
کــه در یک ماه به ســرویس نیاز دارند، 
درخواست خود را ارائه دهند.وی در پایان 
یادآور شــد: سامانه سپند برای رونمایی 
به آمادگی هایی نیاز دارد که امروز نهایی 
می شود و تلاش می کنیم طی این هفته 
مشکل را از طریق وزارت کشور حل کنیم. 
آموزش و پرورش به نیابت از خانواده ها به 
عنوان جایگاه حقوقی در حوزه سرویس 

مدارس نقش آفرینی می کند.

خ گذاری سرویس مدارس   نر
با شورای شهر است

یوســف نوری، وزیر آمــوزش و پرورش 
هم درباره مشــکلات سرویس مدارس 
عنوان کرد: پیمانکاران تمکین نکردند، 
شهر تهران این گونه است. طبق گزارش 
مدیرکل آموزش و پرورش شــهر تهران، 
تاکســیرانی ۴۰۰۰ تاکسی را در اختیار 
قرار داده اســت که این مشکل سرویس 
رفع شود. نرخ گذاری سرویس مدارس را 
شــورای شهر انجام می دهد و به ما ابلاغ 
می شــود. سرویس را هم گردن مدرسه 
می اندازند، مدرســه بایــد کار تعلیم و 
تربیت را انجام دهد و ســرویس یکی از 
دغدغه های ما شــده است. در شهرداری 
تهران، همکاری ها خوب بوده اســت و 
انتظــار داریم پیمانــکاران هم آنچه که 

منصفانه است از مردم بگیرند. 

7جامعه
ماجرای فروش سرُم همراه 

دارو به داروخانه ها چیست؟
عضو هیات مدیره انجمن داروسازان تهران، 
با اشاره به اینکه اجرای طرح دارویار عملًا 
از ایجــاد وقفه در تولیــد داروهای داخلی 
جلوگیری کرده و رغبت در تولید کنندگان 
بومــی را ایجاد نمــود، اظهار کرد: این امر 
نشــان از توجه مســئولین به کیفیت بهتر 
تولیــدات داخلی دارد اما به رغم تلاش ها 
هنوز کمبود در برخی اقلام دارویی مشاهده 
می شــود.دکتر سید علی فاطمی افزود: در 
رابطــه با ســرُم های تزریقی گزارش هایی 
مبنی بر اینکه تولیدات در این حوزه بیش 
از مصرف اســت، به گوش می رسد اما بازار 
دارویی به شــرایط پایدار برای برخی اقلام 
دارویی از جمله سرُم های تزریقی نرسیده 
اســت.وی با اشــاره به اینکه اگر تولید و 
مصرف ســرُم شرایط نسبتاً متعادلی دارد، 
به نظر می رســد که ســهمیه بندی باعث 
ایجاد بحران و جو کاذب شده است، ادامه 
داد: برخی شــنیده حاکی از آن اســت که 
با تمام نظارت هایی که از ســوی ســازمان 
غــذا و دارو و مجموعه هــای مرتبط انجام 
می شــود، اما سبد فروشی و الزام به خرید 
برخــی داروهایــی که مورد درخواســت 
داروخانه ها نیســت به جهت دریافت سرم 
از طرف شــرکت های توزیع کننده وجود 
دارد.جنیــدی با بیــان اینکه فعالان حوزه 
تولید و توزیع دارو نیز دغدغه ها و معضلات 
مربــوط به تولید و توزیع داروهای حجیم 
و ســنگین و عدم ســود آوری مناســب را 
مطرح می کنند، تصریح کرد: امید اســت 
با پیگیری های مستمر مسئولین و نظارت 
بیشــتر، این مشــکلات مرتفع شــود و در 
حوزه ســرم های تزریقی نیز در صورتی که 
موجودی و تولیدات سرم شرایط مناسبی 
دارد می توان با نظارت بیشتر بر امر توزیع 
و حتی اتمام ســهمیه بندی در صورتی که 
کمبود کاذب وجود داشــته باشــد آن را 
مدیریت نمود. عضو مجمع عمومی سازمان 
نظام پزشــکی به گاید لاین های درمان و 
تجویز منطقی سرم از سوی جامعه پزشکی 
و آگاه ســازی مردم نسبت به دریافت دارو 
اشــاره کرد و گفت: جامعه پزشکی و مردم 
باید به این امر واقف باشــند که لزوماً برای 
رفع هر مشکل نیاز به تجویز و مصرف دارو 
از جمله سرم نیست و گاهی اوقات با رعایت 
یکسری از اصول می توان به هدف درمانی 

مطلوب دست یافت.

 رئیس کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس:

کسن های ایرانی تأثیر مثبت  وا
خود را نشان دادند

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
شــورای اســلامی با اشــاره به اثر گذاری 
واکســن های ایرانی در کاهش مرگ و میر 
و همچنین شــیوع بیمــاری کرونا، اظهار 
کــرد: تمــام مجوزهایی که در جهان برای 
واکسن های کرونا مختلف داده شده است، 
مجوزهای اضطراری بوده است، در آمریکا 
و اروپا نیز همین مجوز به واکســن ها داده 
شده و به مردم تزریق شده است. در کشور 
ما هم همین مجوز به واکســن های ایرانی 
داده شــده است. حســینعلی شهریاری 
افزود: کاهش مرگ و میر کرونا در کشــور 
نتیجه همین واکســن ها بوده که مطالعات 
خوبی هم روی آنها انجام شــد و به ســر 
انجام رســیدند و نشان دادند که اثرگذاری 
بســیار خوبی هم داشته اند. شهریاری در 
ادامه اظهار کرد: تمامی مراحل علمی این 
واکسن ها طی شده و کمیسیون بهداشت و 
درمان بر آن نظارت داشته و جلسات زیادی 
را هم کمیســیون در این خصوص برگزار 
کرده اســت. رئیس کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس شــورای اسلامی همچنین 
در رابطه با مطالبات واکسن ســازان ایرانی 
به ویژه  پرداخت هزینه خرید واکسن ها نیز 
گفت: چندین ماه است که ما این موضوع را 
در ستاد ملی مقابله با کرونا پیگیری کرده 
و آقای رئیس جمهور هم دستور رسیدگی 
به آن و پرداخت مطالبات واکسن ســازان 
ایرانــی را صادر کــرده و امیدواریم در این 
رابطه اتفاقات خوبی رخ دهد. بر اساس این 
گزارش، در ماه های گذشته واکسن سازهای 
ایرانی نسبت به عدم پرداخت مطالبات خود 
بابت هزینه واکسن از سوی وزارت بهداشت 
ابراز نارضایتی کردند و در جلسات مختلفی 
با نمایندگان مجلس شــورای اسلامی نیز 
بــه این موضــوع پرداختند. بــا این حال 
پیگیری هــای ایلنــا از مســئولان پروژه 
واکســن نورا و رازی حکایــت از این دارد 
که بخشــی از مطالبات این واکسن سازان 

پرداخت شده است.

غریبه بودن دانش آموزان 
ابتدایی با فضای مدرسه؛ 
رگه  روانی کرونا برای بچه ها

  گوهر یسنا انزانی ، روانشناس
غریبــه بــودن دانش آمــوزان با فضای 
مدرســه از جمله چالش هــای امروزی 
والدین و معلمان اســت، معلمان باید به 
دانــش آموزان کمک کننــد تا با فضای 
مدرســه و محیط آن آشنا شده و ارتباط 
برقرار کنند، در واقع در شرایط کنونی که 
به دلیل پاندمی کووید ۱۹ دانش آموزان 
از محیط مدرســه دور بوده و با آن غریبه 
شده اند، معلمان باید کمک کنند تا بچه ها 
در ساعات زنگ تفریح با همکلاسی های 
خود به خوبی ارتباط گرفته و احســاس 
امنیــت را از محیــط مدرســه، معلم و 
همکلاســی های خود دریافــت کنند.

معلمان باید با تفاوت میان دانش آموزان 
آشــنا بوده و استعدادهای مختلف آنها را 
بشناســند، معلمان باید با تشوق مثبت 
و نــوازش مثبت کلامی دانش آموزان را 
برای درس خواندن تشویق کنند.توامان 
کــردن آموزش بــا لذت از طرق مختلف 
نظیر آموزش همراه با بازی به ویژه برای 
پایه های اول تا سوم ابتدایی می تواند در 
انتقال حس امنیت به دانش آموزان موثر 
باشــد. همچنین برای اخُت شدن دانش 
آمــوزان با محیط مدرســه می توان آنها 
را تشــویق به بــازی کردن با یکدیگر در 
ساعات تفریح کرد. خوردن خوراکی های 
مورد علاقه و تقسیم آن با هم کلاسی ها، 
حرف زدن با هم کلاسی ها در ساعات زنگ 
تفریح، درســت کردن کاردستی در کنار 
همکلاســی ها و انجام کارهای گروهی و 
فعالیت هــای تیمی بدون در نظر گرفتن 
بــرد یا باخــت در آن فعالیت ها می تواند 
بــه دانش آموزان حس آرامش را انتقال 
دهــد تا حس غریبــه بودن آنها با فضای 
مدرســه از بین برود.همچنین می توان 
از تکنیک هایــی برای کاهش اســترس 
دانش آموزان مقطع دوم و ســوم ابتدایی 
استفاده کرد، مثل نقاشی کردن، نوشتن 
و کتاب خواندن که می توانند اســترس 
دانش آموزان را کاهش دهند. همچنین 
هر چه دانش آموزان در خانه والدین خود 
را در حــال مطالعــه ببینند علاقه آنها به 
کتاب و کتاب خوانی بیشــتر می شــود. 
همچنین هرچــه والدین "چرخه افکار" 
فرزند خود را به خوبی بشناسند و بدانند 
فرزندانشان در موقعیت های مختلف چه 
افکار، احساس و رفتاری دارند؛ می توانند 
برای آرام شدن و کاهش استرس به بچه ها 
بیشــتر کمک کنند. بهرحال با توجه به 
اینکه دو، ســه سال است بچه ها رفتن به 
مدرســه را به خاطــر پاندمی کووید ۱۹ 
تجربه نکرده اند و ممکن است رفتارهای 
خارج از هنجارهای مدرسه بروز دهند و 
با محیط مدرســه غریبه باشند، معلمان 
بایــد خیلی صبور باشــند و با صبوری با 
دانش آمــوزان رفتار کننــد. والدین نیز 
بایــد مهارت ارتباط موثــر را بلد بوده و 
ایــن مهارت را بــه فرزندان خود منتقل 
کنند. اگر استرس و اضطراب دانش آموز 
به مواردی همچون کابوس های شــبانه، 
شب ادراری و یا آسیب هایی مثل ناخن 
جویدن و مو کندن انجامید، والدین باید 
به ســرعت با مشاوران و روانشناسان این 
موضــوع را در میــان بگذارند. همچنین 
توصیه می شود مدارس نیز برای حل این 
چالش ها حتما از روانشناسان متخصص 

کمک بگیرند.

خبر ویژه

وزیر آموزش و پرورش در پاســخ به پرسشــی مبنی بر جزئیات و زمان برگزاری 
آزمونــی بــرای معلمــان مهرآفرین، اظهار کرد: نماینده ســازمان امور اداری و 
اســتخدامی امروز بازدیدی از وزارتخانه جهت سنجش آمادگی زیرساخت های 
برگزاری آزمون داشــت که اگر زیرســاخت ها تایید شوند، قرار است آزمون ۲۲ 
مهرماه برگزار شود. وزیر آموزش و پرورش افزود: البته ممکن است که با دیرتر 
پاسخ دادن این سازمان، انجام آزمون به پایان مهرماه موکول شود. البته ما نظرمان 
این است هر زمان مجوز صادر کنند، انجام شود. یوسف نوری همچنین  درباره 

زمــان واریــز فوق العاده رتبه بندی برای معلمان مهر آفرین گفت: برای پرداخت 
فوق العاده رتبه بندی مهرآفرینان، بخشی از مبلغ به خزانه رفته است و پرداخت 
شــود. وزیر آموزش و پرورش درباره پذیرفته شدگان آزمون نهضت سوادآموزی 
در سال گذشته که دوره هم گذرانده اند اما هنوز به کار گرفته نشده اند هم اظهار 
کرد: هر کدام جزو مشــمولان قانون تعیین تکلیف باشــند از اول مهر باید ســر 
کلاس حاضر شوند. مگر در جایی که مازاد باشد که افراد مازاد هم اگر در نقاط 

و استان هایی دارای کمبود، حاضر شوند، در خدمت آنها هستیم.

وزیر آموزش و پرورش اظهار کرد:

توضیح در خصوص پذیرفته شدگان آزمون نهضت سوادآموزی  

؟ کسی های پایتخت چه خبر از نوسازی تا
معاون فنی و بهره برداری ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکســیرانی شــهر تهران در خصوص 
فرآیند نوسازی تاکسی های پایتخت با بیان اینکه متولی نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی، 
سازمان شهرداری هاست و اساسا قرارداد با خودروساز نیز توسط سازمان شهرداری ها منعقد 
می شــود، اظهار کرد: از نظر کارشناســی برخی ها معتقدند که خودروی ســمند ســورن که 
جایگزین سمند و پژو ۴۰۵ شده مناسب نیست؛ اما جای سوال است که چه خودروی دیگری 
را انتخاب کنیم چرا که در حال حاضر سبد محصولات صنعت خودروی کشور مشخص است 

و ما نمی توانیم که توقع بیشتر داشته باشیم.
علی محتشــمی پور با بیان اینکه این مطالبه ماســت که یک خودروی ملی متناســب با شــغل 
تاکســی تولید شــود، اظهار کرد: اما در حال حاضر ســبد محصولات خودروساز مشخص است 
و کمترین خودرویی که قابلیت بکارگیری به عنوان تاکسی را دارد، سمند سورن دوگانه سوز 
است که همین حالا کف قیمت این خودرو ۲۷۶ میلیون تومان تعیین شده است.وی با بیان 
این که شاید بتوانیم بهترین برندهای خودروی دنیا را به عنوان تاکسی استفاده کنیم اما باید 
این را در نظر بگیریم که آیا از نظر قیمت انتخاب خودروها در توان پرداخت راننده تاکســی 
است یا نه، گفت: آیا تسهیلات متناسب با قیمت خودروهای برتر توسط دولت قابلیت تامین 

را دارد یا نه؟ 
تسهیلات ۹۰ میلیونی که سال گذشته برای نوسازی تاکسی پرداخت می کردیم در قالب تبصره 
۱۸ قانون بودجه بود؛ اما این تبصره در بودجه ســال ۱۴۰۱، وزارت کشــور را از دســتگاه های 
مجری این تبصره حذف کرده اســت یعنی به عبارت ســاده دیگر در نوســازی تاکسی تبصره 
۱۸ هم نداریم.وی افزود: در حال حاضر مطالبه و پیگیری شهردار تهران این است که حداقل 

تسهیلات تبصره ۱۸ را نگه دارند.
وی با بیان این که انتخاب یک خودروی بالاتر به عنوان تاکســی قطعا بر روی حاشــیه قیمت 
خودرو تاثیر می گذارد، افزود: اگر بخواهیم خودرویی با کیفیت تر داشته باشیم و در عین حال 
نتوانیم پکیج تسهیلات قرض الحسنه را در نظر بگیریم، عملا پروژه نوسازی زمین می خورد.

ک  گهی مناقصه عمومی شهرداری ارا ک آ گهی مناقصه عمومی شهرداری ارا آ

ک  علیرضا کریمی  - شهردار ارا

شهرداری اراک در نظر دارد بر اساس بودجه مصوب سال جاری نسبت به نگهداری، نصب و برچیدن علائم ترافیکی و انجام امور ترافیکی به صورت حجمی با مشخصات ذیل اقدام نماید. 

نگهداری، نصب و برچیدن علائم ترافیکی و انجام امور ترافیکی به صورت حجمی با برآوردی بالغ بر 36/072/000/000 ریال و مبلغ تضمین عنوان مناقصه و مبلغ تضمین 
1/805/000/000 ریال )شماره مناقصه در سامانه ستاد 2001005111000067(

خ 1401/07/12 به مدت 4 روز و صرفا از طریق نحوه و زمان دریافت اسناد مناقصه  دریافت اسناد مناقصه از ساعت 8:00 صبح روز شنبه 1401/07/09 تا ساعت 14:00 روز سه شنبه مور
سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir امکان پذیر می باشد. 

ج در اسناد مناقصه و تحویل نسخه فیزیکی آخرین مهلت بارگذاری مدارک و پیشنهاد قیمت  آخرین مهلت بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد با رعایت موارد مندر
خ 1401/07/23 می باشد  ضمانت نامه با فیش واریزی به دبیرخانه شهرداری تا ساعت 14:00 روز شنبه مور

( با 3 ماه اعتبار یا فیش واریزی به حساب سپرده پیمانکاران میزان و نوع تضمین شرکت در مناقصه  برابر 5 درصد مبلغ برآورد و صرفا در قالب ضمانت نامه بانکی )فرایند ارجاع کار
شهرداری به شماره حساب 100973333338 بانک شهر شعبه شهید بهشتی 

کت ها و محل تشکیل کمیسیون مناقصه  خ 1401/07/24 راس ساعت 11:00 دفتر معاون مالی و اقتصادی حضور شرکت کنندگان بلامانع است زمان گشایش پا  روز یکشنبه مور
)همراه داشتن معرفی نامه جهت شرکت در جلسه مناقصه الزامی است( 

شرکت های دارای حداقل رتبه 5 در رشته راه حداقل صلاحیت شرکت کننده 
به پیشنهادات مبهم، مشروط، فاقد شرایط قانونی، فاقد ضمانت نامه یا فیش واریزی و یا به میزان کمتر از مبلغ تضمین و خارج از مهلت ترتیب اثر داده نمی شود. 

هزینه کارمزد سامانه ستاد به عهده برنده مناقصه خواهد بود. 
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است. 

 www.setadiran.ir ــا ارائــه پیشــنهاد شــرکت کننــدگان در مناقصــه و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه نشــانی کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد ت
انجــام خواهــد شــد و لازم اســت شــرکت کننــدگان در مناقصــه در صــورت عــدم عضویــت مراحــل ثبــت نــام در ســامانه مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای الکترونیکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه انجــام دهنــد. 
 لــذا متقاضیــان مــی تواننــد جهــت کســب اطلاعــات بیشــتر مــی تواننــد بــه امــور قراردادهــای شــهرداری مرکــز واقــع در خیابــان جهــاد فــاز 2 شــهرک شــهید بهشــتی شــهرداری اراک مراجعــه و یــا بــا شــماره تلفــن

3- 33136091 - 086 تماس حاصل فرمایند. 

 نوبت دوم
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  بازار تاریخی اردبیل،بازاری پویا از 
قرون هفتم و هشتم هجری قمری

مجموعــه تاریخی بــازار سرپوشــیده اردبیل از 
جاذبه های گردشــگری شــهر اردبیل به حساب 
می آید که با معماری سنتی و اصیل، بازاری فعال 
و پویا از قرون هفتم و هشــتم هجری قمری است 
و امروزه روایتگر تاریخ باستانی و کهن شهر اردبیل 
است. بازار سرپوشیده شهر اردبیل از قسمت های 
مختلفی نظیر ســرا ها و تیمچه ها تشــکیل شده 
است و بازار قیصریه از مهم ترین بخش های آن به 

شمار می رود.
مجموعه باستانی و تاریخی بازار سرپوشیده شهر 
اردبیل، در مرکز شــهر و در دو طرف خیابان امام 
خمینی)ره( واقع شــده اســت. این بازار از سمت 
شمال به میدان امام حســین)ع( یا تازه میدان، از 
جنوب به خیابان های آیت الله طالقانی، بلوار آیت الله 
مروج اردبیلی و میدان فجر، از شرق به خیابان آیت 
الله کاشانی و از غرب نیز به خیابان ناصرلی صوفی 

ختم می شود.

 تاریخچه بازار بزرگ و سرپوشیده 
شهر اردبیل

 بازار سرپوشیده و بزرگ اردبیل یکی از جاذبه های 
دیدنی اردبیل به شمار می رود، که قدمت آن احتمالا 
به قرن های هفتم و هشــتم هجری قمری و حتی 
قدیمی تر باز می گردد. در برخی از شواهد و منابع، 
به خصوص آثار مقدسی و اصطخری در قرن چهارم 
هجری قمری، نام این بازار ذکر شده است، که آن 
را به شــکل صلیبی توصیف کرده انــد و به حضور 

مسجدی در مرکز آن اشاره شده است.
بازار سرپوشیده و بزرگ شهر اردبیل در قرون هفتم 
و هشتم هجری قمری، بسیار پر رونق بوده است، اما 
رونق اصلی آن مربوط به دوره سلسله صفویه است. با 
توجه به آنکه اردبیل محل سکونت صاحب منصبان و 
فرمانداری های دولت صفوی بوده است، مرکز دینی 
و همچنین جایگاه مقابر شیخ صفی الدین اردبیلی 
و دیگر گذشتگان ســلاطین صفوی بود، به همین 
سبب شهر اردبیل و بازار بزرگ آن از اهمیت خاصی 

برخوردار بوده است.
در زمان حکومت شــاه طهماســب اول، بازار های 
اردبیل رونق بسیار زیادی داشتند که می توان به بازار 
بقالان، قصابان، کرباس فروشان، سراجان، خراطان، 

قیصریه و ده ها سرای دیگر اشاره کرد.
در زمان سلسله صفوی و براساس شواهد و روایات 
تاریخی، مجموعه بقعه شیخ صفی الدین اردبیلی 
موقوفات بسیاری از جمله خانه های اطراف بقعه، 
مغازه ها، حمام و همچنین بازار اردبیل را داشــته 
اســت. درآمد حاصل از این موقوفات، صرف امور 
خیریه و رسیدگی به نیازمندان در سطح شهر اردبیل 
می شده است، که می توان به رسیدگی به مردم فقیر 

شهر و مشکلات افراد مستضعف اشاره کرد.

معماری بازار سرپوشیده و بزرگ شهر اردبیل
بازار سرپوشــیده شــهر اردبیل، امــروزه آثاری 
تاریخی از دوران صفویــه و قاجار را در خود جای 
داده اســت و بخش های مختلفی، چون راسته ها، 
تیمچه ها، سراها، مسجد و گرمابه دارد. در داخل 
بازار بزرگ اردبیل مســجد جامع و مسجد اعظم 
قرار دارند.بازار بقالان، خراطان، قصابان، قیصریه، 
سراجان، چاقوفروشان، کلاه دوزان، راسته اصلی 
بازار، راسته پیر عبدالملک، راسته غلامان، راسته 
کفاشان، راسته قیصریه، سراجان، پنبه فروشان، 
بازار زرگران، مســگران، چاقوســازان، آهنگران، 
ســرای خشــکبار )حاجی میرزا(، ســرای نو یا 
زنجیرلو، سرای گلشن، سرای وکیل، سرای حاج 
احمد، سرای مجیدیه، ســرای امام جمعه، سرای 
حاج شــکر، ســرای دوگچی و تیمچه زنجیرلی 
قسمت های مختلف این بازار را تشکیل می دهند.

سرای خشکبار بازار سرپوشیده اردبیل از دو بازار 
مجزا به صورت موازی تشکیل شده است، که هر 
دو بر راســته بازار عمودند و هرکــدام دارای پنج 
دهانه و ۵۱ مغازه هستند. همچنین سرای گلشن 
دو ســرا و یک بازارچه دارد که در مقابل ســرای 
زنجیرلی واقع شده اند و به راسته بازار و راسته پیر 
عبدالملک مربوط می شوند.از مهم ترین بخش های 
دیگر بازار بزرگ اردبیل می توان به چهار سوق یا 
بازار بزرگ قیصریه اشــاره کرد. این بخش مدور 
شکل است و گنبد ســاده و بلندی دارد که چشم 
اندازی داخلی بازار را بســیار دیدنی کرده است. 
بازار اردبیل با طاق های جناغی و گنبد های ساده 
پوشــش یافته و عرض طاق نمای مغازه ها به طور 
متوسط سه متر و قطر پایه های طاق ها حدود ۸۰ 
سانتی متر اســت. منبع نور یا روشنایی که در این 
بازار سرپوشــیده وجود دارد، از طریق روزنه های 
تعبیه شده در پوشش های گنبدی تأمین می شود.

گردشگری

 سینماها پس از یک ماه
کران می کنند فیلم جدید ا

فیلم »بام بالا« با نام قبلی »نه سالگی«، به کارگردانی 
و نویســندگی جمال سیدحاتمی و تهیه کنندگی 
بهروز مفید، از چهارشنبه این هفته در سینماهای 

کشور به روی پرده می رود.
»بام بالا« که در ســال ۹۹ جلوی دوربین رفته، در 
جشنواره کودک ســال گذشته اصفهان، برگزیده 
۴ جایــزه دیپلــم افتخــار در بخش کســب و کار، 
جایزه زاون قوکاسیان، بهترین فیلمنامه در بخش 
ســینمای ایران و پروانه زرین بهترین فیلم پخش 
شده در خانه های جشنواره از نظر داوران کودک و 
نوجوان شد.داستان فیلم درباره دو کودک است که 
به دلیل اختلاف میان والدین، دچار نگرانی می شوند 
و درصدد هستند تا پدربزرگ را برای حل مشکل، به 
خانه بیاورند که در این میان عروسکی پیدا می شود 
که باعث پیدا شــدن پدربزرگ می شود.»بام بالا«، 
یک ماه پس از اکران عمومی فیلم های شین و نمور، 
اولین فیلمی است که در سینماهای سراسر کشور 
به روی پرده می رود.همچنین از چهارشــنبه این 
هفته، فیلم جنگ جهانی سوم که نماینده سینمای 
ایران در اسکار ۲۰۲۳ است، به صورت محدود و تنها 
طی ۷ روز، تنها در پردیس مگامال اکران می شود.

 مستند شهید فخری زاده 
ساخته می شود

مدیر مرکز مســتند ســوره با اعــلام این خبر که 
اولین مســتند درام این مرکز به شهید فخری زاده 
اختصاص می یابد گفت: بنا داریم مستندی بسازیم 
که چرا شــهید فخری زاده در صدر فهرســت ترور 
دشمنان قرار گرفته است. مدیر مرکز مستند سوره 
با اشــاره به فعالیت های مرکز ســوره به تولید دو 
مستند درام اشاره کرد و گفت: قهرمان یکی از این 
مستند ها مربوط به حوزه دستاورد و پیشرفت است. 
قهرمان دیگر مستند هم راجع به شهیدفخری زاده 
است که یک شخصیت علمی بود و توسط دشمنان 
ترور شد. مستنند قهرمان های معمولی هم درباره 
افرادی است که کارآفرینی روستایی دارند. بنا داریم 
دست از ترسیم قهرمان ها برنداریم و امیدواریم به 
لحاظ محتوا و ســاخت مســتندهایمان درجه یک 
باشــد.مهریزدان افزود: یکــی از اتفاقاتی که ما در 
عرصه قهرمان هایمان در آن کوتاهی کردیم ترسیم 
درست قهرمان است. شهید فخری زاده ۱۲ سال در 
فهرست ترور بود و مدرن ترین شیوه ترور قرن برای 
ایشان استفاده شده است. مخاطب باید بفهمد این 
انســان چه ارزشی داشته که این قدر برای ترورش 
برنامه ریزی صورت گرفته است. بنا داریم مستندی 
بسازیم که چرا شهید فخری زاده در صدر فهرست 
ترور دشــمنان قرار گرفته است. اولین داکیو درام 
مرکز مستند را به این موضوع اختصاص داده ایم.

 برنامه ای که خاطرات طنز
 مردم را جمع می کند

برنامه »دوطرفه« با هدف ایجاد حال خوب و بازگو 
کردن خاطرات طنز مردم راهی آنتن می شود.»دو 
طرفه« عنوان برنامه جدیدی اســت که به جدول 
پخش پاییزی این شــبکه اضافه شــده است.این 
برنامــه تعاملی هرروز با مشــارکت مخاطبان به 
موضوعات روز جامعه که مردم با آن درگیر هستند، 
می پردازد.محمدحسین خسروجردی درباره این 
برنامه گفت: »دوطرفه« بر پایه تعامل با شنوندگان 
طراحی شــده است و مخاطبان هر روز می توانند 
با ارســال پیامک و تماس با برنامه نظرات خود را 
درباره موضوعات فرهنگی و اجتماعی به اشتراک 
بگذارند. این برنامه با اجرای طنز محمدرضا قلمبُر 
در قالب ۴۵ دقیقه به گپ و گفت، طرح ســوال و 
خاطره گویی درباره موضوع می پردازد. وی افزود: 
هــدف کلی این برنامه راه انــدازی یک پویش به 
نــام »پویش جمــع آوری خاطرات طنز مردمی« 
است، که در قالب این پویش از مردم می خواهیم 
خاطــرات طنــز و بامزه خود را کــه در فضاهای 
مختلفی مثل دانشگاه، دوران سربازی، محل کار 
و یا خانواده برایشان اتفاق افتاده است را بازگو کنند 
و در قالب یک فایل صوتی برای ما ارسال نمایند. تا 

در آرشیو برنامه »دوطرفه« ماندگار شود.

»اسفند« با روایتی از شهید علی 
هاشمی به زودی کلید می خورد

فیلمبرداری فیلم سینمایی »اسفند« با پرداختن 
به مقطعی از حضور شهید علی هاشمی در دوران 
جنگ ایران و عراق به زودی آغاز می شــود.  این 
فیلــم کــه یکــی از تولیدات ســازمان هنری - 
رســانه ای اوج است، به نویسندگی و کارگردانی 
دانش اقباشــاوی که خودش اهل آبادان اســت، 
ســاخته خواهد شد.شــهید علی هاشــمی به 
ســردار هور شــهرت دارد و از جوان های عرب 
خوزســتان و اهل اهواز بوده اســت. رهبر معظم 
انقلاب اخیرا در سخنرانی خود به مناسبت هفته 
دفاع مقدس به شــهید هاشــمی اشاره کردند و 
او را از شــخصیت های درجه یک دفاع نامیدند.

فیلــم »اســفند« به تهیه کنندگــی محمدرضا 
تخت کشــیان ساخته می شود و فعلا در مرحله 
پیش تولیــد و انتخاب بازیگر اســت. طبق اعلام 
ســازمان اوج فیلمبرداری این فیلم سینمایی از 
اواخر مهر یا اوایل آبان امســال آغاز می شــود و 
در جشنواره فیلم فجر نیز رونمایی خواهد شد.

کند اسید فولیک از خودکشی جلوگیری می 
محققان پی بردند زمانی که افراد از اسید فولیک تجویزی استفاده می کردند، 
احتمال اینکه برای آسیب رساندن به خود یا اقدام به خودکشی تحت درمان 

قرار گیرند تا ۴۴ درصد کاهش می یابد.
 اســید فولیک شــکل مصنوعی فولات یا ویتامین B۹ اســت که در مکمل ها 

استفاده می شود.
کارشناسان تاکید کردند که یافته های جدید ثابت نمی کند که اسید فولیک 

به خودی خود خطر خودکشی را کاهش می دهد.
»رابرت گیبونز«، محقق ارشــد از دانشــگاه شیکاگو، می گوید: »برای اثبات 
اینکه اســید فولیک تأثیر مســتقیمی بر رفتار خودکشــی دارد، باید یک 
کارآزمایی بالینی انجام شود که در آن افراد به طور تصادفی از این ویتامین 

استفاده کنند.«
تحقیقات گذشــته ســطوح پایین فولات در خون را با افســردگی مرتبط 
دانسته است. و هنگام ارزیابی بیماران از نظر افسردگی، برخی از متخصصان 
 ســلامت روان آزمایــش خــون را برای اندازه گیری فــولات و همچنین 
ویتامیــن D و B۱۲ تجویــز می کننــد زیرا کمبود این مواد مغذی با علائم 

افسردگی نیز مرتبط است.
بــرای تجزیــه و تحلیــل جدید، محققان به پایــگاه داده بیش از ۸۶۶۰۰۰ 
آمریکایی مراجعه کردند که بین ســال های ۲۰۱۲ تا ۲۰۱۷ نســخه اســید 

فولیک را دریافت کرده بودند.
به طور کلی، این مطالعه نشان داد که میزان آسیب رساندن به خود / اقدام 

به خودکشــی زمانی که افراد از اســید فولیک اســتفاده می کردند تقریباً به 
نصف کاهش یافت.

اســتفاده از اســید فولیــک همچنان با کاهش ۴۴ درصــدی خطر اقدام به 
خودکشی / خودآزاری مرتبط بود.

گیبونــز گفــت: »هنوز احتمال دیگری هم وجود دارد: شــاید افرادی که از 
مکمل های نسخه ای استفاده می کنند علاقه خاصی به تقویت سلامت خود 

داشته باشند و این ارتباط را توضیح می دهد.«
اکنون محققان قصد دارند اسید فولیک را در یک کارآزمایی بالینی آزمایش 
کنند و بررسی کنند که آیا این مکمل می تواند افکار و رفتارهای خودکشی 

را کاهش دهد یا خیر.

دریچه علم

 سریال »لودیک«، نگاه کلیشه ای 
»نتفلیکس« به آفریقا

 کمتر پیش می آید که پلتفرمی مثل نتفلیکس به دنبال 
خلق قهرمانی از دیار آفریقا باشــد. سریال »لودیک«، 
یکی از سریال های جدید نتفلیکس است که با محوریت 
یک مرد آفریقایی، اشاره به دنیای گسترده ای دارد که 
داستان های فراموش شده زیادی را می توان از دل آن 

بیرون کشید.
این ســریال به زبان آفریکانس که در جنوب آفریقا رایج 
اســت، ســاخته شده و درباره قهرمانی به نام دان لودیک 
اســت؛ مردی عصبی، اجتماعی و قوی جثه که از فقر به 

ثروت می رسد.

شخصیت اصلی داستان فردی است که به یک غول بزرگ 
تولید لوازم خانگی تبدیل شــده و بیلبوردهای تبلیغاتی 
محصولات او در تمام شــهر دیده می شــود اما اینها تنها 
قسمت کوچکی از ماجراهایی است که اضطراب و هیجان 

را به بیننده منتقل می کند.
زیاد طول نمی کشــد که بیننده متوجه می شــود مرد 
خانــواده و مدیرعامل شــرکت، قاچــاق الماس می کند 
و بــا ربوده شــدن یکی از اعضای خانــواده اش اوضاع از 
کنترل او خارج می شــود. در طول شــش قسمت، شاهد 
سریالی اکشن هستیم که گاهی یادآور سریال »خانواده 
سوپرانو« ساخته دیوید چیس است اگر چه موضوع سریال 

»لودیک« خیلی هم پیچیده نیست.
حال این سوال پیش می آید که شبکه نتفلیکس آفریقا 

را در درام هایش چگونه می بیند؟ بزرگ شــدن قهرمان 
داســتان بر اســاس ثروتمند شــدنِ یک شخص فقیر از 
طریق کارهای خلاف قانون، کلیشــه هایی آشــنای این 
پلتفرم در مورد آفریقا اســت که در این ســریال هم دیده 
می شــود. مردی خشــن که خود را معیار قانون در دنیا 
می دانــد و بــا ارتکاب جرم از فقر فرار کرده اســت؛ اینها 

همگی نگاه کلیشه ای شرق شناسان غربی به ثروتمندان 
غیرغربی است.

دان، علیرغم بیماری فرزندش اصرار دارد که او را به مدرسه 
بفرستد و با شخصی که او را فریب داده به بدترین شکل 
برخورد می کند. تنها نقطه مثبت این شخصیت این است 
که او به خاطر قولی که به خواهر مرحومش داده از  از شوهر 
خواهرش که یک شخص معتاد به الکل و پر دردسر است 
مراقبت می کند.الجزیره در پایان درباره سریال »لودیک« 
نوشــته است: سریال »لودیک« پر از تعصبات و تفکرات 
کلیشه ای درباره یک مرد آفریقایی از منظر شرق شناسانه 
غربی است؛ داستانی پر از جرم، جنایت، آدم ربایی، فقر و 
تربیت سختگیرانه  که گویا اروپایی ها هیچوقت از ساختن 

آن ها خسته نمی شوند!

پرده نقره ای 

 مهدی سجاده چی مطرح کرد:

»جنگ جهانی سوم«؛ اکرانی فوری، انتخابی درست!
مهدی سجاده چی، یکی از اعضای هیئت انتخاب فیلم برای 
اسکار درباره اقدام سریع شورای صنفی نمایش برای اکران 
فیلم »جنگ جهانی ســوم« می گوید: »این اقدام سریع، 
اتفاق خوبی است و تا جایی که می دانم اسکار یک محدوده 
زمانی مشخصی را برای اکران فیلم ها تعیین می کند، مثلا 
هرکسی هرزمانی که می خواهد نمی تواند فیلم را اکران 
کند. زمان دقیق را نمی دانم امــا می دانم که ما فرضا اگر 
دوست داشتیم آذر این فیلم را اکران کنیم نمی توانستیم 

این کار را انجام دهیم.«
او درباره انتخاب این فیلم هم گفت: »درباره انتخاب این 
فیلم هم باید یک نکته ای را اضافه کنم. شــاید اسکار را 
به عنوان یکی از حرفه ای ترین رویدادهای ســینمایی 
در نظر گرفت، از لحاظ اینکه سینما برای آن ها اهمیت 
داشته باشد، اما در نهایت سیاست هایی هم مدنظرشان 
بوده است. در سال های گذشــته دیدیم فیلم های که به 
اقلیت می پردازند، یا توجهی ویژه به خانم ها دارند، بخت 
بیشتری برای برد اسکار دارند.همه ما با انتخاب این فیلم 
می گوییم که در مقایسه با دیگر رقبا و فیلم ها، برد اسکار 

حق این فیلم سینمایی است.«

این هنرمند ادامه داد: » این فیلم با اختلاف از دیگر 
فیلم هایی که برای ما ارســال شد، بهتر بود و جدای 
از بحث ســینمایی آن باید بگویم که پخش کننده 
خوبی هم داشت، چون مهم ترین کار پس از ساخت 
فیلم مســئله پخش اســت که پخش کننده ها باید 

فیلم را بگیرند و در جشــنواره های معتبری شرکت 
دهند، چون مســئله دیده شــدن فیلم بسیار نکته 
مهمی است. ما در سال های گذشــته نیز فیلم های 
 خوبی هم داشــتیم و اما هیچ تلاشــی برای پخش 

فیلم نکردند.

داستان یک جنگ و موفقیت سازنده آن
شکیب یک کارگر روزمزد میانسالِ بی خانمان است که 
همسر و پسرش را سال های پیش در یک زلزله از دست 
داده و تاکنون با این امر کنار نیامده اســت. او در طی 
چند سال گذشته، با یک زن ناشنوای جوان به نام لادن 
رابطه برقرار کرده است. محل ساخت وسازی که او امروز 
در آن کار می کند، معلوم می شــود کــه صحنهٔ فیلمی 
دربارهٔ جنایات آدولف هیتلر در طول جنگ جهانی دوم 
اســت. هنگامی که بازیگر نقش هیتلر به طور ناگهانی 
در طول فیلم برداری می میرد، با وجود تمام مشکلات، 
شــکیب به دلیل شــباهت عجیبش به هیتلر به عنوان 
جایگزین بازیگر قبلی انتخاب می شود و خانه بزرگی به 

او داده می شود و...
این داســتان فیلمی به کارگردانی هومن ســیدی است 
که محسن تنابنده، مهســا حجازی، ندا جبرائیلی، نوید 
نصرتی، مرتضی خانجانی و حاتم مشــمولی در آن ایفای 
نقش کرده اند. این فیلم در جشنواره ونیز، جایزه بهترین 
فیلم »افق« برای هومن سیدی و بهترین بازیگر مرد برای 

محسن تنابنده را به خود اختصاص داده است.

چهره ها 

عکس روز 

هجوم آفت به باغات انار شهرستان شهرضا/منبع:  ایرنا

فرهنگ و هنر


